
PRIMORSKI DNEVNIK 
je začel izhajati v Trstu 
13. maja 1945, njegov 
Predhodnik PARTIZANSKI 
DNEVNIK pa 26. novem
bra 1943 v vasi Zakriž nad 
Cerknim, razmnožen na 
ciklostil. Od 5. do 17. se
ptembra 1944 se je tiskal 
v tiskarni »Doberdob« v 
Govcu pri Gorenji Trebu
ši, od 18. septembra 1944 
do 1. maja 1945 v tiskarni 
»Slovenija« pod Vojskim 
Pri Idriji, do 8. maja 1945 
Pa v osvobojenem Trstu, 
kjer je izšla zadnja števil
ka. Bil je edini tiskani par
tizanski DNEVNIK v za
sužnjeni Evropi.
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Novi ukrepi bodo začeli veljati v začetku prihodnjega leta Andreoi
Oi
■O

=>
O-J-stos

Vlada odobrila osnutek finančnega zakona 
Zvišanje davka IVA in posrednih dajatev

V okviru varčevalnih ukrepov bo vlada skrčila število postelj v bolnišnicah 
Podražiti bi se morale vozovnice v železniškem in mestnem prometu

vozniška dovoljenja). Te podražitve, ki bodo baje stopile v 
veljavo z začetkom novega leta, znašajo približno 25 odstot
kov.

Javnim upravam, posebno železnicam in pošti, ki v bodoče 
ne bodo spoštovale resanacijskih načrtov, bo vlada krčila fi
nančno pomoč. Ni izključeno zato, da bodo v kratkem posko
čile tudi železniške in avtobusne vozovnice. Ministrstvo za 
zdravstvo bo skušalo v prihodnjem letu privarčevati približno 
3 tisoč-milijard lir (govori se o ukinitvi 36 tisoč bolniških 
postelj), javne uprave pa bodo uvedle strožje ukrepe pri zapos
lovanju novih uslužbencev.

Tem ukrepom ali bolje rečeno napovedanim ukrepom je 
treba dodati še številne obveze pristojnih gospodarskih in fi
nančnih ministrov. Finančni minister Gava je tako obljubil 
nove in upajmo učinkovitejše ukrepe proti davčnim utajeval
cem, minister za zdravstvo Donat Cattin pa se je izrekel za 
revizijo zakona o vlogi in delovanju krajevnih zdravstvenih 
enot. Vlada namerava vsekakor omiliti davčni pritisk na do
hodke odvisnih delavcev in uvesti nekatere davčne olajšave v 
družinah, kjer je zaposlena samo ena .oseba. Istočasno pa bo 
ministrski svet v kratkem revidiral zapletene mehanizme o 
izplačevanju družinskih doklad. »

Predsednik Goria in gospodarski ministri so tako delno 
sprejeli bistvene zahteve sindikalnih organizacij, marsikateri 
njihovi načrti pa so ostali še v senci. Po eni strani je namreč 
hvalevredno in dobrodošlo, da skuša vlada kar se da zajeziti in 
racionalizirati javne izdatke, po drugi strani pa manjkajo še 
konkretne smernice v boju proti brezposelnosti ter smotrne 
investicije za odpravo velikih družbenih in gospodarskih raz
lik med Severom in Jugom.

SANDOR TENCE

Zakladni minister Amato

RIM Ministrski svet je včeraj po dolgi in baje tudi 
razburljivi seji odobril osnutek finančnega zakona in državne
ga proračuna ter ju že sinoči predložil parlamentu, ki je pristo
jen za njuno uzakonitev. Razprava bo potekala-najprej v sena
tu, nato v poslanski zbornici. Parlamentarni postopek, ki bo 
trajal skoraj do konca leta, se tudi spričo nekaterih nesoglasij 
znotraj vladne koalicije obeta naporen in precej polemičen, v 
vsakem primeru pa bo predstavljal pomemben preizkusni ka
men za vlado, ki ji predseduje demokristjan Goria.

Vlada se je po pričakovanju odločila za ne preveč stroge 
ukrepe, torej za postopni udarec v družinske proračune in v 
potrošnikov žep. Ni sicer uvedla spornega »davka na hišo«, 
proti kateremu je strnjeno nastopila dejansko vsa javnost, pač 
pa je sprejela, oziroma je napovedala nekatere druge kolikor 
toliko stroge ukrepe. V prvi vrsti je sklenila povišati za en 
odstotek davek IVA, kar bo prizadelo vso široko potrošnjo, z 
negativnimi posledicami na cene, ki bodo hočeš nočeš posko
čile ter z negativnimi učinki tudi na inflacijo, ki jo bo v teh 
razmerah težko obdržati na sedanji stopnji pet odstotkov letno. 
Država zaradi nebrzdane rasti javnih izdatkov krvavo potrebu
je denarja, zato je ministrski svet napovedal nekatere davčne 
ukrepe, s katerimi računa, da bo pridobil približno 9 tisoč 
milijard, medtem ko znaša javni primanjkljaj približno še en
krat toliko. Nd vidiku so tako novi davki na bančne depozite 
ter na vse bančne operacije, povečanje dodatnega davka za 
vozila na dizelski pogon ter povišek vseh tako imenovanih 
vladnih koncesij (kolkovani papirji, takse za potne liste in

Zalh .j... 
lahko naredi 

konec le OZN
NEW YORK Italija bo prijela 

1. oktobra za krmilo Varnostnega 
sveta OZN v prepričanju, da lah
ko naredi konec sedemletni vojni 
med Irakom in Iranom samo ge
neralni sekretar Perez de Cuellar: 
njegova misija v Bagdadu in Te
heranu nam je omogočila zbrati 
dovoljšne elemente, da na njih 
zgradimo učinkovito pobudo za 
pomiritev ob Zalivu, ki se sicer 
utegne spremeniti v nov Libanon 
gigantskih razsežnosti.

To je izjavil pred Generalno 
skupščino v Stekleni palači itali
janski zunanji minister Giulio An
dreotti. Organizacija združenih 
narodov mora nujno doseči, da 
vojskujoči se državi sprejmeta re
solucijo 598 o prekinitvi sovraž
nosti, kajti če bo največji medna
rodni organizem zgrešil ta cilj, bo 
to po Andreottijevem zatrdilu 
smrtni udarec za OZN. Irak je na 
resolucijo formalno pristal, Iran jo 
je »spočetka zavrnil«, a teheran
ske izjave so »pogostoma protis
lovne«, zato ni na mestu pesimi
zem. Ni toliko važno, kdo je začel 
vojno, ampak zakaj: ko bomo od
stranili vzroke zanjo, bo problem 
rešen. O Ševardnadzejevem pred
logu, naj bi poslali v Zaliv med
narodno mirovno brodovje, je de
jal minister, da ga bo veljalo 
upoštevati le, ko bi se razmere še 
poslabšale.

Ob zaostrovanju odnosov v vladni večini

Povratka vojnih ladij 
ne zahteva samo KPI
RIM — Plovba italijanskih voj

nih ladij proti Zalivu iz dneva v 
dan bolj razburja politične kroge. 
Med silami večine je vse več dvo
umnosti in razlike med stališči se 
večajo, čeprav jih skuša peterica 
strank zastirati, da ne bi povzro
čila vladne krize, ki bi pomenila 
korak v neznano. »V večini in v 
vladi je nastala prava orgija dvo- 
umja,« je rekel bivši minister 
Zamberletti na včerajšnji seji ob
rambne komisije na Montecito- 
riu, njegovo misel pa je dopolnil 
na zasedanju vodstva KPI partij
ski podtajnik Occhetto: »V vladi 
prihajajo do izraza najmanj tri 
teze o tem, kako se bo moral rav
nati naš konvoj v Zalivu. Eni, kot 
na primer Zanone, so za to, da se 
zalivska akcija uskladi na evrop
ski ravni; drugi, recimo socialisti, 
silijo k sodelovanju tudi z Ameri
ko; so pa še taki, ki zagovarjajo 
samostojnost italijanske odprave. 
Ob vsem tem se postavlja resno 
vprašanje o spoštovanju omejitev, 
ki jih je naložil parlament vojaš
ki misiji, a tudi problem sozvočja 
v vladni večini in stabilnosti vla
de.« Vodja skupine KPI v poslan
ski zbornici Zangheri pa je pribil: 
»Nikjer ni rečeno, da se ne bodo 
zvrstile v naslednjih mesecih kri
ze kot za stavo.«

V resnici se vladna zgradba če
dalje bolj maje pod udarci žol
čnih sporov in ne mine dan, da ne 
bi kdo po svoje tolmačil vloge 
italijanskih vojnih ladij na »na
ftni poti«. Temu pa botrujejo bolj 
notranjepolitični vzgibi kot sta
lišča in prepričanja v zvezi z 
mednarodno strategijo Italije. »V 
tehničnem pogledu smo nevtral
ni,« je modroval včeraj Zamber
letti, »nismo pa ekvidistantni!« Po 
mnenju bivšega demokristjanske- 
ga ministra gre namreč italijan
sko vojaško brodovje branit inte
rese zmernih arabskih držav, ki 
so na strani Iraka in ki jih ogroža 
Iran. No, kaže, da se to mnenje ne 
razlikuje kdo ve koliko od teze 
liberalnega obrambnega ministra 
Zanoneja, ki je pred isto poslan
sko komisijo včeraj zamolčal 
iraški letalski napad na ciprsko 
trgovsko ladjo. To »pozabljivost«

sta mu takoj očitala poslanca Al- 
berini (PSI) in Rutelli (PR).

Drugačno je stališče »uradne« 
KD, ki se skuša na kak način 
ograditi od teh tez: prej s citira
njem De Mitove »zaskrbljenosti« 
(II Popolo) in zdaj s pomočjo izja
ve o »nevtralnosti italijanske mi
sije«, ki je prišla zadnjič iz Palače 
Chigi: »Po noti, ki jo je izdalo 
predsedstvo vlade, je vse jasno,« 
je zatrdil demokrščanski minister 
Mannino po seji ministrskega 
sveta. Ta je namreč spet razprav
ljal o zadevi, ker je Zanone za
hteval, naj izvršna oblast še en
krat uradno potrdi veljavnost uk
repa in naj »zavezniki« potrdijo 
vladi solidarnost po De Mitovi iz
javi, da gre za »pustolovščino«. 
To pa ni bilo posebno lahko, če 
upoštevamo, da misijo pojmuje 
vsakdo po svoje... »Ministrski svet 
je obravnaval problem Zaliva 
samo pet minut,« je pojasnil čas
nikarjem socialistični minister 
Vassalli, »in še to zgolj zaradi ko
munistične resolucije.« Slednjo 
bo obravnavala poslanska zborni
ca 8. oktobra.

Medtem se množijo zahteve o 
prekinitvi odprave v Zaliv. Za 
KPI so zahtevali v parlamentu po
vratek ladij še DP, zeleni in radi
kalci, a podpredsednik ACLI De 
Matteo je predlagal, naj bi se to 
zgodilo 1. oktobra, ko bo prevze
la Italija predsedstvo Varnostne
ga sveta OZN. Gre za potezo, ki 
jo je podtajnik KPI Occhetto po- 
voljno ocenil ter v isti sapi po
zval »laične in socialistične sile«, 
naj sledijo temu zgledu in se o 
tem soočijo s komunisti. Ti so na
mreč sila zaskrbljeni zaradi poos
tritve polemike okrog zalivskega 
problema v vrstah levice, to pa 
predvsem, ker je polemika prav
zaprav prerasla ta problem. 
»Vprašanje Zaliva je narekovalo 
socialistom trditev, da naše stališ
če dokazuje neizvedljivost alter
native,« je pripomnil podtajnik 
KPI, češ, »absurdno je izrabljati ta 
problem zato, da se onemogoči 
reformatorskim silam skupna 
pot.«

G. R.

V Pentagonu trdijo, da je nasedla na mino, ki jo je položila ladja Iran Ajr

Panamska ladja trčila v mino: 
štirje mornarji ob življenje

BAHRAIN — Zalivski spopad po
vzroča vedno več žrtev tudi izven 
iraško-iranske fronte. V noči med po
nedeljkom in torkom je v ameriškem 
helikopterskem napadu na iransko 
ladjo, ki je prevažala in polagala mor
ske mine nedaleč od obal Bahraina in 
Katara, povzročil smrt petih iranskih 
mornarjev, londonsko združenje zava
rovalnic Lloyd's pa je včeraj sporočilo, 
da je v Zalivu v torek prišlo še do 
drugega zelo hudega incidenta.

Panamska ladja za petrolejske razi
skave Marissa 1 z nosilnostjo 181 ton 
je v torek trčila v morsko mino, štirje 
od sedmih mož posadke pa so ^ eks
ploziji izgubili življenje. Ladja je nale
tela na morsko mino pri iranskem oto
ku Arabijah, južno od otoka Farsi, kjer 
je oporišče islamskih varuhov revolu
cije. Le nekaj ur pred tem so Iranci na 
istem območju napadli britanski su
pertanker Gentle Breeze, prav tam pa 
so Američani našli dve morski mini 
iste serije, ki so jih imeli na iranski 
ladji Iran Ajr. Ker so vsi zajeti mornar
ji iranske ladje trdili, da so podtaknili

NADALJEVANJE NA 2. STRANI Britanski rušilec Edinburgh v Zalivu vleče pomožno ladjo (arhivski posnetek)

V Dalmaciji so proti 
sporazumu z Italijo

Verouk na šolah 
V torek glasovanje

SPLIT - Po izvršnih svetih skupščin obalnih in otoških 
občin, gospodarskih zbornic v Zadru in Splitu, ribiškega 
gospodarstva zasebnega in družbenega sektorja se je tudi 
izvršni odbor skupščine skupnosti dalmatinskih občin izjas
nil proti ponujenemu predlogu za gospodarsko sodelovanje 
na področju ribištva z Italijo, oziroma proti »posojanju« ju
goslovanskega teritorialnega morja na dosedanji način. Ne
gativno stališče do ponujenega sporazuma so, člani izvršne
ga odbora obrazložili z dejstvom, da so se v zadnjih letih 
bistveno spremenili pogoji v gospodarjenju z jugoslovan
skim delom Jadranskega morja in da je ribiško gospodar
stvo napredovalo, tako v zasebnem kot v družbenem sek
torju.

Danes odprtje nove 
telovadnice v Gorici

NA 8. STRANI

RIM — Vladna komisija za kulturo in šolstvo je morala 
še enkrat preložiti debato o uri verouka. Tokrat naj bi si 
bili člani komisije sicer edini, glasovanje pa je bilo vseka
kor preloženo na prihodnji torek.

Včerajšnja debata je bila osredotočena predvsem na za
dnji dokument, ki so ga sestavili predstavniki petih vladnih 
strank. Dokument predpostavlja, da bi morala biti ura vero
uka dejansko odraz neke izbire, to pa ne samo glede na 
izbiranje med uro verouka ali alternativo, pač pa tudi v 
samem poučevanju verouka. Sestava tega dokumenta je 
vsekakor vzbudila ostre reakcije^ komunistov. Pouk bi mo
ral pridobiti nove razsežnosti in biti zato dostopen vsem 
vernim dijakom, tudi tistim, ki niso pripadniki katoliške 
cerkve.

Največje vprašanje, s katerim se še bijejo tako člani 
komisije kot minister za šolstvo, so alternativni predmeti. 
Dijak, ki ne bo izbral verouka, bo moral imeti na voljo uro 
komplementarnega pouka, za katerega se še ne ve, kaj bo. 
Dokler ne bodo rešili tega problema, pa je minister Galloni 
priporočil ravnateljem, naj s posebno uvidevnostjo sestavijo 
začasne urnike. Dijaki, ki tavajo po šolskih prostorih, med
tem ko so sošolci deležni ure verouka, so namreč pereče 
vprašanje, skupno vsem šolskim ustanovam.
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• Američani zaenkrat še nimajo fotografij 
ki bi pričale, da je Iran Ajr polagala mine

NADALJEVANJE S 1. STRANI

tri morske mine, je zato povsem upra
vičena domeneva, da je panamska lad
ja Marissa 1 nasedla na morsko mino, 
ki so jo v morje spustili iz ladje Iran 
Ajr. Panamska ladja za petrolejske 
raziskave se je potopila, ne da bi od
dali klica na pomoč, zato se je za ne
srečo zvedelo šele včeraj.

Načrt Reaganove administracije, da 
bodo pokazali posnetke, ki pričajo, 
kako iz napadene iranske tovorne lad
je Iran Ajr polagajo morske mine, je 
deloma propadel. V Pentagonu so vče
raj sporočili, da so posnetki izredno 
slabi in zato ne predstavljajo neovr
gljivega dokaza o iranski krivdi, za 
danes sicer napovedujejo tiskovno 
konferenco, v kateri bodo pokazali fo
tografije, ki so jih posneli iz helikop
terjev neposredno pred zadnjim napa
dom.

Na iraško-iranskem bojišču je bilo 
tudi včeraj živahno in se je ponovil 
kliše iz prejšnjih mesecev. Iraško le
talstvo je včeraj zjutraj napadlo hidro- 
električni centrali iranskih mest Sad 
Rezah Šah in Sad al Dez, iranska arti
lerija pa je kot povračilni ukrep celo 
noč med srede in četrtkom bombardi
rala Basro. Iraška agencija Ina je od
dala vest, da je pri teh bombardiranjih 
umrlo »veliko ljudi, večje število pa 
jih je bilo hudo ranjenih«.

Mošem Rezai, poveljnik varuhov is
lamske revolucije, je v teheranskem 
dnevniku Kayhan grobo napadel ZDA 
in jim grozil, da »bodo njegovi odgo
vorili na vsako ameriško vmešavanje 
v zalivski spopad«. Kar pa se tiče na
pada na ladjo Iran Ajr, je Rezai dejal, 
da so bili oni sicer pripravljeni napasti 
tudi ameriško fregato, niso pa tega 
storili, ker so želeli, da bi prvi napadli 
prav Američani.

Namestnik libijskega polkovnika 
Gadafija, major Abdesalam Džalud, je, 
kot piše iranska agencija Irna, včeraj 
ponovno potrdil libijsko »polno pod
poro« Iranu in islamski revoluciji. To 
naj bi Džalud dejal na včerajšnjem se
stanku z iranskim veleposlanikom v 
Tripoliju. Kot znano, so zadnje čase 
krožile govorice, da so Libijci »zapus
tili« Iran in da sedaj podpirajo Irak; v 
tem primeru bi bila proiranska fronta 
precej oslabljena, saj bi na okopih 
ostala le še Sirija.

Nezmožnost Arabske lige, da bi od
ločilno posegla pri zaustavitvi zaliv
skega spopada, se je pokazala tudi v 
včerajšnji izjavi generalnega tajnika 
Lige Šadlija Klibija. Klibi je namreč 
pozval bojujoči se strani, naj odložita 
orožje, kar je sicer bolj podobno klicu 
vpijočega v puščavi, kot predstavniku 
organizacije, ki je še do pred enim 
mesecem odločno grozila Iranu s pre
trganjem diplomatskih odnosov.

Italijani v Džibutiju

V Džibutiju so včeraj pristale tri fregate italijanske eskadre, namenjene v 
Zaliv, pomožna ladja Vesuvio pa bo en dan »počakala« na odprtem morju. 
Italijanski minolovci (na našem arhivskem posnetku) pa plujejo po Rdečem 

morju in bodo v Džibutiju v torek

V burni razpravi v CK mnogo govora o liderstvu in nedemokratičnosti

Različna stališča v CK ZK Srbije 
o partijskih sklepih glede Kosova

BEOGRAD — Dragiša Pavlovič je član predsed
stva CK ZK Srbije in predsednik mestnega komiteja 
ZK Beograda. Nedavno se je pogovarjal z uredniki 
beograjskih časopisov. Po besedah sekretarja pred
sedstva CK ZK Srbije Zorana Sokoloviča (ki je bil 
uvodničar na dvodnevni seji CK) je bil Pavlovičev 
nastop očitno namenjen javnosti, bil pa je v nasprot
ju s sklepi in nalogami partijskih plenumov o Koso
vu. Po uvodničarju je Pavlovič izrazil odpor usmerit
vam ZK, ki naj bi pomenile odločen preobrat pri 
spreminjanju razmer na Kosovu. Sokolovič je dejal, 
da je prešlo v mestnem komiteju Beograda do ne
strinjanja med Pavlovičem in delom predsedstva že 
ko je študentski časopis Študent napadel Titov lik. 
Predsedstvo srbskih komunistov je v zadnjem prime
ru moralo posredovati, vendar se je sprožila pravna 
politična gonja in številna občila so izrekla kritike 
na račun predsedstva CK ZK Srbije.

Po vsem tem so na predsedstvu CK ZK Srbije 
sprejeli predlog za Pavlovičevo razrešitev in jo po

sredovali včerajšnji in predvčerajšnji seji centralne
ga komiteja.

Dragiša Pavlovič je v razpravi na CK poudaril, da 
je bil njegov nastop med beograjskimi novinarji kri
tika srbskega nacionalizma ter podpora beograjskim, 
srbskim in jugoslovanskim komunistom ter vsem na
prednim ljudem. »Vendar pa sem po tem, kar se je 
po mojem pogovoru z novinarji zgodilo, prepričan, 
da sem z nekaterimi ne dovolj točnimi formulacija
mi pustil možnost za različne razlage pa tudi zlora
be,« je dejal Pavlovič in odločno zanikal, da je delo
val na svojo roko in da se je upiral politiki ZK.

Razprava o primeru Pavlovič je prišla v resen 
metodološki in akcijski spor v najvišjem partijskem 
vodstvu Srbije. Čeprav se je o njih že dalj časa vede
lo, sta na dan prišli dve struji. Bolj dogmatična, trda 
Slobodana Miloševiča (predsednik srbskih komunis
tov) in tolerantnejša, demokratičnejša Ivana Stambo
liča (predsednik predsedstva Srbije). Ni torej čudno, 
da je bilo v dvodnevni razpravi večkrat slišati opo
zorila, da grozi Srbiji (to pa se kaj lahko prenese na 
Jugoslavijo) frakcijski boj.

»Srbija je utrujena od raznih liderjev«, je sklenil 
razmišljanje Dušan Čkrebič, ko je napadel Stamboli
ča zaradi takega liderskega obnašanja. Čkrebič (kot 
še nekaj drugih) je Stamboliču zameril, ker je slednji 
mestni organizaciji Zveze komunistov Beograda po
slal pismo podpore k Pavlovičevim opredelitvam in 
zato zahteval odgovornost predsednika Srbije. Očit
ki liderstva pa so z druge strani leteli tudi na Slobo
dana Miloševiča. Sploh se zdi, da sta bili liderstvo in 
nedemokratičnost največkrat uporabljeni besedi v 
burni razpravi na seji CK ZK Srbije.

Sicer pa se je redna seja CK ZK Srbije (na kateri 
so govorili še o gospodarskih gibanjih v republiki) v 
sredo začela s svečanim delom, ki so ga posvetili 
50-letnici prihoda Tita na čelo jugoslovanske partije. 
Temu dogodku, ki ga na različne načine proslavljajo 
vse leto po celi Jugoslaviji, pa so sinoči namenili 
slavnostno sejo CK ZKJ, na kateri je o Titovem delu 
govoril predsednik jugoslovanskih komunistov Boš
ko Krunič.

B. L.

Saratoga v Sredozemlju

Na letalonosilki Saratoga pripravljajo rakete. Pomotoma je 
ena izmed teh raket zadela ameriško izvidniško letalo (AP)

Mathias Rust prosil 
za pomilostitev

MOSKVA — Mathias Rust, mladi 
pilot iz Hamburga, ki je 28. maja letos 
pristal s svojim letalom cessna na 
Rdečem trgu, je prosil za pomilostitev. 
Vest o Rustovi prošnji je uradna, saj jo 
je posredoval namestnik šefa za infor
macije pri MID, sovjetskem ministr
stvu za zunanje zadeve, Pjadjašev.

Sovjetsko visoko sodišče bo zdaj iz
ročilo prošnjo sovjetu, ki bo poskrbel 
za nadaljnji iter Rustove prošnje za 
pomilostitev. Mladenič se še vedno 
nahaja v moskovskem zaporu Leforto- 
vo, svojo kazen pa bo močal vseeno 
prestati v poboljševalnim, kjer bo s 
prisilnim delom plačal svoj dolg pra
vici. V zaporu naj bi si Rust kratil čas 
s študijem sovjetskega zakonika in je 
že predstavil nekaj opomb, ki so jih 
sodniki tudi pripravljeni vzeti na zna
nje. Rust je bil obsojen na štiri leta 
prisilnega dela zaradi ilegalnega vsto
pa na sovjetsko ozemlje, kršenja norm 
o mednarodnih poletih ih huliganstva.

Gelli bo ostal v Švici 
vsaj do konca decembra

ŽENEVA Licio Gelli se nahaja v ženevskem klinič
nem centru. Kantonalno politično vodstvo je prepovedalo 
vsem družinskim članom (v Ženevi se namreč nahajajo sop
roga Wanda, sin Maurizio in hčerka Maria Rosa), da obišče
jo bivšega velikega mojstra lože P2.

Pristojne švicarske oblasti so vsekakor izjavile, da ne 
bodo ugodile Gellijevi prošnji po kirurškem posegu, zaen
krat pa so mu podaljšale veljavo zaporne dobe do decem
bra. Licio Gelli, ki ga v Italiji nestrpno pričakuje nekaj 
preiskovalnih sodnikov, bo torej še vsaj tri mesece deležen 
švicarskega kritja.

Gellijevo bivanje v Švici pa postaja čedalje spornejše. 
Ženevska Chambre d'accusation mu je podaljšala preven
tivno zaporno dobo in obvestila ministrg Koppovo, da bi 
bik) najbrž bolje, ko bi velikega mojstra lože P2 zadržali 
dalj časa v Švici. Vprašanje začasne izročitve Gellija itali
janskim oblastem je torej začasno zamrznjeno, v Italiji pa je 
medtem že občutiti prve konkretne reakcije na predajo fra- 
masonca. V Milanu, kjer bi bili morali že letos zaključiti 
proces za stečaj Banca Ambrosiana, bodo morali zdaj poda
ljšati termin vsaj za leto dni. V škripcih so tudi bolonjski 
sodniki, ki nadaljujejo s procesom za pokol na železniški 
postaji, ne da bi vedli, kdaj, in če sploh bodo lahko zaslišali 
enega izmed ključnih prič.

Slovenska skupščina o spremembah ustave
LJUBLJANA — »Je prav, da rečemo 

"ne" za spreminjanje slovenske ustave, 
ali pa morda pametneje, da se spusti
mo v odkrito bitko za novo, boljšo us
tavno '.reditev? Borba bo nedvomno 
trda, daljša in bo zahtevala veliko zna
nja in smelosti, a jo velja bojevati,« je 
bila le ena od misli, izrečenih na vče
rajšnjem zasedanju vseh treh zborov 
republiške skupščine, ko je tekla iz
jemno kritična in polemična razprava 
okoli osrednje točke, predloga pred
sedstva, da se začne postopek za spre
membo slovenske ustave.

Resda so delegati z večino glasov
s tem 
precej

resnih pomislekov na račun spremi-

sprejeli predlog predsedstva, e 
še ni rečeno, da ni bilo slišati

njanja zvezne in seveda tudi republiš
ke ustave. To je bilo tudi pričakovati 
spričo odmevov, ki prihajajo s terena 
in kjer ugotavljajo hudo zaskrbljenost 
ljudi zaradi nekaterih nesprejemljivih 
osnutkov predloženih amandmajev k 
zvezni ustavi. Včeraj pa je prevladalo 
stališče, da je skupščina vendarle dol
žna omogočiti najširšemu krogu ljudi, 
da kritično ocenijo predložene spre
membe ter se opredelijo o bodočem 
razvoju Slovenije in Jugoslavije.

Jože Smole je na koncu pomiril ne
katere glasnejše formulacije, češ da 
gre v tej fazi vendarle šele za predo- 
snutke sprememb in tudi za prvo fazo 
razprave. Po njegovem naj bi sprožili

zahtevo, da se podaljša čas, v katerem 
naj bi zvezni zbor oblikoval osnutke 
amandmajev. Prekiniti v tem trenutku 
javno razpravo, bi bila po njegovem 
nekorektna poteza do večine občanov, 
ki se doslej še sploh niso vključili v 
javno razpravo. Pri vsem tem je tudi 
jasno, da ne moremo dovoliti nikakr
šnega spreminjanja temeljev sedanje 
ustave in seveda ne pristajamo na tež
nje, ki bi krepile centralizem, unitari
zem in etatizem. Imamo polno garan
cijo, je še dejal Smole, da se ne more 
zgoditi nič takšnega, kar bi bilo v na
sprotju z interesi slovenskega naroda. 
Za spreminjanje zvezne ustave morajo 
biti soglasne namreč vse republike in 
obe pokrajini.

Državni udar 
v Transkeju
JOHANNESBURG — V Tran

skeju, prvemu »homelandu«, ki 
mu je južnoafriška vlada prizna
la »neodvisnost«, je vojska iz
vedla državni udar. Vesti iz 
glavnega mesta Umtate poroča
jo o udaru brez prelitja krvi, vo
jaki pa naj bi prisilili devet od 
devetnajstih ministrov, da se od
rečejo državni funkciji. Premier 
Matanzima, ki ga je zdravljenje 
stressa zadržalo v Pori Elizabet- 
hu, je bil pred nedavnim v sre
dišču velikega škandala zaradi 
korupcije.

Po sporazumu 
o evroizstrelkih

Dogovor med Združenimi drža
vami in Sovjetsko zvezo o odpra
vi raket srednjega in kratkega 
dometa v Evropi je dogodek iz
jemnega pomena, saj vpliva tudi 
na reševanje drugih problemov 
ali vsaj, zaenkrat, na prodor mi
roljubnejših stališč do njih. Spo
razum, ki sta ga Shultz in Ševar- 
dnadze podpisala v ZDA, je seve
da hkrati potrditev primarne vlo
ge velesil v svetovni politiki. Če 
bosta velesili še naprej ravnali 
preudarno in miroljubno, bo to 
kajpak dragoceno za svetovno 
prizorišče, na katerem sicer še 
zmeraj veljata načelo in pravilo, 
da blokovska politika ne more ro
jevati trajnih uspehov.

V Ženevi je evropska konferen
ca Mednarodne organizacije 
dela, takoimenovane ILO, ki jo 
bodo sklenili te dni. Razpravljajo 
o žgočih problemih, povezanih z 
delom in delavci, kot so proizva
jalni odnosi, produktivnost dela 
in zaposlovanje. Hočeš nočeš je v 
to problematiko prodrlo vpraša
nje Sever-Jug, ki je, kot vse kaze, 
pomembno tudi za Evropo. Neka
teri udeleženci konference niso 
varčevali s tezo, da so vprašanja 
gospodarskega razvoja, in seve
da dela, še kako v neposrednem 
odnosu s problemom oboroževa
nja, ki požira nepopisne količine 
denarne mase.

Pogosto so zato tudi navajali, 
da bi bilo treba napore za razoro- 
ževanje kmalu nadaljevati, da bi 
zaobjeli tudi področji kemičnega 
in konvencionalnega oboroževa
nja. Oboroževanje je eno ključnih 
vprašanj, ki poglablja jez. med 
Severom in Jugom. Posredno se 
ga je lotil tudi jugoslovanski 
predstavnik v Organizaciji zdru
ženih narodov za Evropo, Marko 
Kosin, ki se je zadržal zlasti na 
spoznanju, da je zmotno stališče, 
po katerem v Evropi bržčas ne bi 
bilo nasprotij med Severom in 
Jugom. Razvoj evropske celine je 
v tem pogledu neenakomeren, 
kot je to tudi v drugih predelih 
sveta.

Jugoslovanski delegat je pre
prosto in odkrito priznal, da tudi 
položaj na evropskem Jugu čeda
lje bolj odkriva, da dežele v raz
voju ne morejo več same reševati 
svojih problemov.

Tudi v Ženevi niso mogli mimo 
problema mednarodnih dolgov, 
ki po svoje pesti tudi nekatere 
evropske predstavnice. Natan
čnih podatkov za Evropo bržčas 
še nimajo, povedali pa so, na pri
mer, da bo dolg v Latinski Ameri
ki konec tega stoletja zanesljivo 
dosegel 700 milijard dolarjev, ne 
da bi se ob tem povečal dotok 
kapitala v nerazvite dežele. 
Skratka na konferenci o delu so 
se po vrsti oblikovala naslednja 
stališča kot pogoj za boljša sta
nja v proizvajalnih odnosih in za
poslovanju. Brezposelnost se na
mreč povečuje tudi v Evropi: le
tos je za blizu 2 odstotka večja 
kot na primer leta 1980. Stališča 
pa so: še bolj smelo odpravljanje 
oboroževanja in stroškov zanj 
(celo več kot 1000 milijard dolar
jev), manj protekcionizma pri 
iczvitih deželah in poskus, da bi 
problem dolgov pričeli reševati 
takorekoč multilateralno.

Vplivi sporazuma o odpravi ra
ketnih izstrelkov v Evropi so po 
svoje segali tudi na drugo konfe
renco Eureke, ki je bila te dni v 
Madridu. Na njej so vztrajno na- 
glašali, da se mora Eureka zme
raj bolj resnično posvečati takoi- 
menovanim »civilnim« progra
mom. Znano je namreč, da je bila 
ta ustanova, na pobudo francos
kega predsednika Mitterranda, 
pred leti ustanovljena kot nekaka 
protiutež ameriškemu načrtu 
»vojne zvezd«.

Konferenca v Madridu je poka
zala, da imajo člani Eureke (na
vzočih je bilo nad 200 strokovnja
kov, med njimi tudi blizu 30 mi
nistrov) kar resen namen, uresni
čevati takoimenovano »Deklara
cijo načel«, ki so jo sprejeli na 
prvi konferenci v Hannovru. Dek
laracija seveda izhaja iz evrop
skih potreb po razvoju visoke 
tehnologije, vendar vseskozi pod
črtuje »miroljubno sodelovanje 
pri razvoju znanosti, ki naj poma
ga vsej skupnosti«.

Ob zatrjevanju velikega dela 
udeležencev, da bi morali ne le 
podpirati, marveč naravnost »iz
siliti«, da bi bil proces razorože- 
vanja čimhitrejši, so sprejeli bli
zu 150 projektov visoke tehnolo
gije. Nanašajo se na mnoga pod
ročja tako gospodarstva kot tudi 
komunikacij. Novo pa je bilo to
krat to, da so prvič sprejeli tudi 
nekaj načrtov, izdelanih v Jugos
laviji in na Madžarskem, čeprav 
ti dve deželi nista neposredni 
članici Eureke. In stokovna ocena 
o njih je bila kar visoka.

MIRO KOCJAN



PRIMORSKI DNEVNIK — 25. septembra 1987 alpe-jadran □ stran 3

Šentjakob v Rožu: 
žalitev

demokratične
Avstrije

Tajnik ZSO Marjan Sturm

CELOVEC — Proslavljanje nacistič
nega brambovskega spomenika v ne
deljo v Šentjakobu v Rožu se je izka
zalo kot tisto, kar so prireditelji in 
uradna Koroška vztrajno skušali tajiti: 
bila je to čisto navadna provokacija in 
žalitev demokratične Avstrije. Masov
ni demonstraciji moči množice z rjavi
mi gvanti in le-tem podobni, pod ges
lom »domovinske zvestobe« prikriti 
miselnosti, je zadnji uradni žegen dal 
slavnostni govornik — deželni glavar 
Wagner.

Z običajnim obujanjem spominov na 
brambovske boje prireditev ni imela 
nič skupnega. V prvi vrsti je bila na
menjena proslavljanju spomenika, ki 
so si ga pred 50 leti postavili (takrat še 
ilegalni) koroški nacisti v trajen spo
min in kot simbol svoje velenemške 
agitacije ter podtalnega rovarjenja. 
Tudi 50 let za tem se organizatorji 
proslave pred istim spomenikom niso 
distancirali od njegovega nacističnega 
obeležja. Ravno nasprotno. Postavitev 
in tradicijo spomenika so vsi govorni
ki — od šefa brambovcev Kriwitscha 
pa do deželnega glavarja Wagnerja — 
skušali prikazati kot zvesto službo do
movini, ki naj nikdar ne bi imela kaj 
skupnega z nacionalsocializmom. Kaj
pada tudi ni manjkalo protislovenskih 
izpadov in prikritega žuganja s strani 
govornikov — med rjavimi jopiči v 
publiki pa kar naravnost: Slovence naj 
vendarle že poženejo tja čez...

Prav v duhu" spomenika in njegove 
zoprne tradicije se je predstavil koroš
ki deželni glavar. VVagner se je v zvezi 
s proslavo skliceval na pravico moč
nejšega, češ, če to večina^ prebivalstva 
zagovarja (domačinov iz Šentjakoba je 
bilo kljub temu bore malo videti), po
tem pač ni treba upoštevati kritičnih 
glasov. Nadalje je dobesedno dejal, da 
stoji proslava spomenika »skoraj na 
začetku 50-letnih jubilejnih prazno
vanj naše države« (!?). Tako škandaloz
nih izjav v zvezi s Hitlerjevo zasedbo 
Avstrije do zdaj še ni bilo slišati od 
kakega politika 2. republike. Toda na 
proslavi pred rjavim spomenikom v 
Šentjakobu očitno prav nič ni bilo slu
čajno. Wagner je pred zbranimi bram
bovci in kameradi, ki so bili poleg Ha
iderja in heimatdiensta glavni hujska
či proti skupni dvojezični šoli, napo
vedal, da bo Koroška uresničila svoj 
(ločevalni) šolski model. V čem je še 
razlika do let 1937 in 1938?

Takšen politični razvoj na Koroš
kem ne sme ostati neoporočen;.zaradi 
tega je tajnik Zveze slovenskih orga
nizacij dr. Marjan Sturm v izjavi za 
tisk napovedal mednarodno komisijo 
zgodovinarjev, ki naj bi objektivno 
osvetlila novejšo zgodovino na Koroš
kem.

(Po »Slovenskem vestniku«)

Kdaj deželna konferenca 
o državnih soudeležbah?
TRST — Deželna svetovalska komisija za industrijo, ki ji predseduje 

demokristjan Spagnol, je vzela v pretres peticijo, ki jo je podpisalo 1758 
prebivalcev iz naše dežele, s katero urgirajo sklicanje tretje konference 
o državnih soudeležbah v Furlaniji-Julijski krajini.

Poročevalec dokumenta svetovalec Nodari (KD) je peticijo te skupi
ne prebivalcev označil kot poziv deželnemu odboru, da bi posegel pri 
osrednji vladi, da bi le-ta določila datum konference.

Po bežnem pregledu stanja v tem sektorju je svetovalec Nodari izra
zil pozitivno mnenje glede organizacije konference, ker je v sedanjem 
trenutku glede na potrebe in perspektive sektorja resnično potrebna; 
zato je po njegovih besedah predložitev peticije povsem umestna; konfe
renca pa bo morala predvsem služiti za obračun opravljenega dela in za 
določitev konkretnih programov za produktivni razvoj celotnega pod
ročja Furlanije-Julijske krajine.

Odbornik za industrijo Carbone je na zasedanju poročal, da je de
želna uprava že predlagala 20. in 21. november za sklicanje konference, 
ki naj bi bila v Trstu, sedaj pa čaka od osrednje valde dokončni odgovor. 
Odbornik Carbone je vsekakor izrazil nezadovoljstvo zaradi odnosov 
med državnimi soudeležbami in Deželo, predvsem kar se tiče tržaške in 
goriške pokrajine. Odbornik za industrijo je tudi orisal nekatere proble
me, o katerih mora družba IRI dati svoje odgovore. Anticipiral je še, da 
je deželno ravnateljstvo za industrijo določilo vrsto sestankov z vsemi 
silami, ki so zainteresirane z inovacijami produktivnega značaja na ob
močju tržaške in goriške pokrajine in to prav v vidiku na novembrsko 
konferenco.

Pred tem je odbornik odgovoril na vrsto vprašanj nekaterih sveto
valcev.

Po obisku deželne delegacije v Budimpešti

Madžarski gospodarstveniki 
za tesnejše sodelovanje s F - JK

TRST — V uradnih madžarskih gos
podarskih krogih so posebno zaintere
sirani za razvoj kooperacije in blagov
nih izmenjav s Furlanijo — Julijsko 
krajino: tak je jasen vtis, ki ga je ime
la,deželna delegacija —vodil jo je od
bornik za delo Mario Brancati— po 
številnih srečanjih z madžarskimi 
predstavniki in v prvi vrsti s predsed
nikom Gospodarske zbornice Beckom, 
ki ima v bistvu v rokah celoten gospo
darski položaj na Madžarskem.

Deželna delegacija —v kateri sta 
bila predsednika Trgovinskih zbornic 
Gorice in Trsta Bevilacgua in Tombe- 
si ter predstavniki tržaškega in tržiš- 
kega pristanišča, avtoportov in letališ
ča— se je namreč več dni mudila v 
Budimpešti na mednarodnem velesej
mu (na katerem je F—JK uradno sode
lovala) in se vrnila prijetno preseneče
na zaradi odprtosti madžarskih gospo
darskih operaterjev do Furlanije 
Julijske krajine, ki jo tamkajšnji gos
podarstveniki želijo privilegirati za 
svoje izmenjave.

Madžarski operaterji so odborniku 
Brancatiju jasno izrazili svoje zado

voljstvo za stopnjo doseženega sodelo
vanja v zadnjih letih in dali vrsto po
bud za okreepitev teh izmenjav. V 
prvi vrsti —kot smo že poročali v prej
šnjih dneh— so urgirali podpis meddr
žavne italijansko—madžarske pogod
be o uporabi tržaškega pristanišča; 
predlagali so nadalje okrepitev sode
lovanja na osnovi sistema joint—ven- 
tures z deželnimi in italijanskimi pod
jetji (madžarski normativi so s tem v 
zvezi mnogo bolj odprti kot v ostalih 
vzhodnih državah).

Glede prometa, ki bi ga kazalo us
meriti preko Furlanije — Julijske kra
jine in njenih pristanišč so bili predsz- 
tavniki F—JK in Madžarske mnenja, 
da je treba uvesti pravičnejšo politiko 
železniških tarif za madžarsko blago 
in da je poleg tega potrebno, da bi 
Slovenija izboljšala cestne povezave 
med vzhodom in zahodom in še pose
bej zgradila dva avtocestna odseka 
med Razdrtim ter Gorico in Trstom.

Za konkretno proučevanje raznih 
predlogov je bilo sklenjeno, da se bo v 
Trstu v teku leta sestala posebna sve
tovalska komisija.

Pomanjkanje vode: na Obali zaprli prvo šolo
KOPER — Iz- Gradol na Hrvaškem 

od srede v sistem rižanskega vodovo
da namesto dosedanjih 99 litrov vode 
v sekundi priteka le 94 litrov vode v 
sekundi in nič ne kaže, da se bodo 
razmere izboljšale. Sklep izvršnega 
sveta skupščine skupnosti obalnih ob
čin, da na Obali veljajo ukrepi varče
vanja četrte stopnje (v ozdih zmanjša
nje porabe za 30 odstotkov, manjše 
dobave vode vsem območjem, strožji 
sanitarni nadzor, možnost zapiranja 
šol in vrtcev) se danes v praksi že 
uresničuje.

Pri vodovodu ukrepajo v skladu z 
novimi ukrepi, na izrednem sestanku 
pa so se zbrali tudi ravnatelji šol, vrt
cev, predstavniki zdravstva in domov 
upokojencev, ki so se seznanili z naj
novejšo situacijo in hkrati predlagali 
dodatne ukrepe za premagovanje te
žav. Med nalogami, ki jih morajo ne
mudoma realizirati v okviru štabov za 
civilno zaščito, so zagotovitev dodat
nih cistern z vodo za vrtec v Piranu, v 
Semedeli in dom upokojencev v Kop
ru. Komunalni podjetji Piran in Koper 
bosta pripravili dve intervencijski vo
zili, ki bosta s cisternami razvažali (po

potrebah posameznih območij) pitno 
vodo. Na današnji seji so poudarili 
tudi, da je nujno bolj podrobno obveš
čati kje in kdaj pitne vode ne bo ozi
roma kdaj bo voda. Pri šolah naj bi (ne 
za reševanje letošnjih težav, pač pa za 
v bodoče) uredili rezervoarje za ka
pnico, se povezali z lokalnimi vodnimi 
viri itn.

Proizvodnja v ozdih z manjšimi 
omejitvami še vedno poteka, vse večja 
pa je možnost, da bi začeli prekinjati 
pouk na šolah in zapirati vrtce. Os
novna šola Vojke Smuč v Izli z 2000 
učenci že nekaj časa izvaja pouk v 
»skrčeni« obliki in za popoldansko iz
meno pripravljajo naravoslovne dne
ve, športne dneve in na sploh iščejo 
rešitve, s katerimi bi najmanj škodo
vali oziroma skrčili učni program, 
otrokom pa zagotovili higienski mini
mum. Za otroke na šolah je težko pre
kuhavati vso vodo za pitje, če v popol
danskih izmenah ni vode pa tudi ni 
mogoč reden pouk. Zato so na osnovni 
šoli Antona Ukmarja v Kopru predla
gali, da bi za teden dni prekinili pouk 
za predmetno stopnjo, v šoli Dušana

Bordona, da bi obe izmeni »strpali« v 
dopoldanske ure, ko naj bi vodovod 
zagotovil nemoteno oskrbo z vodo itn. 
Na zavodu za šolstvo v Kopru nam je 
Alberta Poles, pedagoška svetovalka, 
povedala, da so danes sklenili naj šole 
vztrajajo pri izvajanju osnovnega pro
grama dokler jim to razmere omogo
čajo, nato pa naj se prilagajajo razme
ram in o tem obveščajo zavod za šol
stvo. S predlogi, da se redne šolske 
ure skrajšajo s 45 na 35 minut itn. Vsa
ka šola mora upoštevati specifičnosti, 
s katerimi se sooča. Na zavodu za šol
stvo soglašajo s predlogom, da bi na 
šoli Dušana Bordona obe izmeni imeli 
pouk v dopoldanskih urah, do 14. ure, 
na šoli Antona Ukmarja pa bodo ukre
pali, ko bodo sanitarne razmere oceni
li pristojni inšpektorji oziroma zavod 
za zdravstveno varstvo v Kopru. Zna
no je tudi to, da se bodo zaprla vrata 
osnovne šole z italijanskim učnim je
zikom v Semedeli in bodo otroci s te 
šole (tisti iz vrtca in šolarji) do nada
ljnjega hodili v šolo oziroma vrtec z 
italijanskim učnim jezikom v Kopru.

DUŠAN GRČA

Dnevi 
gobarske 

kulinarike 
v Senožečah
SEŽANA — Sežanska gobarska 

družina, ki združuje približno 200 
članov iz sežanske občine, zamejstva 
in koprskega območja, prireja v če
trtek, 1. oktobra, otvoritev razstave 
svežih gob. Razstava bo v gostišču 
Stari grad pri Marjanu in Marti Sot
lar v Senožečah in bo združena z od
prtjem slikarske razstave, za katero 
bodo dela prispevali udeleženci le
tošnjega slikarskega srečanja: Jure 
Cihlar iz Portoroža, Polde Oblak iz 
Ljubljane, Tomaž Perko iz Cerknice, 
Pavle Zamar iz Pirana in Miro Kra
njec iz Sežane. Razstavljene gobe pa 
bodo determinirali determinatorji 
sežanske gobarske družine pod stro
kovnim vodstvom dr. Dušana Vršča- 
ja, predsednika Zveze gobarskih 
družin Slovenije. Razstava gob bo na 
ogled še v petek, 2. oktobra.

Od 1. do 4. oktobra pa bodo v Se
nožečah potekali — letos že drugič 
— gobarski dnevi, kjer bo gostišče 
Stari grad nudilo gostom pristne 
gobje specialitete. Za pestro kulina
riko bo tudi letos poskrbela Sonja 
Vrščajeva.

Determinatorji gobarskih družin 
Cerknica, Ilirska Bistrica in Sežana 
se bodo srečali na enodnevnem stro
kovnem seminarju 11. oktobra na 
Mašunu, ki ga bo vodil D. Vrščaj.

Višek letošnje gobarske dejavnos
ti pa predstavlja prva razstava sve
žih gob, ki jo sežanska gobarska 
družina ob veliki pomoči svojih čla
nov in ljubiteljev gobarstva na Ko
prskem organizira v Kopru. Razstava 
bo po dolgem času zopet v Kopru, 
saj to mesto nima svoje družine in 
so zato koprski gobarji združeni v 
sežansko gobarsko družino. Otvori
tev razstave gob bo 19. oktobra v 
študijski knjižnici v Kopru. Otvorit
vi bo sledilo predavanje z diapoziti
vi o strupenih in užitnih gobah. Raz
stava bo na ogled dva dni, ob tej 
priložnosti pa jo bodo popestrili še z 
ostalimi aktivnostmi.

OLGA KNEZ STOJKOVIČ

Prireditve ob prazniku občine Idrija
IDRIJA — Praznik občanov in delovnih ljudi občine 

Idrija - 1. oktober, ki je posvečen spominu na ustanovi
tev Vojkove brigade v Cerknem in na njene junaške 
borce, je letos vsebinsko povezan s številnimi kultur- 
no-športnimi prireditvami, proslavami obletnic iz NOB 
in delovnimi zmagami, ki se vrstijo že v mesecu se
ptembru in se bodo zaključile v prvi polovici meseca 
oktobra letos.

V nedeljo, 27. septembra, bo ob 8.30 izpred športnega 
centra v Idriji start 5. planinskega maratona Pavla na 16 km 
in 33 km dolgi progi. Ob 9. uri se bo na balinišču na Prej- 
nuti v Idriji pričel mednarodni balinarski turnir za pokal 
Idrije pod pokroviteljstvom tovarne Kolektor Idrija. Organi
zator je povabil 16 ekip iz sosednjih občin, REK Titovo 
Velenje, Prvomajska Raša iz pobratene občine Labin in za
mejski ekipi ZSSDI Trst.

Na Grahovem v Sp. Bukovem bo v nedeljo ob 11. uri 
svečano odkritje spominske plošče na hiši, kjer je bilo prvo 
partijsko posvetovanje za Baško - Cerkljansko.

V torek, 29. septembra, ob 8.30 uri bo na stadionu pri 
Likarci v Idriji pričetek 4. pionirske atletske olimpiade ob
čine Idrija.

V dvorani nove osnovne šole »Jožeta Mihevca« v Idriji 
bo ob 18. uri predavanje iz ciklusa »Pogledi na umetnost«. 
Na temo: zapuščina skladatelja Zorka Prelovca - idrijskega 
rojaka - bo predaval muzikolog Borut Loparnik.

V četrtek, 1. oktobra, bo v novi osnovni šoli v Idriji ob 
19.30 klavirski koncert pianista Bojana Goriška.

V muzeju partizanske bolnišnice Franja v Cerknem bo v 
petek, 2. oktobra, ob 18. uri otvoritev razstave umetniške 
fotografije dr. Rafaela Podobnika iz Nove Gorice.

V soboto, 3. oktobra, ob 10. uri bo v prostorih nove 
osnovne šole v Idriji slavnostna seja Skupščine občine Idri
ja in izvršnih organov vodstev DPO občine Idrija, kateri 
bodo prisostvovale tudi delegacije pobratenih občin Labin 
(SR Hrvatska) in Mojkovac (SR Črna gora) ter predstavniki 
domicilnih enot. Na slavnostni seji bodo tudi podelili letoš
nja občinska priznanja in nagrade.

Po slavnostni skupščini bo ob 12. uri v Galeriji Idrija 
Otvoritev razstave del akademskega slikarja - rovtarskega 
krajinarja Terpina iz Idrije.

V torek, 6. oktobra, ob 18. uri se bo v novi osnovni šoli 
v Idriji pričel jesenski ciklus predavanj »Muzejski večeri«. 
Emil Milan Pintar bo predaval o Sloveniji na razvojnem 
razpotju.

V domu upokojencev »Jožeta Primožiča - Miklavža« v 
Idriji bo v sredo, 7. oktobra, ob 10. uri otvoritev razstave 
del starejših občanov Idrije. Pomembna pridobitev za kraja
ne Idrije bo otvoritev obnovljene kinodvorane v Idriji, kjer 
bo v petek, 9. oktobra, ob 19. uri javna radijska oddaja 
Radia Koper-Capodistria.

SILVO KOVAČ

Spet je pogledala na Piagetovo uro. »Sva pozna?« se je 
nakremžil Ward, ko je to opazil. Ni hotel razočarati Lione- 
la. Z njimi si nista bila tako blizu kot z Gregom, toda Li je 
bil navsezadnje le njegov naj starejši sin in danes je bil 
njegov veliki dan; ko bo videl avto... Ward se je moral spet 
nasmehniti.

»Nisva še prepozna in zakaj se smehljaš?« Faye ga je 
radovedno pogledala.

»Pomislila sem na Lijev obraz, ko bo zagledal avto.«
»Moj bog, pobralo ga bo!« Zahihitala se je v brado, 

Ward pa se je nasmehnil. Faye je bila že od nekdaj nora na 
tega fanta, morda celo preveč, je včasih pomislil, preveč ga 
je zagovarjala. Nikoli mu ni dovolila telesnih podvigov, ki 
si jih je dovolil Greg, pazila je, da ni bil izpostavljen preve
likim tveganjem. Vedno je govorila, da fizično ni tako mo
čan kot Greg ter da ni sposoben sprejemati udarce, bodisi 
čustvene ali drugačne, čeprav Ward ni bil tako prepričan v 
to. Fant bi bil morda odpornejši, če bi mu Faye dala malo

več priložnosti. Po drugi strani pa ji je bil v mnogočem 
neznansko podoben; bil je mirno trmast, tako kot ona, odlo
čen in prepričan v vse, kar je hotel za vsako ceno početi. 
Celo po zunanjosti je bil takšen kot ona; če si malce priprl 
oči, bi bila lahko skoraj dvojčka, duhovno pa sta to tudi 
bila do te mere, da sta včasih iz svojega sveta izključila 
ostale. Če bi bil VVard čisto iskren, bi moral priznati, da je 
včasih ljubosumen nanj.

Ko je Lionel odraščal, sta si bila s Faye tako blizu, 
toliko sta si' zaupala, da sta s tem izključila vse ostale, še 
posebno pa Warda, ki mu to ni bilo prav. Lionel je bil do 
njega vedno vljuden in prijazen, nikoli pa ga ni poiskal ali 
šel z njim ... ne tako kot Greg, ki je vsak večer v zadnjih 
šestnajstih letih, skoraj odkar je shodil, skočil Wardu v 
naročje, ko je prišel domov. Ward ga je včasih, ko se je 
vrnil pozno ponoči, celo našel spečega na svoji strani veli
ke zakonske postelje. Greg je imel vedno za bregom ka
kšno dogodivščino, o kateri mu je moral nujno takoj poro
čati, zato si je zagotovil, da so ga ob prihodu domov zbudi
li. Očka je bil njegovo sonce in VVard je moral priznati, da 
se je tako strastnemu odobravanju težko upreti, zato mu je 
bilo še teže prodreti v Lionelovo plašno odmaknjenost. Za
kaj naj bi se sploh trudil, ko pa je imel pri nogah otroka, 
kot je bil Gregory? In vendar je vedel, da svojemu starejše
mu sinu nekaj dolguje, le da si ni bil nikoli na jasnem, kaj.

Celo avto je bil Fayina zamisel. Dejala je, da bo Lione- 
lu jeseni olajšal vožnjo na univerzo v Los Angelesu, poleti 
pa začasno zaposlitev. Lionel je delal v draguljarni Van 
Cleef & Arpels na Rodeo Drivu kot kurir in obenem oprav

ljal manjša dela, nad čemer je bil navdušen. To ni bila 
služba, ki bi jo bil VVard želel za sina, Gregu je bila celo 
zoprna, toda Lionel si jo je našel sam, sveže ostrižen in v 
svoji najboljši obleki je odšel na razgovor in očitno, kljub 
svoji mladosti, naredil ugoden vtis (ali pa so v trgovini 
morda izvedeli, kdo so njegovi starši). Skratka, kakorkoli 
že, dobil je zaposlitev; ko je zvečer objavil novico pred vso 
družino, je bil v svojem razburjenju skoraj otročji, vse prej 
kot zbran in zrel. Greg je bil zaprepaden, dvojčici pa nista 
bili preveč navdušeni nad novico. Edino Faye je bila po
sebno zadovoljna, saj je vedela, kako močno si je želel te 
službe, vrhu tega pa si jo je priskrbel čisto sam. Spodbudila 
je VVarda, da mu je čestital, vendar si je mbral priznati, da 
ni preveč zadovoljen.

»Si prepričan, da ne bi šel raje avgusta z Gregom v 
Montano?« Greg naj bi šest tednov delal na nekem ranču, 
pred tem pa je nameraval s skupino fantov in učiteljev s 
šole taboriti v Yellowstonskem parku. Takšne počitnice pa 
so bile njegovemu bratu neskončno zoprne.

»Veliko bolj bom zadovoljen tukaj, očka. Zares...« Nje
gove oči so bile velike in zelene kot Fayine. Fanta je nepri
čakovano postalo strah, da mu ne bodo dovolili delati, čep
rav se je tako zelo trudil... toda ob izrazu na njegovem 
obrazu se je VVard hitro umaknil.

Knjiga je izšla pri Založništvu tržaškega tiska 
in je na razpolago v Tržaški knjigarni
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V okviru seminarja za profesorje znanstvenih predmetov

Energija, ekonomija in ekologija 
aktualne teme včerajšnjih predavanj

V okviru 23. seminarja za slovenske 
šolnike so profesorji znanstvenih in 
strokovnih predmetov lahko sledili 
včeraj v Peterlinovi dvorani v Ul. Do- 
nizetti predavanjem na izredno aktu
alno temo: »Energija — ekonomija — 
ekologija kot osrednji problem našega 
časa«. Inž. Severin Mafi in dr Miha 
Tomšič, oba z Inštituta »Jožef Štefan« 
iz Ljubljane, sta zelo izčprno in nazor
no podala sliko energetskega sistema 
Slovenije, geograf in svetovalec pri 
Zavodu za planiranje varstva okolja 
Lojze Peterle pa je zelo plastično in 
celovito obravnaval ekološka vpraša
nja.

Značilnosti energetskega sistema 
Slovenije in energetiko z vidika tehni
ke ter ekonomike sta avtorja obravna
vala v zelo strokovnem in tehničnem 
slogu, pač v skladu s svojo pripravo in 
praktično izkušnjo. Če njuni izvajanji 
skušamo nekako poenotiti, moramo 
začeti pri ugotovitvi, da je potratni 
energetski sistem v Sloveniji rezultat 
takega razvojnega planiranja, ki ni us
trezalo značilnostim dežele. Investirali 
so, denimo, v težko industrijo, čeprav 
ni bilo ne energetskih virov, ne suro
vin, ne tehnologije. Svoj delež pa je 
imel pri nesmiselnem upravljanju z 
energijo tudi monopol elektrogospo
darstva.

Da nekaj (pravzaprav ogromno) 
stvari z energijo ni v redu, pričajo šte
vilke: po porabi kWh na prebivalca je 
namreč Slovenija (!) le nekoliko za

ZRN, prednjači pa pred Avstrijo in 
Italijo. Nekaj absolutnih številk: na 
Norveškem gre na prebivalca 21.077 
kWh, v ZDA 9.643, v SZ 4.891, v Slove
niji. 4.823, v Avstriji 4.814, v Italiji 
3.044, v Jugoslaviji pa 2.615. Konica 
skupne uporabe znaša v Sloveniji ob 
veliki zimski porabi kar 1500 MWh. 
Večino energije (okrog 50 odst.) pora
bijo v industriji, 20 odst. v prometu, 30 
odst. pa odpade na gospodinjstva. 
Tako velika poraba je tolikanj absur- 
dnejša, v kolikor ji ne ustreza soraz
meren porast družbene proizvodnje. 
Medtem ko so namreč v letih energet
ske krize povsod na svetu znižali po
rabo energije in povečali proizvodnjo, 
se je v Sloveniji dogajalo prav narobe. 
Tak usoden, Tomšič mu je pravzaprav 
rekel predpotopni trend, je stopil v 
ospredje pri odgovornih in v javnosti 
šele ob pojavu visoke stopnje onesna
ženosti zraka in zemlje Slovenije. Šele 
letos je SZDL, po široki in plebiscitar
ni razpravi, sprejela dokument o »eko
logiji, energiji in varčevanju« s smer
nicami za energetski plan, v katerem 
ni protislovij med zahtevami za bolj 
zdravo in varnejše okolje ter željo po 
boljšem gospodarjenju. Med osnovni
mi postavkami so težnja k ničelni rasti 
porabe energije, prepoved gradnje je
drskih elektrarn do leta 2000 in pač 
smernice, da se med ekonomskimi in 
ekološkimi razlogi vzpostavi ravnotež
je.

Geograf Peterle je izredno razveja
no področje ekologije začel z ugoto
vitvijo, da je vprašanje varstva okolja 
stvar vseh nas in odločilnega pomena 
za naše preživetje. Sneg je črn tako na 
Aljaski, kot na Triglavu, je ugotovil in 
dodal, da je Slovenija že tako onesna
žena, kot da bi živelo v njej 10 milijo
nov ljudi. Analiziral je napake, storje
ne v pretekletosti, predvsem, iz princi
pa konkurence in torej stalnega člove
kovega boja z naravo, oziroma strem
ljenja po čimboljšem na 
najenostavnejši način. Pri preokretu 
pa je bistvenega pomena, da spreme
nimo predznake nekaterih vrednot, 
kot so razvoj, mit »velikega«, življenje 
v merilu količine.

Pri ustvarjanju nove zavesti in no
vega razmerja do narave ima pomem
ben delež šola. Šolniki bi morali nudi
ti dijakom možnosti za spoznavanje 
zakonitosti narave, okolja, itd., vendar 
ob tem tudi vzgajati samostojne sub
jekte s sposobnotjo kritične miselnos
ti, torej take ljudi, ki ne bodo slepo 
sledili potrošniškim ali samouničeval
nim modelom. Pri tem je nujno, da 
pride do tesne povezave med stroka
mi, kajti ekologija je zaobjeta v vseh 
predmetih, od filozofije in psihologije 
do fizike in prava. Možnosti, da nekaj 
storimo so, čeprav bo še veliko gene
racij plačevalo za grehe prednikov. 
Takoj in brez stroškov lahko začnemo 
bolj »ekološko« živeti že kot posamez
niki, veliko pa lahko naredijo razna 
gibanja, skupine in združenja, ki ima
jo večjo vplivno moč na odločujoče 
organe. Seveda pa je prva ekološka 
potreba, je poudaril govornik, v de
mokraciji.

V debati so se udeleženci in preda
vatelji dotaknili še drugih vprašanj, 
kot so sončna energija, težave pri 
učinkovitem poučevanju (šolnik si 
mora pač pomagati sam), kako naj šola 
izpolnjuje potrebo po vedno večjem 
znanju, ne da bi zašla v tehnicizem.

Današnji, drugi dan seminarja za 
profesorje znanstvenih in strokovnih 
predmetov, je tudi nadvse privlačen in 
popolnoma v skladu s svojim izpopol
njevalnim ciljem. Tržaški šolniki bodo 
namreč odpotovali v Ljubljano, kjer 
bodo obiskali jedrski reaktor v Podgo
rici.

N.F.

Slovesnost bo v soboto, 10. oktobra

Proti koncu priprave za odprtje 
dolgo pričakovane ceste terana

V sredo popoldne je bilo sklicano srečanje med pokrajinskim odbornikom Cavic- 
chiolijem in prizadetimi gostinci, da bi skupaj določili podrobnosti z zvezi z odprtjem 
ceste terana. Prisotni so ugotovili, da dela za postavitev vseh predvidenih tabel in 
smerokazov hitro napredujejo, pokrajinska uprava pa je poskrbela, da bodo do konca 
naslednjega tedna nared tudi nalepke, lično izdelane geografske karte ceste terana, 
plakati in transparenti, ki bodo razobešeni na primernih mestih, da bi turiste in 
domačine opozarjali na pobudo. Konec tedna bo Pokrajina sklicala na svojem sedežu 
tiskovno konfrerenco o namenih pobude, uradno otvoritev bo v odprtje ceste pa bo v 
soboto, 10. oktobra, v dopoldanskih urah.

Datum je bil izbran iz tehničnih razlogov, saj se bo takrat v Trstu mudil bavarski 
glavar Josef Strauss, v nedeljo, 12. oktobra, pa bo na sporedu velika mednarodna 
jesenska regata, na katero se je prijavilo več kot 700 oseb. Menimo torej, da bo prav v 
tem obdobju pritok obiskovalcev nadpovprečen, kar je vsekakor zanimiva reklamna 
spodbuda. Lahko torej trdimo, da je bila postavljena pika na i, čeprav to še ne 
pomeni, da je stavek zaključen. To je namreč šele začetek, kako se bo celotna pobuda 
razvijala pa je sedaj stvar obstoječe skupine gostincev. Primerno bi bilo, da bi gostin
ci imenovali delovno skupino, ki bi skrbela za razcvet pobude in istočasno predlagala 
ostalim članom nove pobude ali skupne reklamne akcije,-(zk)

Tokrat naj bi se ne sestal s slovenskimi predstavniki

Rubbia bo v ponedeljek spet 
v Trstu zaradi sinhrotrona

Nobelovec Carlo Rubbia bo v prihod
njih dneh spet v naših krajih. V ponede
ljek, 28. t.m., bo na Raziskovalnem ob
močju pri Padričah predsedoval seji up
ravnega sveta družbe »Sincrotrone Tries- 
te«. Ni nam znano, ali program njegove
ga bivanja v Trstu predvideva še druge 
za' širšo javnost zanimive točke, skoraj 
gotovo pa je, da se ne bo sestal s sloven
skimi predstavniki, kot je bilo svoj čas 
domenjeno.

V krogih družbe »Sincrotrone Trieste« 
so -dokaj skopi z informacijami, ni pa tež
ko sklepati, da bodo na dnevnem redu 
ponedeljkove seje upravnega sveta zelo 
važne zadeve. V tem času je namreč sku
pina izvedencev, ki jo vodi prof. Massi- 
mo Cornacchia, izdelala tehnični načrt 
sinhrotronskega svetlobnega generator
ja, po drugi strani pa je v zaključni fazi 
tudi izdelava podrobnostnih načrtov za 
namestitev stroja na območju T8 pri Ba
zovici. Slednje pripravlja družba SVEI 
skupine IRI-Italstat. V zvezi z njenim de
lom se je med drugim pojavil problem, 
ali ohraniti v načrtih avtocestno poveza
vo Padriče-Pesek ali ne. Tehniki so na
mreč ugotovili, da bi promet po tej cesti 
povzročal tresljaje, ki bi onemogočali 
optimalno delovanje stroja, zaradi česar 
so predlagali, naj bi cesto speljali dru

god ali jo kratko in malo zbrisali iz načr
tov.

No, vse to so reči, o katerih bo moral 
razpravljati upravni svet z Rubbio na 
čelu. Lotiti pa se bo moral tudi drugih 
vprašanj, ki so se nepričakovano odprla 
v zadnjih časih. V mislih imamo pred
vsem odstop prof. Cornacchia z mesta 
glavnega načrtovalca sinhrotrona. Koli
kor nam je bilo dano zvedeti, v ponede
ljek po vsej verjetnosti ne bodo še ime
novali njegovega naslednika, vprašanje 
pa bodo vsaj zasilno rešili, saj bo prof. 
Cornacchia, kot kaže, odšel oktobra.

Zakaj pa se Rubbia ne bo srečal s slo
venskimi predstavniki, kot je bilo dome
njeno 23.. julija letos, ko je bilo srečanje 
odloženo zaradi odsotnosti predstavni
kov deželne uprave? Pri družbi »Sincrot
rone Trieste« pravijo, da bi novi sesta
nek morala sklicati Dežela. Ta trditev 
nas nekoliko čudi, saj je to nalogo na 
zadnjem srečanju javno prevzel komisar 
Raziskovalnega območja Fulvio Anzel- 
lotti... Zakaj je zdaj ne izpolnjuje?

Ob koncu naj še omenimo, da so teh
niki pred nedavnim dokončali študije o 
učinkih, ki bi jih gradnja sinhrotrona 
imela na naravno okolje pri Bazovici. 
Študije je konec preteklega leta naročilo 
Raziskovalno območje, kaže pa, da z re
zultati ne namerava seznaniti javnosti.

Dogovor med bankama predstavljen v Trstu

CRT in Zentralsparkasse 
bosta še tesneje sodelovali

V prostorih Tržaške hranilnice 
(CRT) sta včeraj njen predsednik dr. 
Aldo Terpin in predstavnik Zentral
sparkasse z Dunaja dr. Heinrich Am- 
brosch predstavila dogovor o sodelo
vanju, ki sta ga denarna zavoda pred 
nedavnim sklenila.

Na tiskovni konferenci je imel 
uvodno besedo dr. Terpin in prisotnim 
na kratko obnovil vsebino dogovora. 
Med drugim je spomnil, da je prav Tr
žaška hranilnica svoj čas bila med pr
vimi italijanskimi denarnimi zavodi, 
ki so navezali stike z avstrijskimi ban
kami. Obenem je izrazil svoje zado
voljstvo nad sporazumom, ki bo omo
gočal tesnejše sodelovanje med Italijo 
in Avstrijo, saj bo poslovnežem nudil 
nove možnosti oziroma učinkovitejšo 
bančno službo za gospodarske izme
njave med državama.

Dr. Ambrosch, predstavnik najpo
membnejše avstrijske banke, ki prav 
te dni odpira svoji podružnici v Mos
kvi in v Londonu, je na srečanju pove
dal, da pravzaprav dogovor ne pred
stavlja nobene izredne novosti, saj je 
med denarnima zavoda prišlo do tes
nejših stikov že pred kakimi trideseti
mi leti. Posebno je poudaril važnost, 
ki jo dajeta njegova banka in avstrij
ska vlada gospodarskim in finančnim 
izmenjavam z Italijo in še zlasti s Fur- 
lanijo-Julijsko krajino, ki zaseda med 
italijanskimi deželami šesto mesto v 
trgovini z Avstrijo.

Za nadaljnjo okrepitev tega sodelo
vanja se bosta na Dunaju že čez nekaj 
dni sestali gospodarski zbornici obeh 
dežel. Na srečanju bo med drugim 
tekla beseda tudi o tržaškem pristaniš
ču.

(B.R.)

Večerne debate, kombi po vaseh, lepaki, brošure, radijska reklama...

Vizualno-zvočna abonmajska kampanja SSG
Letos je Slovensko stalno gledališče pred začetkom se

zone organiziralo širšo in učinkovitejšo abonmajsko kam
panjo na več področjih in na različne načine. Pretekla leta 
so se posluževali le pasivne oblike reklame (lepakov in 
brošur). Član ansambla SSG Adrijan Rusija, ki se letos 
ukvarja s tem, pa nam je povedal, da bo letošnja abonmaj
ska kampanja vizualno-zvočnega značaja.

Kot običajno, bo gledališče razposlalo lepake na sedež 
vsakega prosvetnega društva in razdeljeni bodo tudi preko 
javnih agencij. Vsem interesentom bodo na razpolago tudi 
brošure z letošnjim gledališkim repertoarjem. Dosedanji 
abonenti pa bodo te brošure dobivali kar po pošti.

Novost letošnje kampanje pa je kombi SSG, ki bo vozil 
po okoliških krajih in bo ljudi seznanjal z vsebino letoš
njega sporeda ter bo napovedoval uro in kraj prodaje 
abonmajev. Dobra zamisel pa je premični pano v obliki 
lutkovnega gledališča, ki bo ob teh priložnostih vzbujal 
pozornost vaščanov. Včeraj je ta kombi obiskal vasi vz
hodnega dela Krasa, to je Dolino, Boljunec, Mačkolje, Pre- 
beneg, Boršt, Ricmanje in Log. Danes se bo ustavil v Nab
režini, Samatorci, Praprotu, Sempolaju, Trnovci, Prečniku 
in Mavhinjah. 26. t.m. bodo reklamno kampanjo ponesli v 
Bazovico, Padriče, Gropado, Trebče )n Bane, 29. t.m. se bo 
kombi ves dan mudil na Občinah, 30. t.m. pa bo obiskal

goriški predel, to je Doberdob, Dol, Jamlje, Sovodnje, Rupo, 
Peč in Standrež, 1. oktobra pa Podgoro, Oslavje, Steverjan 
in Pevmo. Po istem razporedu se bo kombi od 2. do 6. 
oktobra ponovno mudil v dolinskem in nabrežinskem kotu, 
na Opčinah, v bazovskem in repenskem predelu.

Poleg tega pa predvideva letošnja abonmajska kampa
nja originalna reklamna obvestila SSG, ki jih bo štirikrat 
na dan oddajal Radio Občine. V okviru časnikarskega od
delka Radia Trst A pa so od včerajšnjega dne na sporedu 
krajši intervjuji z upravnimi člani o problematiki našega 
gledališča. .

SSG bo letos organiziralo debatne večere o gledališču. 
Prva debata bo 28. t.m. na sedežu Katoliške prosvete v 
Gorici, 29. t.m. bo tak večer v Slovenskem klubu v Trstu, 1. 
oktobra v prostorih Kluba slovenskih izobražencev v Trstu, 
naslednji dan pa na sedežu Slovenske prosvetne zveze iz 
Gorice. Organizatorji našega gledališkega življenja priča
kujejo, da bo na teh debatnih večerih prisotnih mnogo 
ljudi, ki jim je pri srcu usoda našega gledališča in ki so 
seznanjeni s težkimi problerrii te ustanove. Dobrodošli 
bodo vsi realni in konkretni predlogi ali kritike, ki bi na 
kakršen koli način izboljšali dosedanje delovanje gledališ
ča.

Pogovor s harmonikarjem Zoranom Lupincem

Čez poletje si je nabral štiri visoka priznanja
Štirikrat se je letošnje poletje poja

vil na raznih tekmovanjih in z vseh 
odnesel štiri prva mesta. Mislimo na 
Zorana Lupinca, glasbenika, ki je pred 
letom diplomiral na tržaškem konser
vatoriju iz roga. Lupine poučuje na se
dežu KD Fran Venturini pri Domju di
atonično harmoniko in je prav v igra
nju na ta naš, izrazito slovenski inštru
ment, dosegel najvišje priznanje - na
slov svetovnega ptvaka.

»Vse se je začelo s tekmovanjem, ki 
je bilo na začetku tega poletja v Fur
laniji,« nam je povedal. »Že na tem 
tekmovanju sem zmagal. Potem sem 
se 12. julija udeležil mednarodnega 
tekmovanja v Ahtnu v Beneški Slove
niji, na katerem je sodelovalo okrog 
80 konkurentov iz raznih držav, kjer je 
diatonična harmonika ali po naše fraj- 
tonarca priljubljena. Tu sem osvojil 
naslov svetovnega prvaka.«

In od tega visokega naslova dalje, je 
naš Zoran v tem poletju pobral še dve 
pomembni nagradi in priznanji.

»V Ljubečnah pri Celju je bilo 5. in 
6. septembra tekmovanje "Zlata har
monika - Ljubečne 87", na katerem so 
se zbrali najboljši harmonikarji na 
frajtonarco iz vse Slovenije. Julija so

bila po vsej Sloveniji predtekmovanja, 
ki se jih je udeležilo 350 tekmovalcev. 
Med temi je žirija izbrala 77 tekmo
valcev, ki so v soboto, 5. septembra, 
nastopili na polfinalnem tekmovanju v 
Frankolovem, prav tako pri Celju. Šte
vilo tekmovalcev se je na tem večeru 
skrčilo na 25. Ti smo potem v nedeljo, 
6. septembra, nastopili v Ljubečnah. 
Tam sem sam prejel najvišjo nagrado 
»zlato harmoniko«, ki sem je bil seve
da zelo vesel.»

Kot nam je Zoran povedal, je na 
tekmovanju izvajal skladbe, ki jih je 
sam uglasbil in sicer »Zopet doma«, 
»Spomladansko vedrino« in »Od vasi 
do vasi«.

»Iz zamejstva je nastopil še znani 
beneški harmonikar Jussa. Občinstvo 
je bilo enkratno ter je nastop tekmo
valcev pozdravilo z navdušenim plos
kanjem. Seveda sem bil sam deležen 
še posebne pozornosti in naklonjenos
ti.«

Tu se priznanja in nagrade za naše
ga Zorana še niso končale. 12. in 13. 
septembra se je namreč udeležil dr
žavnega harmonikarskega tekmovanja 
v kraju Santa Maria Nuova pri Anco
ni.

»Tudi tu je bilo tekmovalcev okrog 
80. Najbolj mi je ostal v spominu tek
movalec, ki je bil po mami Španec, po 
očetu Grk, živi pa na Japonskem. 
Zmagal je v svoji starostni kategoriji. 
Seveda je bilo to tekmovanje name
njeno predvsem tako imenovanim or- 
ganettom, ki so na jugu države zelo 
priljubljeni, saj igrajo nanje razne ta- 
rantelle in saltarelle. Občinstvo je 
zato z zanimanjem prisluhnilo moji 
frajtonarci, ki mu je bila takoj všeč.«

•Med tekmovanjem ni bilo občin
stva. Šele po izbiri najboljših, ki so na
stopili na nedeljski prireditvi, so se 
poslušalci seznanili z njimi.

»Komisija mi je dodelila kar 100 
točk, kar pomeni, da Sem zasedel ab
solutno prvo mesto in tako postal tudi 
državni prvak.«

Ob naštevanju vseh teh nagrad bi 
bili skorajda prezrli, da je Zoran to po
letje sodeloval tudi na gostovanju har
monikarskega ansambla Synthesis 4 
na Siciliji. Tam sicer ni tekmoval; de
ležen pa je bil navdušenega sprejema 
poslušalcev, ki so verjetno prvič slišali 
frajtonarco in videli gorenjsko narod
no nošo, v katero je bil oblečen.

V oktobru bo Zoran v Gorici posnel 
novo kaseto, na kateri bo 12 njegovih 
skladb. Pred tem je že posnel ploščo.

Oktobra se bo v društvu Fran Ven
turini pri Domju začela šola za gojen
ce, ki se učijo diatonično harmoniko.

»Lani je šolo obiskovalo 10 gojen
cev, mladih in tudi nekoliko starejših. 
Moram reči, da sem tu naletel na go
jence, ki resnično ljubijo ta naš inštru
ment. Zato bi bil vesel, če bi se šola 
nadaljevala in bi bil tudi vpis dober.«

Zoran si seveda želi, da bi se v tem 
letu rešilo tudi vprašanje njegovega 
stalnega poklica. »Ker sem diplomiral 
iz roga, bi želel ta inštrument tudi po
učevati. Upam, da se bo na naši osred
nji glasbeni ustanovi odprla kakšna 
možnost za nastavitev stalnega profe
sorja za trobila. Prepričan sem, da bi 
bilo tudi dovolj zanimanja za ta in
štrument. Želim si seveda nastopati na 
raznih tekmovanjih in srečanjih ljubi
teljev frajtonarc, kot si želim, da bi 
ostal pri Domju, kjer delam z ljudmi, 
ki so mi naklonjeni, ki kot jaz ljubijo 
frajtonarco in preko nje našo glasbo, 
naše stare in nove viže.«

NEVA LUKEŠ

Delovanje tržaškega 
občinskega odbora
Po nedavno opravljeni preosnovi 

občinskega odbora, se je v zadnjih 
dneh delovanje tržaške občinske upra
ve nadaljevalo s pospešenim tempom. 

, Župan Staffieri je na več zaporednih 
sestankih obravnaval s sodelavci tri 
izmed v sedanjem trenutku najbolj pe
rečih vprašanj: preureditev opernega 
gledališča Verdi, načrt za parkirišča in 
izgradnjo novega nogometnega igriš
ča.

Glede postopka za čimprejšnjo odo
britev izvršilnih načrtov za obnovitve
na dela v opernem gledališču se je žu
pan sestal z občinskim odbornikom za 
javna dela Jagodicem ter z načrtoval
cem inž. Tamburinijem in zemljemer
cem Venutijem, kot zastopnikom Kon
zorcija tržaških gradbenih podjetij, ki 
je prevzel izvedbo del.

Več sestankov je imela tudi medod- 
borniška komisija (ki jo sestavljajo od
borniki Calandruccio, Hermet, Pacor 
in Vattovani), ki je nadaljevala prouči
tev načrta za parkirišča, ki g;a je izde
lala Univerza. Posebej se je sestala 
tudi komisija, ki jo sestavljajo odbor
niki Cernitz, De Gioia, Jagodic, Sal- 
vagno in Vattovani, in ki je poglablja
la vprašanja v zvezi z načrtom za novi 
nogometni stadion.
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Ob pobudi kriških kulturnih delavcev

Zakaj pozabljamo 
na morsko kulturo?

Kampanjo so včeraj predstavili na Trgovinski zbornici

Tudi tržaški trgovci prostovoljno 
v začasno zamrznitev nekaterih cen
Na Trgovinski zbornici je bila vče

raj dopoldne tiskovna konferenca, ki 
je predstavnike sredstev javnega ob
veščanja seznanila z letošnjo kampa
njo za avtodisciplino cen. Na državni 
ravni so organizatorji kampanje minis
trstvo za industrijo, trgovino in obrt, 
trgovinske zbornice in člani raznih tr
govskih združenj in organizacij.

Na krajevni ravni se je za pomoč pri 
širjenju in reklamiziranju kampanje 
ministrstvo obrnilo na posamezne tr
govinske zbornice. V ta namen je tudi 
tržaška Trgovinska zbornica sestavila 
Pokrajinski odbor, ki naj bi ga vodil 
sam predsednik zbornice, iz tehničnih 
razlogov pa je njegovo mesto prevzel 
Tullio Mase. Odbor sestavljajo nasled
nje trgovinske organizacije: Združenje 
trgovcev na drobno, Confesercenti, 
Standa, supermarketi Bosco, Delavske 
zadruge ter Federgruppi. Slovenskega 
deželnega gospodarskega združenja 
žal sploh niso povabili k sodelovanju, 
čeprav ima svoje predstavnike v orga
nih Trgovinske zbornice in je v prej
šnjih letih že sodelovalo pri podobnih 
Pobudah.

Odbor ima nalogo spodbujati in po
speševati udeležbo trgovcev, organizi
rati programe in intervjuje po krajev
nih radijskih in televizijskih postajah, 
da bi bila širša javnost obveščena o 
ciljih in vsebini te kampanje, podpira
ti državno reklamno kampanjo in or
ganizirati tiskovno konferenco za kra
jevne potrebe ter razdeliti potrebni 
material tistim prodajalcem, ki ga še 
nimajo.

Na tiskovni konferenci je najprej 
govoril predsednik Trgovinske zborni
ce Tombesi, ki je razložil pomen te 
pobude. Za njim je tehnične podatke 
kampanje podal Mase, ki je pojasnil

sicer enostavni sistem sodelovanja. 
Pomembno je poudariti, da je sodelo
vanje povsem prostovoljno: za razliko 
od prejšnjih let, ko so bili proizvodi, 
ki naj bi ohranili neizpremenjeno 
ceno, že določeni, je tokrat izbira pro
izvodov popolnoma poljubna.

Vsak prodajalec izbere najmanj de
set proizvodov, ki jih določi po lastni 
uvidevnosti, upoštevajoč želje in po
trebe stank (prodajalne s široko orga- 

• nizirano prodajo, npr. Standa, pa mo
rajo izbrati najmanj dvajset proizvo
dov). Nato jih vpiše v poseben cenik 
in navede tudi njihovo težo ter v prvi 
navpični stolpič zapiše začetno ceno. 
Do konca kampanje, ki se bo zaključi
la 15. januarja 1988, bo lahko ceno za
radi posebnih premikov na tržišču zvi
šal le za največ pet odstotkov. Začetno 
ceno določi trgovec sam, s tem pa 
spodbuja konkurenčnost med posa
meznimi prodajalnami.

Letošnja kampanja je bila razdelje
na na tri obdobja. V naši pokrajini so 
jo začeli reklamizirati šele z začetkom

tretjega dela, ker pred tem ni bilo 
opaziti težnje po zvišanju cen. Trst je 
v zadnjem letu celo dosegel najnižje 
točke na lestvici inflacije italijanskih 
mest. V jesenskih in zimskih mesecih, 
najbolj pa pred koncem leta, se cene 
navadno nekoliko povišajo, zato je 
prav tedaj sodelovanje pri tej pobudi 
najbolj pomembno.

Odjemalci bi seveda morali biti 
nadvse zadovoljni s to pobudo in z za
nimanjem vstopati v sodelujoče trgo
vine. Vendar je kampanja dobičkonos
na tudi za prodajalce. Ce ti pametno 
uporabijo posebni cenik in ga razsta
vijo v izložbi, pod izbrane proizvode 
pa prilepijo reklamne nalepke, lahko 
prodajo veliko več kot sicer.

Pobudniki so prepričani, da je sode
lovanje stvar državljanskega in pod
jetniškega čuta, ki odlikuje posamez
no trgovino in mesto ter dokazuje nji
hovo resnost pri reševanju državnih 
gospodarskih problemov. Zato upajo, 
da bo letošnja udeležba trgovcev, tudi 
zaradi proste izbire proizvodov, še šte
vilnejša kot lanska. ZP

Kulturno društvo Vesna in mladin
ska gledališka skupina »Kresna noč« 
sta pred kratkim s sugestivno kultur
no prireditvijo v Brojnici pod Križem 
počastila stoletnico rojstva slovenske
ga marinista in portretista Alberta 
Sirka. Prireditelji so za pesniški večer 
izbrali morje in ribištvo, to se pravi 
naravno in družbeno okolje, v kate
rem je Sirk zrastel, iz katerega je čr
pal motive za svojo umetniško ustvar
jalnost in v katero se je stalno vračal, 
vse dokler ga ni grenka usoda odda
ljila od rojstnega kraja. Ni bilo prvič, 
da je bilo morje protagonist kakega 
kulturnega dogodka (ne v Križu in ne 
drugod), če me spomin ne vara, pa je 
bilo prvič po tolikem času, da se je 
eno izmed naših kulturnih društev od
ločilo za prireditev na morju, ki ga 
naša zgodovinska zavest ima še ved
no za »naše morje«, dejansko pa smo 
z leti izgubili skoraj vsak odnos z 
njim. Na srečo, da imamo dve zelo 
aktivni pomorski društvi (v Barkov- 
Ijah in v Sesljanu), ki vlivata posebno 
mladim ljubezen in zanimanje do 
morja, saj bi sicer kot skupnost nanj 
skoraj* popolnoma pozabili.

Naša postopna oddaljitev od morja 
in od obale nasploh ima zgodovinske 
in gospodarske motivacije, ki smo jih 
novinarsko večkrat skušali na kak na
čin uokviriti, nikoli pa resno in znan
stveno raziskovali, tako da je vse 
ostalo na ravni površnih ocen, več
krat pa tudi samo govoric in osebnih 
tolmačenj. Tako zelo malo vemo o re
alnih vzrokih propadanja našega ri
bištva (s tem se je zadnji, če se ne 
motim, ukvarjal pokojni Zorko Jelin
čič), malo ali bolje rečeno nič pa ne 
vemo o vzrokih ter o dejanskih oko
liščinah, ki so številnim našim ljudem 
od Grljana do Devina narekovale (ali 
jih prisilile), da so prodali dobršen 
del obalnih zemljišč. Gre za zelo veli

ke površine (nihče jih doslej še ni 
kvantificiral, kar bi bilo zelo zanimi
vo), ki so takoj po prodaji postale ve
činoma žrtev gradbenih špekulacij in 
torej nasilja nad teritorijem, ki ga pri
stojna telesa (predvsem sodni organi) 
niso znala, ali točneje rečeno, niso ho
tela zaustaviti ali vsaj zajeziti.

Če smo torej izgubili takorekoč fi
zični stik z morjem, skušajmo vsaj 
ohraniti tisto kulturno vez z morskim 
in z ribiškim življenjem, ki smo jo žal 
v zadnjih letih močno zanemarili. Na 
Kontovelu, v Križu in v Nabrežini živi 
še mnogo (bivših) ribičev, ki znajo 
marsikaj zanimivega povedati o ži
vljenju in delu na morju ter o ribiški 
kulturi ter navadah, ki so ostale v 
marsičem živo zakoreninjene ne 
samo v ljudeh, ampak tudi v krajih, ki 
gledajo na morje. Posebno bogato je 
ustno izročilo, ki obsega zelo zanimi
vo izrazoslovje, v katerem se besede 
slovanskega izvora spajajo z beneš
kim narečjem, ki so ga naši ribiči po
vzeli po Čožotih (po ribičih iz Chiog- 
gie pri Benetkah), ki so pogostoma ri
barili v našem zalivu. Zelo značilen 
je pri tem ves postopek (neke vrste 
obred), ki je spremljal love na tune, 
od prvih glasnih klicev in opozoril 
»kolnarjev« vse do žensk, ki so v mes
tu prodajale ulov.

Ribiči, ki so večinoma starejši ljud
je, žal počasi odhajajo in z njimi od
hajajo tudi njihovi spomini in njihove 
izkušnje. Pogostoma roma v pozabo 
tudi njihovo ustno izročilo, ki bi ga 
bilo vredno ohraniti in raziskovati, za 
kar pa doslej ni nihče pokazal velike
ga zanimanja. Pobuda kriških kultur
nih delavcev se mi zdi zato zelo ko
ristna in torej glede tega dobrodošla, 
v upanju in v pričakovanju, da pred
stavlja uvod za nov odnos do morja 
ter predvsem do njegove kulture.

SANDOR TENCE

Uvajanje računalnikov v podjetja
Pri Deželnem servisnem centru za malo in srednjo industrijo (CRES) je izšla 

knjiga z naslovom »Računalnik v malih in srednjih podjetjih«. Knjigo sta pred 
nedavnim na sedežu Združenja industrijcev predstavila ravnatelj in funkcionar 
CRES Giuseppe Politi odnosno Paolo Nicolao, ki sta izkoristila priložnost za 
osvetlitev dejavnosti svojega centra.

CRES ima sedež na Raziskovalnem območju pri Padričah, skuša pa nuditi 
strokovno oporo mali in srednji industriji. Svoje storitve nudi po posebno ugod
nih cenah (sam krije 35 od sto stroškov). Doslej se je ukvarjal predvsem z 
vprašanjem tehnične in proizvodne organizacije podjetij, odslej pa se namerava 
posebej posvečati uvajanju informatike vanja. Odtod tudi izdaja na začetku 
omenjene knjige.

Posvet v organizaciji Zveze trgovcev-Unione Commercianti

0 vlogi Furlanije-Julijske krajine 
v zunanji trgovini in posredovanju

V petek, 2. oktobra, bo na sedežu Zveze trgovcev v Trstu srečanje na temo 
»Vloga Furlanije-Julijske krajine v zunanji trgovini in mednarodnem posredova
nju«, ki ga bo vodil predsednik Trgovinske zbornice Giorgio Tombesi.

V dopoldanskih urah bo najprej Francesco Colucci, predsednik zduženja 
Confcommercio, predaval na temo »Državni in mednarodni kontekst, v okviru 
katerega delujejo operaterji iz Furlanije-Julijske krajine in ostalih dežel«. Sledi
lo bo predavanje predsednika Avtonomne pristaniške ustanove Michela Zanetti- 
ja z naslovom »Pomorsko-pristaniška dejavnost v tranzitnem prometu«, nato 
Predavanje glavnega direktorja Tržaške hranilnice v Trstu Renza Piccinija na 
temo »Vloga deželne bančne ustanove v trgovini in v posredovanju s tujino« ter 
predavanje Elia Geppija, svetovalca deželnega konzorcija Friulgiulia, z naslo
vom »S katerimi državami in s katerimi izdelki se odvija uvozno-izvozna dejav
nost v FJK: podatki, novice in perspektive«. Popoldan pa bo namenjen razpravi.

Predavatelj Francesco Colucci se bo 1. oktobra zvečer srečal z direktorji 
Zveze trgovcev iz Trsta in ostalih pokrajin FJK. Po končanem petkovem sreča
nju pa bo v popoldanskih urah otvoril sejem informatike SPAZIO 4 na Tržaškem 
velesejmu.

Deželni prispevki podjetjem za leasing
Po predlogu deželnega odbornika za industrijo Gianfranca Carboneja se je 

deželni odbor odločil, da dodeli skupni znesek 795 milijonov lir za prispevek k 
poslom leasinga, ki so jih sklenile deželne velike in male industrijske družbe ter 
trgovska podjetja.

Na podlagi deželnega zakona št. 63 iz leta 1976 lahko deželna uprava pode
ljuje te prispevke podjetjem z namenom, da se tehnološko izpopolnijo ter tako 
razširijo svojo proizvodnjo oziroma dejavnost.

Deželnega ukrepa, ki predvideva dodelitev prispevka v višini 25 odstotkov 
vrednosti nakupljenih strojev ali naprav, se bo poslužilo 38 majhnih in srednjih 
industrijskih ter 35 trgovskih podjetij iz vseh štirih pokrajin.

■ Krožek za politično-družbene raziskave Che Guevara priredi danes ob 11. 
uri v prostorih Časnikarskega krožka na Korzu Italija št. 12 predstavitev gradiva 
z razprave o temi »Pojem mesta: razprava o kulturi v Trstu«, ki je bila 8. januarja 
letos, z uvodnimi poročili prof. Contessija, dr. Gorija, prof. Budinicha in arh. 
Cordare ter 14 posegi. Med tiskovno konferenco bodo tudi obrazložili spored 
dejavnosti krožka za letošnje zadnje trimesečje, ki obsega vrsto pobud za poglo
bitev razprave o kulturi v Trstu.

Biasutti in Vespasiano o odnosu 
med trgovinami in veleblagovnicami

Predsednik deželnega odbora Bia
sutti in deželni odbornik za trgovino 
in turizem Vespasiano sta se včeraj se
stala z deželnimi in pokrajinskimi vo
ditelji trgovskih združenj, da bi z nji
mi obravnavala nekatere najvidnejše 
probleme trgovine in turizma.

Predstavniki trgovskih združenj so 
izrazili svoje zadovoljstvo nad dvema 
zakonskima osnutkoma, ki sta bila 
pred kratkim odobrena. To sta osnut
ka o finančnih podporah za prenovi
tev trgovskih podjetij in o urejanju 
hotelskih uslug ter prenočišč.

Ob pregledu odnosov med velikimi 
distribucijskimi mrežami in tradicio
nalnimi trgovinami sta se Biasutti in 
Vespasiano obvezala, da bosta skušala 
pospešiti odobritev načrta za razvoj in 
preureditev prodajne mreže. Ker se 
bodo predhodne raziskave za izobliko
vanje načrta gotovo zavlekle, bodo za 
ta čas verjetno vpeljali začasen sistem 
urejevanja, po katerem bodo super
marketi lahko le postopoma nastajali 
na tistih področjih, kjer bi njihova pri
sotnost mogla škoditi malim trgovi
nam. Slednje pa bodo lahko izboljšale 
ponudbo s pomočjo podpor, ki jih 
predvideva novi zakonski osnutek in 
na tak način bodo kljubovale konku
renci velikih distribucijskih mrež.

lecaji Združenja 
pristaniških delavcev

Združenje pristaniških delavcev 
sporoča, da sprejema vpise za šolo pla
vanja, plavanja s plavutmi, gimnasti

ko, gimnastiko za odrasle, judo, mini- 
basket, smučanje, plesne šole, šole za 
fotografe, ribolov in jahalne šole.

Zainteresirani se lahko javijo od 
8.30 do 12. ure in od 15. ure do 17. ure 
na sedežu društva na Trgu Duca degli 
Abruzzi 3.

Brezplačni prevozi 
za invalide

Vojni, civilni in delovni invalidi ter 
slepci in gluhonemi ter njihovi spre
mljevalci imajo pravico, po določilih 
deželnega integriranega načrta o pre
vozih, do brezplačne vožnje na mes
tnih in izvenmestnih javnih prevoznih 
sredstvih. Na osnovi nedavnega skle
pa o ukinitvi prometnih območij je 
deželna uprava poverila Pokrajini na
logo, da izdaja petletne izkaznice za 
brezplačen prevoz z javnimi sredstvi. 
Zainteresirani se zato lahko zglasijo 
na Uradu za prevoze pri tržaški pokra
jinski upravi, v Ulici Geppa št. 21, te
lefon 61812, interna številka 239.

■ V nedeljo, 4. oktobra, bo združe
nje ASTAD (pribežališče domačih ži
vali na Opčinah) priredilo pri Bošketu 
blagoslov živali. Blagoslovu bo prisos
tvoval predstavnik tržaške škofije.

V ta namen je Tržaška prevozniška 
družba ob prazniku sv. Frančiška do
volila prevoz vseh živali, te pa morajo 
biti pod strogim nadzorstvom. Od 10. 
do 12. ure bo zato pri Bošketu prepo
vedano parkiranje osebnih avtomobi
lov.

Film Černobil 
v Aristonu

V kinodvorani Ariston bodo jutri ob 
23.30 predvajali dokumentarec Černo
bil - kronika enega tedna, ki ga je v 
času lanske jedrske katastrofe v ukra
jinskem mestu posnel sovjetski reži
ser Savčenko. Avtor filma je nekaj 
mesecev po snemanju umrl zaradi po
sledic radioaktivnega žarčenja. V 
Aristonu ga bodo predvajali tudi v 
nedeljo ob 11.30.
W

Se vpisovanja 
za likovni tečaj

Krožek za ljudsko kulturo »Tina 
Modotti« obvešča obiskovalce prvega 
tečaja slikarstva in raznih umetnosti, 
ki ga vodi slikar Zebo, da se bodo lek
cije začele v ponedeljek, 28. septem
bra, ob 16. uri. Glede na dobro udelež
bo in uspešne razultate tečaja, so vpi
sovanja za obiskovalce od 12. leta 
naprej — še vedno odprta. Interesenti 
naj se zglasijo na sedežu krožka, na 
Pončani 14, ali po telefonu št. 764047 
vsak dan, razen torka, med 17. in 19. 
uro.

Včeraj popoldne na barkovljanski obali pri Topolinih

Prileten moški utonil v morju

Mario Taboga

V barkovljanskem kopališču Topoli- 
nov je včeraj popoldne na tragičen 
način izgubil življenje 88-letni Mario

Taboga, ki je stanoval v Ul. Giulia 10. 
Starček je vztrajno obiskoval kopališ
če, kjer se je, po pričevanjih drugih 
običajnih kopalcev, po navadi le son
čil. Nihče ga ni še videl, da bi si upal 
v vodo. Popoldneve je preživljal v To
polinih, v bližini slaščičarne Arnoldo. 
Včeraj popoldne, okrog 15.30, pa sta 
ga vročina in sopara zvabili v vodo. 
Ostali kopalci, ki so brezskrbno uživa
li na ploščadi, so naenkrat opazili, da 
je starček v težavah in da ne more več 
priplavati do obale. Dva moška, 46-let- 
ni Beniamino Campobasso in 19-letni 
Alessio Masizza, sta splavala do starč
ka, ki se je že onemoglo otepal valov. 
Pogumna reševalca sta ponesrečenca 
potegnila na suho, vendar je bil Tabo
ga že mrtev. Kopališki mojster je usta
vil avto orožnikov, ki je prav takrat 
pripeljal mimo. Le-ti so poklicali reše
valce Rdečega križa, ki so lahko le 
ugotovili, da je starček utonil.

■ Gasilci so sinoči okrog 19. ure po
segli v Ul. Marchesetti, nasproti ne
kdanjega ameriškega konzulata, kjer

se je bil razplamtel požar. Gasilce je 
obvestila policija, ki je v bližini poža
ra opazila nekaj pobalinov, ki so po 
vsej verjetnosti zanetili ogenj. Požar je 
bil majhnih razsežnosti, saj so ga ga
silci pogasili v pičlih tridesetih minu
tah, in je zajel le suho travo in grmi
čevje.

Mladenič sinoči 
oropal žensko

Visok, s temnimi nakodranimi las
mi, temno majico in belimi hlačami: 
to je opis mladeniča, ki naj bi bil 
star med 20 in 25 leti in ki je sinoči 
ob 21.15 oropal lastnico trafike v Ul. 
San Giacomo in Monte 22. Danica 
Leghissa Miklovšič iz Devina 71/n je 
pravkar zaprla trafiko, ko se je poja
vil mladenič in ji iz rok iztrgal tor
bico. Ropar je žensko pahnil na tla 
in se oddaljil peš. Policijo so pokli
cali mimoidoči. Agentom je Leghis- 
seva povedala, da je v torbici imela 
970.000 lir, kolikor je inkasirala v 
včerajšnjem dnevu.

Od 15. oktobra 
dovoljeno ogrevanje

Na celotnem ozemlju tržaške občine 
bo dovoljeno ogrevati stanovanja od 
15. oktobra 1987 do 30. aprila 1988. 
Peči oziroma ogrevalne naprave bodo 
lahko prižgane največ 14 ur dnevno. 
Tako določa odlok, ki ga je v teh dneh 
izdal predsednik deželnega odbora Bi
asutti. Omeniti velja, da odlok dopuš
ča ogrevati stanovanja več časa, kot 
določa državna zakonodaja.

■ Zaradi skupščine amaterskih no
gometnih društev dežele Furlanije-Ju- 
lijske krajine, bo v soboto, 26. t.m., od 
13.30 dalje prepovedano parkiranje in 
ustavljanje na Nabrežju Mandracchio 
in Nabrežju Nazario Sauro, v predelu 
med ulicama Mercato Vecchio in S. 
Giorgio.

Nesreča v industrijski 
coni: dekleti 
počasi okrevata

Iz katinarske bolnišnice prihaja raz
veseljiva vest, da se je zdravstveno 
stanje deklet, ki sta se hudo poškodo
vali v sredini prometni nesreči, precej 
izboljšalo. Kot smo poročali včeraj, je 
v nesreči izgubila življenje 18-letna 
Eriča Derin, dve njeni prijateljici pa 
sta bili hudo ranjeni. 17-letno Lauro 
Martino so zaradi hudih notranjih in 
zunanjih poškodb sprejeli na oddelek 
za začasno opazovanje. Po urgentni 
kirurški operaciji pa se je njeno stanje 
nekoliko izboljšalo, tako da so jo lah
ko preselili v drug oddelek. Znatno 
boljše pa je zdravstveno stanje 16-let- 
ne Angele Corvasce, ki so jo v sredo 
sprejeli na oddelek za oživljanje, ker 
je bila v globoki nezavesti. Kot so 
nam povedali na policijski postaji ka
tinarske bolnišnice, se je včeraj Ange
la že sprehajala po hodnikih bolnišni
ce.

O dinamiki nesreče smo včeraj izve
deli natančnejše podrobnosti. Fiat rit- 
mo, v katerem je našla smrt mlada 
Eriča Derin, je peljal po Ul. Caboto v 
smeri ceste za Glinščico. Ulica je tre
nutno enosmerna, saj v bližini poteka
jo dela za gradnjo nove hitre ceste. 
Veliki cestni znaki opozarjajo, da je 
hitrost omejena na dvajset kilometrov 
na uro. 20-letni Piero Comefa, ki je 
upravljal vozilo, je po ugotovitvah 
orožnikov vozil prenaglo. Prevelika 
hitrost mu je onemogočila, da bi zaus
tavil vozilo, ko je pred sabo zagledal 
bager. Težko vozilo namreč ni obrača
lo na cesti, kot so nam sprva povedali 
organi javne varnosti, ki so preiskova
li nesrečo, pač pa se je na robu cestiš
ča počasi premikalo naprej.

ŠD Kontovel izreka iskreno soža
lje Štefanu Ukmarju ob izgubi drage 
mame.

Ob izgubi dragega brata Romana 
izrekajo Demetriju Geju globoko so
žalje člani Slovenskega stalnega 
gledališča.
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S profesorjem Košuto odšel 
s prizorišča edini deželni 

nadzornik za naše višje šole

Prof. Egidij Košuta

Po 41 letih dela za slovensko šolo je 
profesor Egidij Košuta z letošnjim se
ptembrom uradno odšel v pokoj. Sam 
sicer pravi, da bi rade volje še naprej 
opravljal svoje dosedanje delo, toda 
zakonska določila so v tem pogledu 
obvezna. Prvo učiteljsko mesto je pro
fesor Košuta nastopil po povratku iz 
nemškega lagerja leta 1946 na osnovni 
šoli v rodnem Križu. Nato je učil na 
slovenskih osnovnih šolah v Gropadi- 
Padričah, dve leti v Borštu in končno 
na Proseku. Nato je prešel na srednje 
šole in poučeval na takratni industrij
ski šoli v Rojanu in na nižji srednji 
šoli pri Sv. Jakobu, potem pet let kot 
profesor pedagogike in psihologije na 
učiteljišču Slomšek, 17 let kot profesor 
zgodovine in filozofije na liceju Preše
ren, pet let je bil ravnatelj učiteljišča, 
zadnjih pet let do upokojitve pa je 
opravljal dolžnost deželnega inšpek
torja za vse slovenske višje srednje 
šole in koordinatorja tudi za italijan
ske višje srednje šole.

Ves čas poučevanja je tudi aktivno 
deloval na sindikalnem področju, za 
potrebe slovenskih dijakov pa je se
stavil vrsto učbenikov. Z upokojitvijo 
prav gotovo ne bo miroval: že dalj 
časa se namreč ukvarja z raziskovalno 
dejavnostjo, v okviru katere sedaj pri
pravlja — v sodelovanju s Slorijem — 
razpravo o pridobivanju jezikovnega 
znanja predšolskih otrok ter esej o 
grafičnem izražanju naših malčkov.

Z odhodom v pokoj zapušča profe
sor Košuta veliko vrzel, kajti z njim 
gre s šolskega prizorišča tudi edini 
slovenski deželni nadzornik. Prav o 
tem vprašanju smo se z njim podrob
neje pogjovorili.

Vedeti je treba, da imamo Slovenci 
v Italiji, po zakonu o delegiranih de
kretih, pravico do štirih deželnih nad
zornikov: dva za goriške in tržaške 
osnovne šole, enega za nižje in enega 
za višje srednje šole. Za slovenske vrt
ce ni predviden slovenski nadzornik 
in to dejstvo gotovo ni pozitivno.

. Katere pa so nadzornikove pristoj
nosti?

»Kompetenc je veliko,« pove prof. 
Košuta. »V prvi vrsti gre za povezova
nje med ravnatelji, za koordinirano 
reševanje skupnih problemov. V okvi
ru pedagoškega svetovanja moramo 
slediti profesorjem, ki so uspešno 
opravili izpite za redni stalež in so v 
poizkusni dobi, ko učijo pod mentor
stvom profesorja iste stroke in ob na
svetih nadzornika. Marsikdaj mora 
tudi zgladiti spore med ravnatelji in 
profesorji oziroma starši in pač druge 
podobne pritožbe. V njegovi pristoj
nosti je tudi analiza učnih načrtov in 
njihovo izvajanje, posvetovalno delo 
v zvezi s prehodom dijakov z nižje na 
višjo srednjo šolo in od le-te na uni
verzo (poklicno-šolsko usmerjanje), 
nadalje kontrola nad rednim potekom 
matur, pravico pa ima tudi do samos
tojnega raziskovalnega dela. Po po
trebah posameznih ravnateljev vodi 
seminarje, oziroma izpopolnjevalne 
tečaje. Sam sem vsaj enkrat na leto 
priredil tudi srečanje ravnateljev s 
Tržaškega in Goriškega, tako da smo 
lahko uskladili reševanje nekaterih 
skupnih problemov. Ta nadzorni or
gan je po mojem dragocen, saj mimo 
krajevne birokracije direktno sezna
nja ministrstvo za šolstvo s položajem 
na slovenskih šolah, zato bi morali te 
ugodnosti izkoristiti. Ko se bom urad
no poslovil od šolskega skrbnika, mu 
bom toplo priporočil, naj po svojih 
močeh poseže, da se vsaj v teku pri
hodnjega leta razpiše natečaj za praz
na nadzorniška mesta.«

Toda kako to, da so razen vašega 
preostala mesta prazna?

Profesor Košuta: »Po vsej verjetnosti 
gre za bojazen, oz. nerazpoložljivost 
do prevzemanja odgovornosti. Pred 
časom tudi ekonomski razlogi, toda 
sedaj bi rekel, da se je to izboljšalo.«

S kakšnimi težavami ste se najpo
gosteje srečevali?

»Odprtih problemov je veliko, ven
dar naj ob tej priložnosti nanizam le 
nekatere. Najprej bi omenil velike te
žave pri strokovnem kadru. Dobro pri
pravljenih profesorjev za literarne 
vede ne manjka, narobe pa je za teh
nične predmete, kot so kemija, fizika, 
matematika, prirodopis, biologija... Še 
posebno hudo je bilo na slovenskem 
oddelku Tehničnega industrijskega 
zavoda Galilei v Gorici, kjer so za 
pouk kemije namestili profesorja, ki

ni znal slovenščine. Dogaja se, da iz
kušeni profesorji odhajajo v pokoj ali 
se opredelijo za druge možnosti, veli
ko pa je tudi takih diplomirancev, ki 
se raje odločijo za donosnejše delo v 
industriji. Zato pa so ravnatelji prisi
ljeni, da zaposlijo tudi neizkušene 
študente in to se seveda pozna pri 
znanju dijakov. Nato bi omenil vpra
šanje učbenikov, za katere velja, da 
so zastareli, neustrezni, pomanjkljivi 
ali jih celo ni. Na to vpliva splet oko
liščin, od pomanjkanja finančnih 
sredstev in zapletenosti procedure do 
različnih pogledov profesorjev samih 
glede sestavljanja, do hude ustvarjal
ne suše naših šolnikov.

Ob teh vprašanjih pa ne smemo po
zabiti na demografsko padanje števi
la vpisov. Letos gre sicer nekoliko na 
bolje in upajmo, da se bo padec zaus
tavil. Vendar prav na vrtce moramo 
biti še posebno pozorni, ravno tako pa 
tudi na jasli. Upam, da bomo v Trstu 
kmalu imeli to organizirano. Sploh pa 
se moramo kot skupnost resno posve
titi vprašanju, kako grupirati šole 
spričo demografskega padca, vendar 
tako, da ne bomo šol zapirali, obenem 
pa učencem omogočili pouk v peda
goško zadovoljivih razmerah. Braniti 
se moramo pred asimilacijo, vendar 
ne na račun slabše kakovosti pouka. 
Za konec naj le bežno omenim še dru
ge odprte probleme, s katerimi se 
mora naša šola soočiti: gre za neus
trezno rešitev vprašanja šolskega 
okraja, za pomanjkanje novih učnih 
načrtov in učnih metod za višje sred
nje šole, poglobiti bi morali vprašanje 
pouka otrok iz mešanih zakonov, ne
nazadnje pa potrebujemo večjo pove
zavo med zavodskimi sveti in ravna
telji in prav v tem pogledu je vloga 
deželnega nadzornika dragocena.«

Vaš apel kolegom?
»Nadzornik lahko postane vsak pro

fesor, ki ima 10 let stalne službe. Izpi
ti niso lahki, vendar se splača potru
diti, saj ni prav, da se slovenska šola 
odpoveduje ugodnostim, ki jih nudijo 
nadzorništva. In naši ravnatelji potre
bujejo te vezne člene, potrebujejo or
gan, ki usklajuje in idružuje skupne 
potrebe, kot so izpopolnjevalni tečaji, 
učbeniki, vprašanje učnega osebja. 
Vsem kolegom, ki imajo delovne po
goje, ljubezen do šole, smisel za člo
veške odnose in dobro kulturno osno
vo, odločno priporočam, naj se zavza
mejo za to. Rad bi še poudaril, da je 
šola še vedno izredno pomemben vz- 
gojno-izobraževalni dejavnik, čeprav 
ni več edini vir informacij. Samo šola 
namreč lahko posreduje na postopen, 
sistematičen in starostni dobi psiho
loško ustrezen način zbiranja znanja. 
Poleg tega pa ima šola še vedno pri
vilegirano nalogo, da v mladih goji 
vrednote naše moralne in kulturne 
dediščine, vendar tako, da vzbudi v 
njih željo po osebnem podoživljanju 
teh vrednot. Vemo, da je za našo 
manjšino šola temeljnega pomena v 
boju proti asimilaciji. Ob tem poslan
stvu pa bi rad poudaril, da ima naša 
šola s svojo specifičnostjo tudi poseb
no vlogo pri ustvarjanju ozračja str
pnosti in medsebojnega poznavanja. 
In v tej vlogi je dragocena ne le za 
nas, ampak tudi za italijanske na
predne sile. Zato je tudi od njih odvi
sen njen obstoj, še posebno pa raz
voj.«

Pogovor zapisala
NADJA FILIPČIČ

Koncert mestne 
godbe G. Verdi

Rajonski svet za Škorkljo-Kolonjo 
prireja, kot je že v tradiciji, koncert 
mestne godbe »Giuseppe Verdi«, ki jo 
vodi mojster Ennio Krisanovski. Kon
cert bo v nedeljo, 27. septembra, ob 11. 
uri v parku »M. De Tommasini«, na
sproti paviljona krožka ARAC, na spo
redu pa bodo dela Rossinija, Lova, 
Halvorsena, Klimenta in Sabatinija. 
Vabljeno vse prebivalstvo.

Natečaj za prosta 
delovna mesta 
na Univerzi

Informativni center za brezposelne 
pri CGIL sporoča, da je tržaška Uni
verza razpisala natečaje za zasedbo 
naslednjih delovnih mest: tehnika z 
univerzitetno diplomo, izvedbenega 
tehnika, elektrikarja, vodje ogreval
nih naprav, mizarja in tiskarja. Za 
podrobnejše informacije se zainteresi
rani lahko zglasijo osebno ali po tele
fonu na sedežu CID-CGIL v Ul. Pon- 
dares 8, tel. 750431, int. 250.

I včeraj - danes
Danes, PETEK, 25. septembra

ZORA
Sonce vzide ob 6.55 in zatone ob 18.58 

- Dolžina dneva 12.03 - Luna vzide ob 
9.22 in zatone ob 19.43.

Jutri, SOBOTA, 26. septembra
DAMIJAN

PLIMOVANJE DANES: ob 4.55 naj
nižje -41 cm, ob 11.11 najvišje 55 cm, ob
17.40 najnižje -50 cm, ob 23.40 najvišje 30 
cm.

VREME VČERAJ: temperatura zraka 
24 stopinj, zračni tlak 1009,4 mb ustaljen, 
veter 10 km na uro jugovzhodnik, vlaga 
69-odstotna, nebo oblačno, morje skoraj 
mirno, temperatura morja 25,4 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO SE: Mario Tutone, Cristi- 

na Denittis, Paolo Denittis, Dean Zucca, 
Matteo Curiel, Stefano Pocecco, Annali- 
sa Modugno.

UMRLI SO: 62-letna Giuseppina Fur
lan por. Cerneka, 60-letni Giovanni La- 
mola, 77-letna Anna Mauro vd. Mauro, 
83-letni Giovanni Redolfi, 67-letni Mila
no Coretti, 58-letna Luigia Prester, 63- 
letna lolanda Puntar, 89-letna Maria 
Zanni, 84-letna Ines Grenese, 66-letna 
Nives Di Giosafatto vd. Sorrentino.

DNEVNA IN NOČNA 
SLUŽBA LEKARN 

Od ponedeljka, 21. septembra, 
do sobote, 26. septembra 1987 

Dnevna služba - od 8.30 do 19.30
Trg S. Giovanni 5, Čampo S. Giacomo 

1, Ul. dei Soncini 179 (Skedenj), Ul. Re- 
voltella 41.

MILJE (Mazzinijev drevored 1 - tel. 
271124) in OPČINE (Trg Monte Re 3/2 - 
tel. 213718) - samo po telefonu za najnuj
nejše primere.

Dnevna služba - od 19.30 do 20.30
Trg S. Giovanni 5, Čampo S. Giacomo 

1, Ul. dei Soncini 179 (Skedenj), Ul. Re- 
voltella 41, Trg Garibaldi 5, Ul. delLOro- 
logio 6.

MILJE (Mazzinijev drevored 1 - tel. 
271124) in OPČINE (Trg Monte Re 3/2 - 
tel. 213718) - samo po telefonu za najnuj
nejše primere.

Nočna služba - od 20.30 do 8.30
Trg Garibaldi 5, Ul. dellOrologio 6.
MILJE (Mazzinijev drevored 1 - tel. 

271124) in OPČINE (Trg Monte Re 3/2 - 
tel. 213718) - samo po telefonu za najnuj
nejše primere.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služba od 20. do 8. ure, tel. 7761, 

predpraznična od 14. do 20. ure in praz
nična od 8. do 20. ure.

razstave
V umetnostni galeriji Barbacan bo

do 3. oktobra razstavljal slikar Ivo PET
KOVŠEK. Razstava je odprta ob delavni
kih od 17.00 do 19.30 in ob nedeljah od
10.00 do 12.00.

V umetnostni galeriji Malcanton bo
do 3. oktobra razstavljala svoja dela 
Gabriele SCHURIAN iz Avstrije.

V prostorih bivše konjušnice pri Mi- 
ramaru je do 30. septembra odprta mo
nografska razstava, posvečena Gustavu 
Pulitzerju Finaliju.

Razstava Človek in trta v Kraškem 
muzeju v Repnu bo odprta do 16. oktob
ra. Urnik: od ponedeljka do petka od
17.00 do 20.00; ob sobotah in nedeljah od
11.00 do 13.00 in od 17.00 do 20.00.

V umetnostni galeriji Cartesius je 
odprta razstava goriškega umetnika Vir- 
gilia MALNIJA.

kino
LETNI KINO - ARISTON - 16.00, 21.30 

Giulia e Giulia, r. Peter Del Monte; i. 
Kathleen Turner, Sting, Gabriel Byrne, 
Gabriele Ferzetti.

LETNI KINO - LJUDSKI VRT - 21.00 Non 
guardare in cantina, srh.

EXCELSIOR I - 16.00, 22.15 Oci ciornie, 
It., 1987, r. Nikita Mikhalkov; i. Marcel- 
lo Mastroianni, Silvana Mangano

PENICE - 17.00, 22.15 La piccola bottega 
degli orrori, srh. kom., ZDA 1986, 100'; 
r. Frank Oz; i. Rick Moranis, Ellen Gre
ene

GRATTACIELO - 17.00, 22.15 Predator, 
fant., ZDA; r. J. McTiernan; i. A. 
Schwarzenegger.

EXCELSIOR 11 - 17.00, 21.45 Appunta- 
mento al buio, kom., ZDA 1986, 100'; r. 
Blake Edwards; i. Kim Basinger, Bruce 
VVillis

EDEN - 16.00, 22.00 L'altro desiderio di 
mia moglie, pom., □ □

VITTORIO VENETO - 16.00, 22.10 Plato- 
on, vojni, ZDA 1986, 115'; r. Oliver Sto
ne; i. Tom Berenger, Willem Dafoe.

NAZIONALE II - 16.30, 22.00 Morte a 33 
iri, r. Charles Martin Smith; i. Marc 
rice, Tony Fields.

MIGNON - 17.00, 22.00 II nome della 
rosa, dram., ZRN/Fr./It. 1986; r. Jean- 
Jacgues Annaud; i. Sean Connery, F. 
Murrav Abraham.

CAPITOL - 16.30, 22.00 Basil, Tinvestiga- 
topo, ris., ZDA 1987; r. B. Mattionson, D. 
Michener, J. Musker.

NAZIONALE III - 16.30, 22.00 Pregled sr
hljivke: Avventura nel tempo

LUMIERE FICE - 17.30, 22.00 Calore e 
polvere, dram., VB 1983, r. James Ivory; 
i. Greta Scacchi, Julie Christie.

NAZIONALE I - 16.30, 22.00 Pamela, l’er- 
mafrodita tuttofare, porn., □ □

RADIO - 15.30, 21.30 Čaldi piaceri, pom.,

Prepovedano mladini pod 14. letom □ - 
18. letom □ □

SLOVENSKO 
STALNO.. 
GLEDALIŠČE

Miha Mate

ŠIROKA USTA
Izvaja Stane Starešinič
Danes, 25. t. m., ob 20.30 v 

osnovni šoli v ŠEMPOLAJU
V nedeljo, 27. t. m., ob 19. uri v 

Centru Anton Ukmar-Miro pri 
DOMJU

SLOVENSKO 
STALNO 
GLEDALIŠČE

ABONMA 1987-88
Dosedanji abonenti lahko obno

vijo abonma do 3. oktobra od 9. 
do 14. ure, tudi po telefonu 
734265. Vpisovanje novih abonen
tov od 5. oktobra od 10. do 14. ure 
in od 16.30 do 19.30, ob sobotah 
od 10. do 14. ure v Kulturnem 
domu, Ul. Petronio 4.

ABONENTI IMAJO PRI PRED
STAVAH IZVEN ABONMAJA 

25% POPUSTA

gledališča
VERDI
V soboto, 26. t. m., ob 12. uri bodo v 

mali dvorani gledališča Verdi (Ul. S. 
Carlo 2) predstavili program letošnje 
operne sezone. Otvoritev sezone bo 20. 
oktobra z Bizetovo opero CARMEN.

TEATRO STABILE
Pri Teatru Slabile so v teku vpisova

nja novih in potrditev starih abonmajev 
za gledališko sezono 87/88. Vpisovanja 
sprejema osrednja blagajna v Pasaži 
Protti (tel. 69406) do vključno 2. oktobra 
1987.

LA CONTRADA - IL CRISTALLO
Gledališka sezona 87/88. Vpisovanja 

novih in potrditev starih abonmajev 
sprejema UTAT - Pasaža Protti 2, in bla
gajna gledališča - Ul. Ghirlandaio 12.

koncerti
REPENTABOR - glasbeni popoldnevi 

stare in sodobne glasbe. V nedeljo, 27. 9., 
ob 18. uri v repentabrski cerkvi. SKLAD
BE PAVLETA MERKUJA za enega izva
jalca. Solisti: Jože Falout, Alessandro Bo- 
nelli, Erika Slama, Črtomir Šiškovič, 
Franco Feruglio, Miloš Mlejnik, Nika Vi
potnik.

XI. glasbeni september. V torek, 29. t. 
m., ob 20.30 bosta v evangeličansko-lute- 
ranski cerkvi nastopila pianista Valenti
na AGOSTINI in Corrado GRECO. Izva
jala bosta skladbe Stravinskega, Faureja 
in Ravela.

V četrtek, 1. oktobra, ob 20.30 bo v 
evangeličansko-luteranski cerkvi nasto
pil WIENER SCHUBERT TRIO.

Združenje PROMUSICA vabi v pone
deljek, 28. t. m., ob 20.30 na koncert, ki 
bo v katedrali sv. Justa. Nastopil bo or
glar Harald FELLER.

razne prireditve
Krožek N. Colarich priredi v nedeljo, 

27. t. m„ na dvorišču Ljudskega doma pri 
Korošcih PRAZNIK KOMUNISTIČNE
GA TISKA. Od 18.30 igra ansambel Pom
lad. Vabljeni!

Slovenski kulturni klub prireja na 
svoj 31. rojstni dan ZABAVNI VEČER S 
PLESOM. Praznujte z njim vsi mladi, ki 
ste to poletje slavili rojstne dneve! Vab
ljeni vsi jutri, 26. t. m., od 18.30 dalje v 
Ul. Donizetti 3.

čestitke
Danes praznuje v Repnu MARIJA 

ŠUC 82. rojstni dan. Sin z družino ji 
želi še mnogo let zdravja.

Kljub težkim vojnim časom sta danes 
v Merčah pri Sežani dočakala svoj zla
ti jubilej draga starša FRANC in DRA
GA. Naj ju zdravje spremlja še veliko 
let jima želi hči Anica z družino.

Darujte v sklad

Mitje Čuka

menjalnica
Ameriški dolar......................... 1400.—
Nemška marka ........................ 717.—
Francoski frank........................ 213,—
Holandski florint .................... 636.—
Belgijski frank.......................... 33,50
Funt šterling............................. 2122.—
Irski šterling............................. 1910.—
Danska krona........................... 184.—
Grška drahma .......................... 9.—
Kanadski dolar ........................ 975.—

____ mali oglasi
SE ŽELITE učiti francoščine? Franco

zinja, diplomirana v Parizu, z izkuš
njo večletnega poučevanja jezika v 
Trstu, nudi pomoč pri prevajanju in 
lekcije za vse stopnje. Tel. 566256.

USLUŽBENKA išče v najem sobo ali 
majhno stanovanje v Trstu oz. okoli
ci. Takojšnje ponudbe telefonirati 
na št. 299110 od 18. do 20. ure.

PRODAM 2 psički, pasma ovčar "ma-
- remmano-abruzzese", stari 3 mesece. 
Tel. 226113 ali 228547.

PRODAM pokončni klavir, v dobrem 
stanju, primeren za začetnike. Cena 
po dogovoru. Tel. 280633 (od 19. do 
20. ure).

V BOL JUNCU prodam črno grozdje. 
Tel. 228145.

700 KG KORUZE prodam. Tel. 231901 
ob 20. uri.

PRODAM vespo 125 primavera, letnik 
'71, taksa plačana do januarja 88, in 
čelado. Cena 200.000 lir. Tel. 422093 
od 19. do 20.30.

PRODAM od 200 do 250 kg grozdja 
sorte tokaj. Tel. 0481/33090.

MLAD slovenski par kupi hišico na 
Krasu, tudi potrebno popravil. Tel. 
815701 ob večernih urah.

DVOSTANOVANJSKO HIŠO na Ko
zini na Primorskem, centralno ogre
vanje, telefon in velik vrt, zelo 
ugodno prodam ali zamenjam za 
manjšo hišo ali stanovanje v Ljub
ljani, Mengšu ali Domžalah. Tel. 
003861/722933.

PRODAM zazidljivo parcelo 2.600 kv. 
m v Križpotu - Mačkolje. Tel. 
228803.

razna obvestila
Godba na pihala iz Ricmanj obvešča, 

da bo vpisovanje v Glasbeno šolo danes, 
25. septembra, od 20. do 21. ure v Kultur
nem domu v Ricmanjih.

KRUT obvešča, da se začne 15. oktobra 
tedenska plavalna ura v bazenu v Stru
njanu. Vpisovanje in informacije od 9. do 
12. ure na sedežu KRUT v Ul. Cicerone 
8/B - tel. 631084.

Slovenska prosveta prireja pred novo 
gledališko sezono srečanje z vodstvom in 
člani SSG, ki bo v četrtek, 1. oktobra, v 
Peterlinovi dvorani, Ulica Donizetti 3, z 
začetkom ob 20. uri.

Slovensko stalno gledališče. BALET
NA ŠOLA prične s poukom v ponede
ljek, 5. oktobra. Vpisovanje in informaci
je na Upravi SSG, Ul. Petronio 4, tel. 
734265, vsak delavnik od 10. do 14. ure. 
Zaradi sestave razredov prosimo, da z 
vpisom novih učencev pohitite!

. SKD Tabor - Opčine obvešča, da bo 
prvo srečanje udeleženk telovadnega te
čaja v Prosvetnem domu na Opčinah v 
četrtek, 1. oktobra, ob 16. uri.

Godbeno društvo Prosek prireja tečaj 
za mlade godbenike. Interesenti naj se 
javijo od 28. t. m. do 2. oktobra v droge
riji Ukmar na Proseku ali ob torkih in 
petkih od 20. do 21. ure v Soščevi hiši na 
Proseku.

_____ prispevki_____
V spomin na padle tovariše šestdeset- 

letnike iz Križa daruje Gigi Bruži 20.000 
lir za vzdrževanje spomenika padlim v 
NOB v KrižU.

Ob priliki izleta v Firence, ki ga je 
priredila sekcija VZPI-ANPI Križ daruje
ta Ema Tul 20.000 lir ter Nino Pertot
6.000 lir za sekcijo VZPI-ANPI Križ.

V spomin na padle Križane v NOV da
ruje Srečko Sedmak (Deviščina) 10.000 lir 
za sekcijo VZPI-ANPI Križ.

V isti namen daruje Pepi Starc 5.000 lir 
za sekcijo VZPI-ANPI Križ.

Jakob Albrecht daruje 20.000 lir za KD 
I. Grbec.

V spomin na Guerina Husuja darujejo 
Marija, Dragica in Dolores Husu z druži
nami 30.000 lir za vzdrževanje spomeni
ka padlim v NOB na Proseku.

Namesto cvetja na grob Pavle Guštin 
darujejo družine Škabar (Repen 5) 20.000 
lir, Guštin (Col 26) 30.000 lir, Hrovatič 
(Repen 94) 20.000 lir, Hrovatič (Col 59)
10.000 lir, Milič (Repen 49) 10.000 lir ter 
Purič (Repen 164) 10.000 lir za popravilo 
zakristije na Repentabru.

V spomin na Jožeta Kočevarja daruje 
družina Marina Bandija 20.000 lir za 
Sklad M. Čuk.

Ob obletnici smrti mame Zofke daruje 
Miro Klac z družino 20.000 lir za KD 
Lipa.

N.N. daruje 20.000 lir za Skupnost dru
žina Opčine.

Namesto cvetja na grob strica Jožeta 
Kočevarja darujeta Darko in Meri 50.000 
lir za Skupnost družina Opčine.

Nino daruje 20.000 lir za Skupnost dru
žina Opčine.

N.N. daruje 10.000 lir za Skupnost dru
žina Opčine.

24. 9. 1987

Japonski jen............................. 8.—
Švicarski frank ........................ 866.-—
Avstrijski šiling........................ 101,75
Norveška krona ...................... 194,—
Švedska krona.......................... 202,50
Portugalski eskudo................ 9.—
Španska peseta........................ 10.—
Avstralski dolar ...................... 900.—
Debeli dinar..................   1,20
Drobni dinar............................. 1,20

dnevne sobe - knjižnice - postelje - lestenci

POHIŠTVO ZA OPREMO
TRST - Ul. Carducci 10 
spalnice - kuhinje

Tel. 732-677 
saloni - sestavljiva oprema

nr*||/n BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
UV*ll\D TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

Telet.: Sedež 040/67001 
Agencija Domjo 831-131
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filmi na tv zaslonu____________________________ kinoatdje

KRAMER CONTRO KRAMER — Kramer versus Kramer 
— Kramer proti Kramerju, ZDA 1979.

Režija: Robert Benton. Igrajo: Dustin Hoiiman, Meryl 
Streep, Justin Henry, Jane Alexander.

Drevi, 25. septembra, ob 20.30, na Rai 1.
Po konvencionalnem romanu Averyja Cormana, ki opi

suje tipično krizo zakonskega para z vsemi predvidljivimi 
posledicami, je Robert Benton posnel razmeroma učinkovi
to in presunljivo filmsko dramo, v kateri je dogajanje osre
dotočeno na tri protagoniste: na zakonca oz. bivša zakonca 
Kramer ter na njunega sinčka, ki postane »jabolko« srditega 
spora med staršema. Meryl Streep pooseblja mlado ženo, ki 
zapusti družino zaradi svoje zapostavljenosti v vlogi zgolj 
gospodinje in matere: ko si ustvari novo samostojno življe
nje, si pa spet želi otroka. Dustin Hoffman je vedno odsoten 
in nepozoren oče, ki se po ženinem odhodu zelo naveže na 
sina. Iz tega se kmalu razvije sodna obravnava Kramer pro
ti Kramerju, ko bivša zakonca in njuna odvetnika ne štedijo 
z medsebojnimi napadi, ki posegajo tudi v najintimnejše 
trenutke njunega razmerja. Tako Hoffman kot Streepova se 
zelo učinkovito in prepričljivo odrežeta v tem sodniškem 
»spopadu« za otroka...
OUATTRO PASSI TRA LE NUVOLE — Sprehod med ob
laki, It. 1942.

Režija: Alessandro Blasetti. Igrajo: Gino Cervi, Adria
na Benetti, Umberto Sacripante, Giuditta Rissone.

Jutri, 26. septembra, ob 10.15, na Rai 2.
Trgovski potnik (Gino Cervi) sreča v avtobusu mlado 

nosečo dekle, ki si ne upa domov brez »krivca« za njeno 
stanje. Dobrosrčni Cervi pomaga dekletu in se predstavi 
kot njen mož, četudi je že poročen, ter tako doseže, da jo 
oče sprejme domov... Ta film slovi med drugimi deli Blaset- 
tijeve filmografije (1860, Fabiola, Evropa ponoči...), ker ve
lja ob Viscontijevi Obsedenosti in še nekaterih redkih fil
mih za pravega predhodnika italijanskega neorealizma. V 
zgodbi, ki jo krepi scenarij očeta filmskega neorealizma 
Cesara Zavattinija, pride do izraza realistična analiza življe
nja malega italijanskega človeka z vsemi njegovimi senčni
mi, revnimi in dramatičnimi sestavinami, daleč od konfor
mističnega in retoričnega bleska fašističnega režima.
SOTTO IL VULCANO — Under the Volcano — Pod 
ognjenikom, ZDA 1984.

Režija: John Huston. Igrajo: Albert Finney, Jacgueli- 
ne Bisset, Anthony Andrews.

V ponedeljek, 28. septembra, ob 22.20, na Rete 4.
Posrečena filmska verzija znanega romana Angleža 

Malcoma Lowryja otvarja v velikem slogu ciklus šestih fil
mov, ki jih Rete 4 posveča pravkar umrlemu režiserju Joh
nu Hustonu (n 1906). Televizija od nekdaj proslavlja film in 
pravzaprav uporablja, izrablja, zlorablja in se kakorkoli že 
okorišča z miti najbolj znanih osebnosti, mod, naslbvov in 
vseh drugih »televizijsko« zanimivih sestavin. Berlusconije
va mreža je tokrat prva reagirala na Hustonovo smrt in 
tako pozdravlja »odhod« 81-letnega očaka svetovnega filma 
z naslovi kot sta Le radici del cielo (v torek ob 22.55), 
L anima e la čarne (v sredo ob 22.30).

400 strani Lowryjevega romana je Huston s pomočjo 
scenarista Guya Galloja sintetiziral na en čudovit, sugesti
ven in hkrati izredno boleč, grozovit dan. To je 1. novem
ber 1938, dan mrtvih in dan padca španske republike, ko 
konzul Geoffrey Griffin obnavlja s svojimi pogovori in raz
mišljanji, med pokerjem in viskijem, lastno razburkano in 
falifano življenje; v mrki senci ognjenika Popocatepetla, ki 
preži nad mehiškim mestom Cuernavaco, tudi zaključi svo

je nemirno življenje samovoljni begunec, ki ni nikdar poza
bil na staro Evropo. Albert Finney, slavni angleški gledališ
ki in filmski igralec, nepozabno pooseblja ta edinstveni lik 
razbolelega in dekadentnega junaka.
RAPINA A MANO ARMATA — Killing — Ubijanje, ZDA 
1956.

Režija: Stanley Kubrick. Igrajo: Sterling Hayden, Jay 
C. Flippen, Marie VVindsor, Elisha Cook.

V torek, 29. septembra, ob 21.30, na Rai 3.
Nekdanji zapornik (Sterling Hayden) oropa s pomočjo 

nekaj pajdašev celoten inkaso neke stavnice za konjske 
dirke. Zlikovcem rop uspe, a med begom, zaradi banalne 
zamenjave kovčkov, ves težko »prisluženi« denar izgine... 
Kubrickov gangsterski film - njegov prvi veliki uspeh - je 
učinkovito zgrajen na »flashbackih«, po poanti pa spominja 
na Asfaltno džunglo, čeprav je to bolj grenak in ciničen 
film kot Hustonova romantična elegija o izigranih roparjih. 
Kubrickovi »fansi« bi vsekakor ne smeli zamuditi njegove
ga epohalnega aploga 2001 Odissea nello spazio, na Rai 2 
jutri ob 20.30. Njegova »odiseja« seveda ne potrebuje po
sebnih predstavitev...
AGUIRRE, FURORE Dl DIO — Aguirre, der Zorn Gottes 
— Aguirre, bes božji, ZRN 1972.

Režija: Werner Herzog. Igrajo: Klaus Kinski, Ruy Gu- 
erra, Helena Rojo, Cecilia Rivera.

V torek, 29. septembra, ob 23.45 na RAI 2.
Pozna ura 23.45 je res nesprejemljiva ura (še posebej na 

državni mreži) za enega največjih filmov VVernerja Herzoga 
in istočasno tudi enega najlepših filmov 70. let!

Nemški režiser jugoslovanskega rodu (r. Stipetič) je sne
mal v izredno težkih in nevarnih razmerah to mitično »kon- 
kvistadorsko« zgodbo, ki prikazuje edinstveno ekspedicijo 
Pizarrovega oficirja Aguirreja po neprodornih pragozdovih 
in nevarnih brzicah Peruja. Nori in od častihlepja zasleplje
ni Aguirre sanjari in išče bajne zaklade kraljestva Eldorada; 
za to je pripravljen pobiti vse svoje može in domačine, ki 
mu pomagajo pri »nemogočem« podvigu. Herzog občutljivo 
opisuje lepoto in krutost človekovega nastopa in sugestiv
no spremljanje narave, pomagata pa mu talent Klausa Kin- 
skega in čarobna elektronska glasba skupine Popol Vuh.
DOBRODOŠLI NA DUNAJU — VVelcome in Vienna, Av
strija 1986.

Režija: Axel Corti. Igrajo: Gabriel Barylli, Nicolas 
Brieger, Claudia Messner, Hubert Mann.

V sredo, 30. septembra, ob 20.00, na RTV Ljubljana.
L. 1944 prideta na Dunaj v okviru ameriške vojske Du

najčan Freddy in Berlinčan Adler, ki sta pred vojno pribe
žala v Ameriko. Oba sta zadolžena, da zaslišujeta aretirane 
nacistične vojake, med katerimi Freddy prepozna tudi svo
jega bivšega šolskega postrežnika. 1945 Amerikanci prodre
jo do Salzburga. Tu Freddy spozna in se zaljubi v mlado 
igralko, ki skuša rešiti pred zaporom očeta (polkovnika pro
tiobveščevalne službe). Tudi nekdanji Freddyjev šolski slu
ga se dobro znajde v dunajskem podzemlju, le Freddy se ne 
more vživeti v mrko povojno vzdušju in podleže dvoumnim 
predstavam bodočnosti.

Corti je s pomočjo scenarista Georga Stefana Trollerja 
filmsko upodobil »žgočo« in za avstrijsko kolektivno zavest 
težko sprejemljivo temo, kajti še danes »demokratična« Av
strija ni pripravljena kritično se soočati z vprašanjem odgo
vornosti številnih sredin svojega prebivalstva za nacistične 
zločine, ki so se med 2. svetovno vojno zgodili tudi na 
njenem ozemlju (glej VValdheimovo afero ipd.)

Pripravlja: 
Boris Devetak

Nove plošče

PINK FL0YD - A MOMENTARV LAPSE 0F REAS0N
Pred kratkim je diskografska 

hiša EMI izdala ploščo in kaseto z 
ovitkom, ki prikazuje plažo in na 
njej kopico razpršenih postelj. Na 
eni od postelj sedi David Gilmour, 
ki verjetno premišljuje o usodi da
našnjih in seveda bodočih Pink 
Floydov.

Kot vsi dobro veste, je popularni 
ansambel izgubil leaderja Rogerja 
Waterja, ki je začel ne prav posre
čeno solistično kariero. Za seboj pa 
je pustil vrzel, ki je ni bilo mogoče 
kar tako zapolniti. Nastale so tudi 
polemike zaradi imena samega: ali 
lahko obstaja Pink Floyd brez Ro
gerja Waterja ali ne. Odvetniki so 
si prišli navzkriž, zmagal pa je pre
ostali del ansambla, torej Bob Erzin 
in David Gilmour, ki sta s tem za
dnjim delom hotela dokazati svo
jim privržencem, da legendarni an
sambel Pink Floyd nikakor še ni 
propadel.

A Momentary Laps Of Reason je 
torej plošča, tipična za ta ansambel, 
z že značilnimi in dobro poznanimi 
pink-floydovskimi melodijami. Pes
mi so vsekakor nove, zelo dobro 
aranžirane in seveda, kot je že v 
njihovem stilu, odlično posnete. 
Kljub temu se čuti Waterjeva od
sotnost, manjka nam njegov pri
stop, pogrešamo njegove meditacij- 
ske glasbene uvode. Gilmour in 
drugi skušajo to "pomanjkljivost"

zakriti z zelo živahnim ritmom, ki 
ni značilen za njihov stil. Vsekakor 
je to plošča, ki jo je treba nabaviti.

Pesmi na plošči so naslednje: 
Sings Of Life, Learning To Fly, The 
Dogs Of War, One Slip, On The 
Turning Away, Vet Another Movie, 
Round And Around, A New Machi- 
ne Part 1, Terminal Frost, A New 
machine Part 2, Sorrow.

X---------------------------------------------------------------------
Glasovnica za Vročih 10

Ime in priimek:.......................................................................................................... ........

Naslov:..................................................................;.........................,...................................

Glasujem za:............................................... .,............................................ .........................

Moj predlog:......................................................................................................................
Bralci Primorskega dnevnika ali Primorskih novic na Tržaškem in Goriškem naj 

pošljejo glasovnice na naslov: Primorski dnevnik, Ul. Montecchi 6, 34137 Trst; 
bralci obeh časopisov v Sloveniji pa na naslov: Primorske novice, OF 12, 66000 
Koper. Vsi naj pripišejo oznako »Vročih 10«.

današnji televizijski in radijski sporedi
RAI 1 RAI 2 DN RAI 3 RTV Ljubljana

7.15 Inf. oddaja: Uno mattina
9.40 Nanizanka: Professione pericolo

10.40 Rubrika: Okrog nas
11.30 Nad.: La valle dei pioppi (5.del)
12.00 Dnevnik - kratke vesti
12.05 TV film: Accadde a Praga
13.30 Dnevnik
14.00 Film: Vicino alle stelle (kom., 

ZDA 1933, r. Frank Borzage, i. 
Spencer Tracy, Loretta Voung)

15.15 Aktualno: Festival mladinskega 
filma Giffoni Vallepiana 1987

16.05 Risanke: Richie Rich
16.30 Nanizanka: La baia dei cedri
16.55 Nadaljevanka: II volo dell aguila
18.00 Dnevnik - kratke vesti
18.05 Rubrika: Te la do io FAmerica
19.40 Almanah, vreme in dnevnik
20.30 Film: Kramer contro Kramer 

(dram., ZDA 1980, r. Robert Ben
ton, i. Dustin Hoffman, Meryl 
Streep, 1. del)

22.00 Dnevnik
22.10 Film: Kramer... (2. del)
24.00 DneVnik - zadnje vesti

0.15 Šport: EP v odbojki, Italija-Fran- 
cija (prenos iz Belgije)

11.50 Nadaljevanka: Liszt (5. del)
13.00 Dnevnik - ob trinajstih
13.25 Dnevnik - šport
13.30 Nanizanka: Saranno famosi
14.35 Nanizanka: Tuono blu
15.25 Film: Alto biondo e... con sei 

matti intorno (kom., Fr. 1971, r. 
Pierre Richard, i. Pierre Richard, 
Anny Duperey)

17.00 Dnevnik - kratke vesti
17.05 Nanizanka: Blondie
18.30 Dnevnik - šport
18.45 Nanizanka: Le strade di San 

Francisco - Effetti pericolosi
19.35 Vremenska napoved
19.45 Dnevnik
20.15 Športne vesti
20.30 Variete: Una notte di moda (vodi 

Giorgio Armani, prenos iz ob
činske palače v Milanu)

22.30 Dnevnik - nocoj
22.45 Kviz: II milionario (vodi Jocelyn)
23.35 Dnevnik - zadnje vesti
23.50 Nočni film: Artisti e modelle 

(kom., ZDA 1955, r. Franck Tas- 
hlin, i. Dean Martin, Jerry Le- 
wis)

16.30 šport: Sredozemske igre (prenos 
iz Latakie - Sirija)

17.30 Športni dnevnik: Derby
18.00 Nadaljevanka: Le inchieste del 

Commissario Maigret - La chiu- 
sa (2. del)

19.00 Vreme in dnevnik
19.20 Deželne vesti
19.35 Glasbena oddaja: Pokerconcerto 

- Special Juliano Cavicchi
20.05 Izobraževalna oddaja: Žitarice 

-Kvaliteta, uporaba in trgovin- 
skoposlovanje (4. del)

20.30 Film: Aragosta a colazione 
(kom., It.-Fr. 1979, r. Giorgio Ca- 
pitani, i. Enrico Montesano, Ja- 
net Auger, 1. del)

21.15 Dnevnik - nocoj
21.30 Film: Aragosta a colazione (2. 

del)
22.05 Koncert: Sting-Gianna Nannini- 

Jack Bruce (Kurt VVeill - Bertold 
Brecht, sodeluje Filharmonični 
orkester iz Hamburga, posnetek 
koncerta z dne 1. maja 1987)

23.40 Dnevnik - zadnje vesti
23.45 Deželne vesti

10.00 TV mozaik. Tednik
11.00 Dokumentarec
11.40 Nadaljevanka: August Strind

berg (pon. 3. dela)
15.50 TV mozaik. Tednik (pon.)
16.50 Dokumentarec
17.30 Poročila
17.35 Otroška serija: Vukov kotiček
17.50 Nam: Dr. Who - Robot (8. del)
18.15 Izobraževalna oddaja: Dva obra

za Jadranske obale - Industrija 
zagorele polti

19.00 Obzornik
19.10 Risanka
19.25 Vreme in dnevnik
20.00 Nad.: Sever in Jug (1. del)
20.55 Dok.: Zakon ljubezni (3. del)
21.40 Rezerviran čas
22.10 Dnevnik
22.25 Film: Užitek do konca (dram., Fr. 

1974, r. Claude Chabrdl, i. Paul 
Gegauff, Daniele Gegauff, Paula 
Moore; Chabrolovo delo je to
krat psihološka drama. Glavni 
junak je nadvse izumetničen 
očarljivec, ki svoj zakon spravi v 
hudo preizkušnjo in polom.)

pip) ' TV Koper________________

17.00 Otroški spored: II sabato dello 
Zecchino

18.00 Nadaljevanka: Vite rubate
19.00 Odprta meja

Danes v Odprti meji med drugim: 
MILJE — Z občinske seje 
TRST — Porast cen in življenjskih 

stroškov po dopustih 
GORICA — Flash Moda: večdnevna 

manifestacija na razstavišču Espo- 
mego

19.30 TVD Stičišče
19.45 Nadaljevanka: Veronica
20.30 Glasbena oddaja: Brahmsove 

simfonije z Leonardom Bernstei
nom in dunajsko Filharmonijo

21.55 TVD Vsedanes
22.10 Glasbena oddaja: Koncert iz CD 

- Simfonični orkester RTV Ljub
ljana (dir. Anton Nanut)

23.00 Dokumentarec: Dokler še spo
min živi - pričevanja in intervju
ji o preteklosti

24.00 Dokumentarec: Italia, ekonomija 
v obnavljanju

if*| CANALE5___ ]
7.00 Rubrika: Buongiorno 

Italia
7.20 Risanke
8.10 Rubriki: Newš, 8.30 

Pogovori
9.30 Nanizanke: General 

Hospital, 10.25 Aliče,
10.45 Orazio

11.15 Kviz: Tuttinfamiglia
12.00 Nanizanki: Arcibaldo,

12.30 Bonanza •
13.30 Nad.: Sentieri
14.30 Film: Tensione (krim., 

ZDA 1950, r. John Ber- 
ry, i. Richard Basehart, 
Audrey Totter)

16.30 Nanizanki: Aliče, 17.00 
Lalbero delle mele

17.30 Kviz: Doppio slalom
18.00 Nanizanke: Una fa- 

miglia americana,
19.00 I Jefferson, 19.30 
Love Boat

20.30 Variete: Festival
23.15 Variete: Maurizio Cos- 

tanzo show-Night
0.30 Filmska rubrika: Pre

miere
0.40 Nanizanka: Sceriffo a 

New York

^2 RETEOUATTRO
8.30 Nanizanka: La grande 

vallata
9.15 Film: II bacio di una 

morta (dram., It. 1949, r. 
Guido Brignone, i. Vir

ginia Belmonte, Gian- 
na Maria Canale)

11.00 Nanizanke: Strega per 
amore, 11.30 Giorno 
per giorno, 12.00 La 
piccola grande Neli,
12.30 Vicini troppo vi- 
cini

13.00 Otroška oddaja: Ciao 
ciao, vmes risanke 
Creamy, Juny Peperi- 
na, Mini Pony

14.30 Nadaljevanki: La valle 
dei pini, 15.30 Cosi 
gira il mondo

16.15 Nanizanka: Il Santo
17.15 Nadaljevanka: Aspet- 

tando il domani
18.15 Kviza: Cest la vie,

18.45 Gioco delle cop- 
pie

19.30 Nanizanke: Quincy,
20.30 Colombo, 22.00 
Spencer

22.45 Film: Android (fant., 
ZDA 1983, r. Aaron 
Lipstadt, i. Klaus Kin
ski, Don Hopper)

0.15 Nanizanki: La legge di 
McLain, 1.05 II Santo

lij) ITALIA 1_______
8.30 Nanizanke: Luomo da 

sei milioni di dollari,
9.15 Wonder Woman,
10.00 Tarzan, 11.00 
Cannon, 12.00 Agenzia 
Rockford, 13.00 Tre 
cuori in affitto, 13.30 
M.A.S.H.

14.00 Glasbena oddaja: Dee- 
jay Beach

15.00 Nanizanka: La fami- 
glia Addams

15.30 Otroška oddaja: Bim 
Bum Bam, vmes risan
ke Memole, Magica 
Emi, Holly e Benji, 
Jem

18.00 Nanizanki: Star Trek,
19.00 Starsky e Hutch

20.00 Risanka: Pollyanna
20.30 Film: L'esorcista IL: Y- 

eretico (srh., ZDA 1977, 
r. John Boorman, i. 
Linda Blair, Richard 
Burton, Max Von Sy- 
dow)

22.30 Športna rubrika: A tut- 
to campo

23.30 Športna oddaja: Grand 
prix

0.45 Nanizanke: La strana 
coppia, 1.15 Cosi cosi,
1.45 Ai confini della 
realta

gMgjf) TELEPADOVA
13.00 Risanki: Ken il guerri- 

ero, Galaxy Express
14.00 Nadaljevanki: Signore 

e padrone, 15.00 Dan- 
cing Days

16.30 Nanizanka: Fantasi- 
landia

17.30 Risanke: Space Robot, 
Daltanius, Ken il guer- 
riero, Galaxy Express

19.30 Nanizanka: I predatori 
dellldolo d'oro

20.30 Film: Nosferatu, il 
principe della notte 
(dram., 1979, r. VVerner 
Herzog, i. Klaus Kin
ski, Isabelle Adjiani)

22.30 Nanizanki: Devlin e 
Devlin, 23.30 Al banco 
della difesa

0.30 Film

^ TELEFRIULI____
13.00 Dokumentarec: Jadra

nje, tehnika in priredi
tev

13.30 Nadaljevanka: Marta
14.30 Risanke
15.00 Dokumentarec
16.00 Glasbena oddaja: Mu

sič box
17.45 Dokumentarec: Nekoč 

je bila oblast
19.00 Dnevnik
19.30 Dan za dnem
20.00 Nanizanka: I cercatori 

doro
20.30 Nadaljevanka: La co- 

rona del diavolo
22.30 Dnevnik
23.00 Dan za dnem
23.30 Variete: Lady Magic
0.30 Informativna oddaja:

News dal mondo

TELEOUATTRO
(Se povezuje s sporedi Italia 1)
Lastne oddaje: _
19.30 Dogodki in odmevi

RADIO TRST A
7.00, 13.00, 19.00 Dnevnik; 8.00, 10.00,

14.00, 17.00 Poročila; 7.20 Dobro jutro 
po naše: koledarček, glasba; 8.00 De
želna kronika; 8.10 Ne prezrimo; 8.45 
Mozaik; 10.00 Pregled deželnega tiska;
10.10 Koncert v luteranski cerkvi v Tr
stu; 11.25 Glasbeni mozaik; 12.00 Na 
počitnice; 13.20 Cecilijanka 1986: me
šani pevski zbor Lojze Bratuž iz Gori
ce, Soški oktet in ženski pevski zbor 
Sovodnje; 13.40 Glasbene skice; 14.10 
Naš popoldan z glasbo in besedo;
15.00 Iz filmskega sveta; 16.00 Razmiš
ljanje o slovenskih ljudskih pravljicah;
17.10 Klasični album; 18.00 Kulturni 
dogodki; 18.30 Glasbene skice.

LJUBLJANA
5.00, 6.00, 6.30, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00,

12.00, 13.00, 14.00, 19.00, 21.00, 22.00,
23.00 Poročila; 4.30 Jutranjik; 8.05 Ra
dijska šola; 8.35 Mladina poje; 9.05 
Glasba za dober dan; 10.05 Rezervira
no za; 11.05 Glasbena oddaja: Sloveni- 
ja-Finska (J. Gregorc, J. Sibelius);
12.10 Pod domačo marelo; 12.30 Kme
tijski nasveti; 12.40 Glasbena tradicija; 
13.30 Melodije; 14.05 Popoldanski mo
zaik; 14.50 Človek in zdravje; 15.00 Ra
dio danes, radio jutri; 15.30 Dogodki in 
odmevi; 15.55 Glasba; 16.00 Vrtiljak 
želja; 17.00 V studiu; 18.00 Alpski kvin
tet; 18.15 Kino; 19.35 Lahko noč, otroci; 
19.45 Pojemo in godemo; 20.00 Mladi 
mostovi; 20.30 Naši kraji in ljudje; 
23.05 Literarni nokturno; 23.15 Morje 
in pomorščaki.

RADIO KOPER
(slovenski program)

13.30, 14.30, 17.30 Poročila; 6.00 Za 
dobro jutro; 6.05 Danes se spominja- 
.mo; 6.10 Vreme, prometni servis; 6.30 
Jutranjik; 6.45 Cestne informacije; 7.00 
Jutranja kronika; 7.30 Dnevni pregled 
tiska; 8.00 Prenos Radia Ljubljana;
13.00 Mladi val Radia Koper; 14.40 Po
pevka tedna; 15.30 Dogodki in odmevi;
16.00 Glasba po željah; 16.30 Primorski 
dnevnik; 18.00 Glasbeni utrinki iz za
mejstva; 18.35 Popevke po telefonu;
19.00 Zaključek sporedov.

RADIO KOPER
(italijanski program)

6.15, 8.30, 9.30, 10.30, 13.30, 14.30,
16.30, 17.30, 18.30 Poročila; 7.15, 12.30,
15.30, 19.30 Dnevnik; 6.00 Glasba, vmes 
vremenska napoved; 7.00 Dobro jutro;
8.00 Prisrčno vaši; 8.40 Po vašem izbo
ru; 9.15 Edig Galletti; 9.32 Dragi Luci- 
ano; 10.00 Popevka tedna; 10.05 Hit 
parade; 10.35 Vstop prost; 11.00 Jezi
kovni pogovori; 11.15 Lepi Rovinj; 
11.30 Reportaže; 11.35 Ansambel Casa- 
dei; 12.00 Glasba po željah; 14.30 Glas
ba; 15.00 Rubrika: O kulturi in umet
nosti; 15.45 Sintonizirani; 16.33 Blitz 
mušic; 17.00 Bubbling; 20.00 Nočni 
spored.

RADIO OPČINE
10.30 Za vsakogar nekaj; 20.30 Nočni 

val; oddaje podnevi in ponoči povezu
je glasba.
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Sejem je včeraj odprl predsednik Dežele Biasutti

Na sejmu Flash moda celovit pregled 
modne ponudbe za jesen in zimo

Predsednik deželnega odbora Adri
ano Biasutti je včeraj popoldne na go- 
riškem razstavišču odprl sejem Flash 
Moda. Gre za drugo tovrstno priredi
tev letos na razstavišču. Po lanskem 
uspehu prvega modnega sejma so na
mreč organiaztorji sklenili, da ločeno 
predstavijo pomladansko-poletno in 
jesensko-zimsko modno ponudbo. Se
jem prirejata ustanova za sejme pri 
Goriški trgovinski zbornici ter dežel
na ustanova za obrt ESA.

Predsednik goriške trgovinske zbor
nice dr. Enzo Bevilacgua je dejal, da 
združuje ta edinstvena prireditev v 
naši deželi gospodarski in komercialni 
pomen, hkrati pa s svojo spektakular
nostjo privablja tudi množično občin
stvo. Pozdravila sta tudi župan Scara- 
no in podpredsednik Pokrajine Fab- 
bro, ki sta Biasuttiju izrazila zaskrblje
nost Goriške zaradi poskusov ogroža
nja deželne enotnosti, in predsednik 
ESA Faleschini, ki je dejal, da je treba 
stremeti po kakovosti in specializaciji 
sejemskih prireditev, kar dokazuje 
prav modni sejem, ki je in mora ostati 
v Gorici.

Biasutti se ni izmaknil izzivom in je 
poudaril prepričanje, da mora dežela 
ostati enotna. To ne izključuje večje

avtonomije posameznim predelom in 
ovrednotenju različnih krajevnih zna
čilnosti. Zelo pozitivno je ocenil goriš
ki sejem in ugotovil, da je Gorica za
radi svoje mednarodne odprtosti na
ravni sedež za take prireditve. Prav 
tako je soglašal, da je v izobilju sejem
skih prireditev treba iskati pot specia
lizacije in kakovosti.

Na razstavišču je' prisotnih okrog 
dvesto razstavljavcev, pretežno iz naše 
dežele pa tudi iz Slovenije in Avstrije, 
ki prikazujejo novosti z vseh področij 
modne proizvodnje. Ob moških, pred
vsem pa ženskih oblačilih so na ogled 
usnjeni in krzneni izdelki, obutev, bi
žuterija in zlatnina ter vse ostale mod
ne pritikline, poleg tega pa so prisotni 

.tudi frizerji in estetistke. Goriški se
jem predstavlja tako osrednjo priredi
tev na področju mode in oblačil. Pri
sotni so vsi vidnejši deželni modni us
tvarjalci in obrtniki.

Sejem bo odprt do ponedeljka. Da
nes je ogled možen od 15. do 22. ure, v 
prihodnjih dneh pa vsak dan od 10. do 
22. ure. V razstavnih paviljonih bodo 
vsak popoldan, jutri in v nedeljo pa 
tudi dopoldne defileji, na katerih bodo 
manekenke predstavile konfekcije in

oblačila, ki jih prikazujejo razstavljav
ci. Prvi prikazi so bili v programu že 
sinoči. V na novo opremljeni hali D, 
kjer so pridobili petsto sedežev, bodo 
vsak večer koreografski defileji s 
predstavitvijo modnih kolekcij. Ob 
teh so v bogatem programu še števil
ne obrobne prireditve in zanimivosti. 
Med temi naj omenimo prikaz kolek
cij čipk, ki so jih ponudili Pokrajinski 
muzeji ter Idrski muzej, nadalje pred
stavitev starih oblačil z Dunaja, slike 
in grafike Carla Michelstaedterja, ki 
prikazujejo modne aspekte ob preho
du iz 19. v 20. stoletje. Od danes do 
nedelje bodo v konferenčni dvorani 
vrteli tri filme, ki obravnavajo svet 
mode.

Današnji program se bo pričel ob 17. 
uri (ponovitev ob 19.) prav s filmom. 
Na sporedu je »Sotto il vestito niente«, 
režiserja Carla Vanzine. Istočasno 
bodo v halah A in B defileji jesensko- 
zimskih konfekcij. V hali D bodo ob 
18. uri predstavili že prve novosti za 
prihodnjo poletno sezono. V isti hali 
bo ob 20.30 televizijski napovedovalec 
Andrea Giordana predstavil defile 
zimskih kolekcij deželnih ustvarjal
cev.

Začetek tridnevnih prireditev

Danes odprtje telovadnice 
v Drevoredu XX. septembra

Drevi ob 19. bodo v Drevoredu XX. 
septembra, tik ob Katoliškem domu 
odprli novo telovadnico. Dograditev 
objekta je sade večletnih prizadevanj 
in dela posebnega Odbora za gradnjo 
telovadnice, Odbor, skupaj z Zvezo 
slovenske katoliške prosvete, športnim 
društvom 01ympia in drugimi organi- 
zacijemi ter ob sodelovanju pokrajin
skega odborništva za šport, ki prireja 
jutri in v nedeljo v novi Telovadnici 
mednarodni odbojkarski turnir, je za 
to priložnosto pripravil tridnevni pro
gram prireditev.

Nocoj bodo otvorili in blagoslovili 
nove prostore. Predviden je priložnos
tni govor, pozdravi gostov, sledil pa 
bo pevsko telovadni program. Jutri 
dopoldne in popoldne ter v nedeljo 
dopoldne bo na sporedu omenjeni 
mednarodni odbojkarski turnir, na ka
terem nastopajo ekipe CUS Torino, 
Stavbar iz Maribora ter češkoslovaški 
ekipi Chemicko iz Ustija in Vitkovice 
iz Ostrave.

Tridnevno slavje bo v nedeljo po
poldne, s pričetkom ob 16. uri sklenila 
slavnostna akademija. Nastopila bo 
godba na pihala iz Prvačine, pelo bo 
več pevskih zborov, sledili bodo govor 
ter telovadni nastopi. Nedeljska prire
ditev se bo nadaljevala tudi v večer

nih urah z družabnostjo ob glasbi an
sambla Taims.

Nova telovadnica je sodobno zidan 
in opremljen objekt, primeren za raz
novrstne športne dejavnosti. V parter
ju sta igrišči za košarko in odbojko, ki 
po merah in drugih značilnostih ustre
zata predpisom za uradna športna sre
čanja. Na tribuni za gledalce je pri
bližno tristo sedežev. Telovadnico so 
kljub težavam, predvsem finančnega 
značaja, dogradili v dobrih treh letih: 
temeljni kamen so namreč položili na 
posebni slovesnosti, ki je bila 25. feb
ruarja 1984.

Claudio Magris 
nocoj v Romansu

Na pobudo tamkajšnje občinske up
rave bo nocoj v Socialnem centru v 
Ul. Roma v Romansu predstavitev 
knjige Danubio tržaškega germanista 
in pisatelja Claudia Magrisa. Sreča
nje z Magrisom bo ob 20.30. Tako av
tor kot delo ne potrebujeta posebnih 
predstavitev, saj je prav s to knjigo 
Magris dosegel visoka priznanja od 
kritike (zmagal je med drugimi pre
stižno literarno nagrado Accademia 
dei Lincei) kot tudi od bralcev, pri ka
terih je knjiga žela izreden uspeh.

V Novi Gorici od danes do torka 
razstava obrti in inovacij

Obračun delovanja zavoda INPS 
Kljub težavam splošna ocena ugodna

V Novi Gorici bodo danes ob 13. uri 
odprli teden obrti, kooperacije in ino
vacij. Razstava bo v salonu Meblo v 
Novi Gorici in bo na ogled do torka, 
29. t.m.

Poleg same razstave, so organizator
ji ... Obrtno združenje Nova Gorica,
Medobčinska gospodarska zbornica za 
severnoprimorsko območje ter Razis
kovalne skupnosti občin Ajdovščina , 
Idrija, Nova Gorica in Tolmin — pri
pravili še nekaj vzporednih prireditev. 
Tako bo jutri, ob 19. uri v kulturnem 
domu v Bukovici 8. tradicionalno sre
čanje samostojnih obrtnikov, pri njih 
zaposlenih delavcev ter delavcev obr
tnih zadrug. V ponedeljek, 28. septem
bra bodo v mali dvorani kulturnega 
doma v Novi Gorici, od 8. do 12. ure 
vrteli film o obrtništvu na območju 
Nove Gorice. Zadnji dan sejemske pri
reditve, to je v torek, 29. t.m. dopoldne 
bodo v razstavnih prostorih razna sre
čanja , ob 12.30 pa okrogla miza na 
temo: možnosti vključevanja drobnega 
gospodarstva v izvozne tokove.

Za prireditev vlada v Novi Gorici in 
tudi v drugih krajih precejšnje zani
manje. Čeprav v skromnejšem obsegu, 
pa bo prireditev imela odmev tudi v 
Gorici. V salonu Meblo ima namreč 
svoj razstavni prostor tudi Obrtniška 
sekcija pri SDGZ v Gorici. Teden obr
ti je torej smatrati kot poskus, da bi 
poiskali možnosti sodelovanja na pod
ročju drobnega gospodarstva in obrti 
tudi na medregionalni ravni.

Ob koncu velja zapisati še tole. 
Medtem ko bo v salonu Meblo razsta
va različnih polizdelkov za industrijo, 
pa bo na odkritem prostoru tudi raz
stava in prodaja raznih obrtniških iz
delkov namenjenih za splošno porabo.

Institut za mednarodno sociologijo 
ISIG bo tesneje sodeloval s svetovno 
znanim institutom IIASA, ki ima sedež 
v Laxenburgu pri Dunaju in v kate
rem so zaposleni raziskovalci kakih 
petnajstih držav. V Laxenburgu so se 
pred kratkim mudili sodelavci ISIGA, 
ki se ukvarjajo s sociološko raziskavo 
o izjemnih stanjih, ki bi lahko prizade
la širša območja. Raziskava je osredo
točena, kakor lahko razberemo iz po
ročila za tisk, na izjemno stanje zaradi 
onesnaženosti okolja, kot posledice 
tehnološke katastrofe.

Ob obisku so se dogovorili, da bodo 
sodelavci goriškega instituta posredo
vali svoj predlog raziskave.

Ob tem velja omeniti, da se pri ISI- 
GU v zadnjem obdobju ukvarjajo z 
raziskavo , ki jo je naročila in financi
rala dežela in sicer o zmanjševanju in 
preprečevanju nevarnosti (za prebival
stvo) v slučaju tehnološke katastrofe, z 
ustreznim in pravočasnim informira
njem.

Iz občinskega sveta v Doberdobu

Delež posojila 
za nakup avtobusov

Občinski svet v Doberdobu je na 
zadnji seji odobril najem posojila v

Prav ta razstavno—prodajni sejem bo 
nedvomno pritegnil veliko obiskoval
cev in kupcev z obeh strani meje. Že 
zaradi tega, ker gre za nekaj novega.

Pozdrav in sporočilo
• nni • ••iz Tbilisija

Včeraj zjutraj so nam v uredništvo 
dostavili telegram. Z njim so nas pri
jetno presenetili goriški upokojenci, 
ki so že dober teden na turističnem 
"potepanju" po Sovjetski zvezi. "Sku
pina upokojencev na izletu po Sovjet
ski zvezi se ima odlično in pozdrav
lja". Telegram je 22. septembra zvečer 
iz Tbilisija odposlal Miladin Černe. 
Torej v sredo so Goričani bili v glav
nem mestu Gruzinske socialistične re
publike. Imajo se odlično, kar radi 
verjamemo.

znesku skoraj 321 milijonov lir za na
kup novih avtobusov. Posojilo bo najel 
medobčinski konzorcij za prevoze na 
Tržiškem in katerega član je tudi Ob
čina Doberdob. Delež, ki ga je občina 
prevzela v svoje breme znaša 1.158.000 
lir in sicer za dobo dvajsetih let.

Občinski svet je na isti seji razprav
ljal in odobril obračun za leto 1986. 
Poslovanje se je zaključilo s pribitkom 
poldrugega milijona lir.

V ratifikacijo so bili predloženi trije 
sklepi ožjega odbora ter v odobritev 
načrt za posege v korist handikapira- 
nih občanov, v smislu dež. zakona št. 
59/86 — o zaposlovanju prizadetih ob
čanov.

Nekaj razprave med sicer zelo krat
ko sejo občinskega sveta, je bilo glede 
možnosti sekanja drv na območju, ki 
ga uporablja vojska za vežbanje. Na 
vprašanje predstavnika SSk Romana 
Jarca če namerava občina posredovati, 
da bi bila sečnja drv omogočena, je 
župan Lavrenčič odgovoril, da Občina 
nima pri tem nobene pristojnosti. Par
cele so v glavnem na teritoriju sosed
nje Občine Ronke.

Ob tem velja povedati, da so v pre
teklosti lastniki parcel z dovoljenjem 
vojaških oblasti že sekali drva, da pa 
vojaško poveljstvo kasneje dovoljenje 
preklicalo, ker je menda prišlo do zlo
rabe.

Na sedežu pokrajinskega ravnatelj
stva zavoda za socialno skrbstvo 
(INPS) je bilo včeraj dopoldne sreča
nje z novinarji, kjer so predstavili ob
račun o delovanju te ustanove v lan
skem letu. Bralce naj takoj opozorimo, 
da ni bil govor o številkah, milijonih 
ali milijardah, ki so jih pri tej ustanovi 
uporabili, ampak je srečanje bilo na
menjeno prikazu uspešnosti poslova
nja uradov in osebja v posameznih 
enotah. Ta uspešnost se meri po tem, 
koliko pokojninskih zadev je bilo re
šeno, koliko znaša poprečni rok čaka
nja, koliko pregledov so funkcionarji 
opravili v podjetjih oitd.

Vsi ti podatki so podrobno navedeni 
v obsežni publikaciji, ki jo je prav 
pred kratkim objavilo ravnateljstvo 
zavoda.

Mladega roparja iz Ronk so včeraj 
na goriškem sodišču obsodili na stro
go kazen. Kot smo poročali, je 24-letni 
Fabio Cugini iz Ronk, Ul. Verdi 66, v 
nedeljo zvečer, nekaj po 21. uri ukra
del torbico 60-letni Elsi Tagliapietra. 
Ženska se je peljala z motornim kole
som, torbico pa položila v košek za 
sedlom. Med vožnjo se ji je z motor
nim kolesom približal Cugini, segel 
po torbici in se naglo odpeljal. Vpitje 
ženske, ki je v torbici imela skoraj mi
lijon lir, je pritegnilo pozornost Rina 
Doseja, ki se je z avtom pognal za ro
parjem. Dohitel ga je, vendar ni mu 
uspelo, da bi ga zadržal, saj ga je Cu
gini z v mavec ovito roko močno uda
ril po obrazu in mu povzročil poškod
be zaradi katerih so zdravniki izrekli 
Doseju prognozo okrevanja v petih 
dneh.

Policijska obhodnica je Cuginija 
kmalu zatem izsledila na domu. Na 
podlagi opisa prič so namreč kmalu 
ugotovili istovetnost mladeniča, ki je 
že v preteklosti imel opravka s pravi
co in bil v zadnjem času pod policij
skim nadzorstvom.

Včeraj so mu v Gorici sodili po hit
rem postopku in ga spoznali za krive
ga. Javni tožilec dr. Trotta je zahteval 
obsodbo na tri leta zapora. Branilec se 
je zavzel za najnižjo možno kazen in

Na včerajšnjem srečanju z novinarji 
je bil zato govor predvsem o splošnih 
ocenah delovanja ustanove, ki so, ka
kor je povedal ravnatelj dr. Garano, 
ugodne, kljub starim in novim teža
vam, kopičenju predpisov, nejasnosti 
kompetenc itd.

Poslovanje Zavoda za socialno skrb
stvo je trenutno v prehodni fazi reor
ganizacije s ciljem večje uspešnosti in 
višje produktivnosti osebja. Ne gre ob 
tem pozabiti, da je prav zavod INPS 
tista državna ustanova, kjer so zgoraj 
omenjene kriterije že začeli precej do
sledno izvajati v praksi.

Položaj je na Goriškem, tako je na 
srečanju z novinarji povedal ravnatelj 
dr. Garano, neprimerno ugodnejši ka
kor v drugih pokrajinah. Ker je pokra
jina razmeroma majhna in ima komaj 
dobrih 140 tisoč prebivalcev, se stvari, 
pa naj gre za pokojninske zadeve, za 
izplačevanje dopolnilne blagajne, ali 
pa druge stvari, urejujejo hitreje in 
predvsem bolj neposredno.

Tako se je recimo že skoraj povsem 
zaključil načrt Eco (urejanje delovne 
dobe za obdobje 1974—77), prav tako 
pa je uspel načrt Arpa.

Dr. Garano je spregovoril tudi o bolj 
senčnatih straneh v delovanju ustano
ve, ki ji načeljuje. Zaradi nerazpolož- 
Ijivosti zdravnikov specialistov za 
kontrolne preglede, prihaja do znatnih 
zamud pri odobravanju invalidskih 
pokojnin, oziroma pri izplačilu dodat
kov. To pomanjkljivost skušajo pri za
vodu INPS zmanjšati s kar se da ves
tnim angažiranjem osebja.

To pa ni zmeraj lahko, če upošteva
mo, da ima goriško ravnateljstvo zavo
da opravka s kakimi 3500 podjetji, da

sicer 8 mesecev zapora ter dodelitev 
začasne prostosti.

Po krajšem zasedanju v sejni sobi so 
sodniki obsodili Cuginija na dve leti 
zapora in plačilo 700 tisoč lir globe. 
Zavrnili so prošnjo po začasni prostos
ti, vendar odredili, da obtožencu kazni 
ne bo treba prestajati v zaporu, pač pa 
na domu kjer bo ostal v priporu. Dom 
bo lahko zapuščal le zaradi službenih 
obveznosti - Cugini je namreč zapos
len pri nekem podjetju v Ronkah - za 
točno določen čas in pod stalnim nad
zorstvom policijskih organov.

Uspešna pobuda 
kluba ACI

V obdobju od 31. avgusta do 18. se
ptembra je klub ACI (italijanski avto
mobilski klub) v sodelovanju z občin
skimi upravami, Goriško hranilnico 
ter podjetjem Pneus Friuli opravljal 
brezplačno tehnične preglede avtomo
bilov. Tako pobudo so izvedli v Gra- 
dežu, Tržiču, Gradišču, Krminu in na
zadnje v Gorici. Zanimanje avtomobi
listov je bilo, zlasti v večjih krajih, 
zelo veliko . Možnosti, ki jih je ponu
dil klub ACI se je poslužilo skoraj 900 
avtomobilistov.

mora voditi nadzorstvo nad 57 tisoč 
aktivnimi delavci in uslužbenci, in da 
mora skrbeti za izplačilo 47.500 pokoj
nin.

Poleg ravnatelja zavoda Dr. Garana, 
so se srečanja z novinarji udeležili še 
predsednik Pokrajinskega odbora 
INPS Franco Bellini s člani odbora ter 
nekateri funkcionarji zavoda za social
no skrbstvo.

razstave
Razstava v kulturno-športnem sre

dišču na Vrhu bo odprta še jutri, 26. t. 
m„ in sicer od 18. do 21. ure.

V kongresni dvorani v Gradežu je do 
29. t. m. odprta razstava Mednarodni gra
fični trienale.

Na goriškem gradu je do 11. oktobra 
na ogled razstava slikarskih del bratov 
Guardi.

razna obvestila
Gospodarska zadruga Vrh vabi da

nes, 25. t. m., ob 19. uri v središče Danica 
na družabno srečanje vseh, ki so kakor
koli sodelovali na prireditvah ob odprtju 
središča.

Občina Doberdob obvešča, da danes 
zaradi okvare na vozilu ne bodo pobirali 
smeti. Redno pobiranje pa bo v torek, 29. 
t. m.

Društvo slovenskih upokojencev jav
lja, da bo od 1. oktobra spet rekreacijska 
telovadba in sicer ob ponedeljkih in če
trtkih od 15. do 16. ure v telovadnici Kul
turnega doma.

kino
Gorica

CORSO 18.00-22.00 »007 zona pericolo- 
sa«.

VERDI 18.00-22.00 »Arma letale«. Prepo
vedan mladini pod 14. letom. 

VITTORIA 17.30-22.00 »Desiderio di ses- 
so«. Prepovedan mladini pod 18. le
tom.

Tržič
EXCELSIOR Zaprto.

Nova Gorica
SOČA 18.30 in 20.30 »Nori detektiv«. 
DESKLE 19.30 »As asov«.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Tavasani Korzo Italia 10, tel. 84576.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 
S. Antonio, Ul. Romana 147, tel. 40497.

POGREBI
Danes v Gorici ob 9.30 Michele Bajt iz 

splošne bolnišnice na glavno pokopališ
če.

Ob 2. obletnici smrti moža

Milana Pelicona
se ga z ljubeznijo spominja

žena

Štandrež, 25. septembra 1987

V torek podelitev občanstva 
slikarju Zoranu Mušiču

V občinski sejni dvorani bo v torek ob 18. uri slovesnost ob podelitvi 
častnega občanstva svetovno znanemu slikarju Zoranu Mušiču. Kot smo po
ročali je občinski svet v začetku meseca soglasno odobril predlog, da se 
slovenskemu goriškemu slikarju izreče visoka čast za dosežke in ugled, ki ga 
je pridobil v dolgoletnem vrhunskem umetniškem ustvarjanju.

Mušič, ki se je rodil v Gorici leta 1909, živi pretežno v dveh umetniških 
prestolnicah, Benetkah in Parizu. Kot je že obljubil pred osmimi leti, ko je 
bila v Attemsovi palači obsežna razstava njegovih del, se rad vrača v Gorico, 
na katero ga vežejo čustvene vezi, ki presegajo zgolj spomine na tukaj 
preživeta mlada leta.

Po srečanju s slikarjem in slovesnosti v občinski sejni dovrani bodo v 
pokrajisnkem muzeju v Attemsovi palači predstavili pregledno razstavo ne
katerih Mušičevih del.

Institut ISIG bo sodeloval Ropar z roko v mavcu
pri raziskavah ustanove IIASA obsojen na dve leti zapora

Kazen bo lahko prestajal v hišnem priporu
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V pomembni knjižni zbirki Kondor

Puškinova umetnina Jevgenij Onjegin 
z informativnim potopisom Ivana Verča

JANEZ POVŠE

Ob najnovejši izdaji »Jevgenija Onjegina«, tega imenit
nega »romana v verzih«, kot ga je »7 let, 4 mesece in 17 
dni« z razumljivimi presledki snoval veliki Aleksander 
Sergejevič Puškin, poet nad poeti, v spotiko cesarskemu 
despotstvu, v letu 1837 smrtno ranjen v dvoboju, sicer ro
jen leta 1799 - se z veseljem spominjamo tega enkratnega 
dela kar iz dveh razlogov: prvi je nedvomno ponovno sre
čanje s skrivnostnim, nenavadnim, čudnim likom naslovne 
osebe, drugi pa je prav gotovo ta, da je pomensko informa
tivni potopis, kronološke in bibliografske preglede ter 
spremno besedo napisal Ivan Verč, in to v res izčrpni in 
zgledni obliki in obsegu. Prevod je delo Mileta Klopčiča, ki 
je ravno tako namenil temu nesmrtnemu liku in pesniku 
dobršen del svoje prevajalske biografije.

Prav gotovo bi bilo odveč podajati v tem našem obuja
nju bogate klasične predloge vse tisto, kar sodi v objektiv
no znanost, v rekonstrukcijo dejstev oziroma nastanka 
tega enkratnega dela. Pa vendar velja obnoviti zgodbo o 
Onjeginu, Lenskem, Olgi in Tatjani v luči današnjega zor
nega kota, s perspektive bralca, ki se bo nemara podal, na 
pot te knjige brez kakršnekoli vednosti literarnozgodovin
skega značaja, pač pa le s človeško radovednostjo, ki bo 
pač izluščila njemu podobne sestavine.

Onjegin je oseba, ki je pri svojih 18 letih vsega naveli
čana, čustev in poezije, življenja in nekakšnega ustrezne
ga smisla ali nesmisla, to je človek skorajda demonične 
narave, resigniranec očarljivega tipa, ki lomi srca levo in 
desno, vendar nikjer ne najde zadoščenja. »Zgodaj so mu 
čustva umrla«, »za svet in za življenje bil je led«, ves je 
obeležen s »spleenom«, dandanes bi rekli z zdolgočasenim 
občutkom absurdnosti vseh teh dni, ki se nepovratno raz
tapljajo v pesek, kot puščavska voda. Iz Petrograda se pre
seli na deželo, tu spozna Lenskega, lepega in zanesenega 
prijatelja, ki pa ves gori v svojem srcu, kot pač gorijo 
nadebudni mladi ljudje na pragu življenja. Lenski se zalju
bi v Olgo, živo in radoživo dekle, frfotava in bleščečo, 
katere sestra Tatjana je njeno čisto nasprotje, otožna in 
prelestna, zamišljena in sanjava, kot globok tolmun, ki se 
nagiba vase. In Tatjana se na smrt zaljubi v »groznega« 
Onjegina, piše mu znano pismo, izpove mu svojo ljubezen, 
in ta »nesrečni vrag« jo zavrne, sicer lepo in prijateljsko, 
dokazujoč ji svojo izpraznjenost, svojo vizijo vsakršne lju
bezenske vezi, ki se zaduši v lastnem pepelu, svojo skepso 
in cinizem, ki sta posledica lahkomiselno iztrošene mla
dosti. Za Tatjano je,to strašen udarec, Onjegin se je izogi

ba, toda Lenski ga nekoč vendar zvabi na slavje k njej, 
Onjegin je besen, nalašč dvori njegovi zaročenki Olgi, ki 
osupljivo naseda njegovemu »maščevanju«. Lenski je kot 
od strele zadet, pride do dvoboja in Onjegin ubije svojega 
najboljšega prijatelja. Olga se kmalu poroči z drugim, Tat
jana odide v Moskvo in se poroči z generalom. Ko jo čez 
osem let Onjegin ponovno sreča, se sedaj on zaljubi vanjo 
in ji piše pismo, zakaj Tatjana je hladna in se ne zmeni 
zanj. Onjegin zboli, končno pa se mu Tatjana izpove, rekoč 
da ga še vedno ljubi, vendar se je življenje usodno zaobr
nilo pred leti, ko jo je zavrnil in sedaj ni povratka nazaj.

Puškin opisuje zgodbo z neverjetno mero radoživosti, 
humorja in ironije, prav nič se romantično ne prepušča 
»romanu«, pač pa skrbi, da preobrača dogodke zunanje in 
notranje narave s kar največjo možno mero presenetljivos
ti in lucidnosti. In kakšen naj bi bil odziv »Jevgenija Onje
gina« danes, ko se pač ne moremo pretirano bahati z veli
kimi, dolgotrajnimi romantičnimi čustvi? Verjetno je zani
mivo razmišljati o naravi in življenju ljubezenskega čus
tva, ki je očitno prav v vsakem posamezniku umeščeno po 
njegovi podobi. Pri nekom je lahko središčne narave, spet 
pri drugem oddih, svetel žarek, radost - vse nekje na robo
vih, različno oddaljenih od središča, bistva, da ne rečemo 
usode in rešitve. Olga se po smrti zaročenca zelo hitro in 
brez problemov poroči z drugim, Tatjana pa nosi čustvo, 
aktiven spomin, neke vrste notranjo dimenzijo, ves čas, 
skozi vse svoje življenje. Onjegin je zapravil možnost bis
tvenejšega doživetja verjetno z lahkoživo mladostjo, ko se 
mu je središčna moč ljubezni pričela očitno pomikati proti 
robovom, dokler se ni končno naveličal tovrstne praznine 
in je le še cinično opazoval druge, sam pa zapadel v nič, 
brezmiselnost in životarjenje. Toda ljubezen ga je vendar 
obiskala v vsej silovitosti, zaradi vsega preteklega bolj v 
poduk in maščevanje, kot pa v srečo in izpolnjenost. Puš
kin sicer ne razglablja o naravi tega osrednjega človeko
vega čustva, vsa njegova filozofija, če jo lahko tako ime
nujemo, je prenešena v dogodek, zgodbo, v to, kaj se s tem 
ali onim junakom zgodi. In tukaj so stvari s svojo posledič- 
nostjo docela razvidne: slej ko prej, verjetno tudi v danda
našnjih časih, se v življenju tako ali drugače prelomno 
križajo bistvene poti, bistvene osvetlitve in bistveni preho
di. Igra in igranje z njimi sta dvorezni, čudežni Amor je 
neustavljiv in zdi se, da je njegova muhasta slučajnost 
bolj zakonita, kot pa smo ljudje to pripravljeni priznati.

Zgodba o Onjeginu, Tatjani, Lenskem in Olgi za vse 
večne čase stoji pred nami in v kolikor se nekoliko potru
dimo, ni težko zadaj za junaki odkriti osrednjo osebo, o 
kateri smo med temi vrsticami razmišljali.

Pogovor s predsednikom nove glasbene zadruge

B. Devetak: Ars Nova ima vrsto 
ustvarjalnih načrtov in zamisli

Ime glasbene zadruge Ars Nova se 
v zamejstvu občasno pojavlja ob prili
ki raznih koncertov klasične in lahke 
glasbe, nastopa gledaliških, kabaretni- 
hin drugih skupin, vendar pa je treba 
to pred kratkim ustanovljeno grupaci- 
joširše šele predstaviti vsem tistim, ki 
jih problem naše glasbene in pač vse 
ostale kulture zanima. Prav zato smo 
se pogovorili s predsednikom uprav
nega sveta zadruge Ars Nova Borisom 
Devetakom, ki je v zamejstvu prav- 
dobro znan kot glasbenik in kabare- 
tist, da bi nam obrazložil namen in ci
lje te formacije ter seveda njen kratko 
in dolgoročni program.

Torej, Boris, začniva kar od začet
ka. Zadruga Ars Nova...

»Zadrugo smo ustanovili aprila le
tos, v bistvu pa dela že celo poletje. 
Ars Nova je nastala iz potrebe, da bi 
zaposlili čim več ljudi na glasbenem 
področju, tistih seveda, ki jim je glas
ba pri srcu in bi se želeli baviti profe
sionalno z njo. V Trstu je, kar se tega 
tiče, stanje še kar porazno, mi pa želi
mo, da bi tudi pri nas glasbena kultu
ra dobila tisto mesto in prostor pod 
soncem, ki si ga tudi zasluži.«

Kaj je do sedaj naredila ta zadru
ga in kakšen je njen bližnji pro
gram?

»Čez poletje smo posredovali kakih 
deset umetniških skupin iz Slovenije 
in Jugoslavije, od glasbenih do gleda
liških in splošno umetniških, v zamej
stvo, nekaj pa jih je bilo tudi od dlje. 
Tako je na Opčinah pred relativno 
kratkim časom nastopal odlični kan- 
tavtor Martin Charty. V glavnem se
daj naše usluge ponujamo zamejskim 
društvom, v kratkem pa bomo krog 
razširili. Tako smo si ustvarili tudi ne
kaj ekskluziv. Tako ekskluzivo za Ita
lijo npr. imamo nad Festivalom Ljub
ljana, ki je čez celo poletje prirejal 
kulturne večere, mi pa se lahko s tem 
programom sedaj okoriščamo. Tako je 
bila pred kratkim pri nas Polona Vet
rih. Sodelovali smo že z devinsko-na-

Pod svobodnim soncem 
v radijski priredbi

Festival ekološkega filma
V ponedeljek, 28. t. m„ se bo v Kranju pričel 3. mednarodni festival 

etnološkega in ekološkega filma. Manifestacija se odvija vsaki dve leti m 
je torej v sosledju s festivalom filmov, ki govorijo o športu in turizmu.

Letos je na sporedu približno trideset dokumentarcev, ki so jih posne
li v različnih predelih sveta, založile pa so jih domače in tuje producent
ske hiše. V etnološki sekciji bomo lahko gledali posnetke o kulturnih 
značilnostih afriških, avstralskih, indijanskih in eskimskih ljudstev. Poleg 
tega bodo na sporedu dokumentarci, ki obravnavajo ljudske tradicije v 
Jugoslaviji in na Madžarskem. .... t-, i

Ekološka sekcija uvršča v spored skoraj izključno evropsko filmsko 
proizvodnjo. Največji poudarek bo šel vzhodnim državam, osrednje teme 
pa bodo onesnaževanje okolja, industrijski razvoj, razmerja med ekološ
kim ravnovesjem in teritorijem. Nekateri dokumentarci bodo prikazovali 
tudi zapletene odnose med človekom in okoljem, v katerem živi.

Ekologija se bavi z vprašanjem okolja, v katerem človek živi in seve
da o škodi, ki jo človek povzroča okolju s svojimi dejanji. V Kranju bomo 
lahko tako gledali film danske proizvodnje, ki bo obravnaval eno izmed 
najbolj kočljivih in zaskrbljujočih tem današnjega časa: posledice černo
bilske katastrofe s posebnim ozirom na Laponce, ki živijo v severni Skan
dinaviji. Radioaktivnost je okužila črede losov, ki pomenijo nomadskim 
Laponcem' bistveni gospodarski vir. Za ljudstvo, ki živi na vedno krhkej- 
ših kulturnih osnovah je bil to izjemen udarec.

brežinsko občino pri organizaciji šti
rih koncertov klasične glasbe v šti- 
vanski stari cerkvi, že prihodnje leto 
pa bo sodelovanje s to občino še dosti 
bolj plodno. Sedež naše zadruge je na
mreč v Nabrežini in je torej razumlji
vo, da smo aktivno povezani s krajev
no družbenopolitično stvarnostjo.

Sprašuješ po programih. Mnogo jih 
imamo, pač raznovrstnih in večstran
skih. Skušal jih bom nanizati kar se da 
nazorno. Ekskluzivo imamo nad dve
ma slovenskima oz. jugoslovanskima 
ansambloma: New Swing Quartetom 
in zagrebškim country ansamblom 
Plava trava zaborava. Prvi je prav 
pred kratkim gostoval v Zgoniku, pri
hodnje poletje pa bomo priredili itali
jansko turnejo obeh glasbenih skupin. 
Želimo si tudi, da bi Jugoslaviji posre
dovali italijanske kulturne skupine, in 
ne samo obratno, kot se trenutno do
gaja. Prepričan sem, da bomo v krat
kem že začeli s tem.

Naša važna pobuda pa je organiza
cija šole moderne glasbe. Občina nam 
bo posredovala prostore v Devinu v 
popoldanskih urah, vodil pa jo bo zna
ni tržaški kantavtor Angelo Baiguera. 
Slednji namreč odlično pozna ambi- 
ent, pa tudi glasbenike, ki bodo v tej 
učili ali sodelovali (Gabriele Centis, 
Fabio Mini, Marko Feri, Miran Košuta 
itd.). Poleti pa bomo prirejali intenziv
ne tečaje. Za to smo si zagotovili celo 
Martina Chartyja. Gre nam tudi za 
razvoj Sesljanskega zaliva, in te tečaje 
in koncerte bomo prirejali prav v tem 
vidiku. Nakupili bomo tudi veliki 
koncertni šotor.

Druga naša stvarna iniciativa je iz
daja kaset. Da ne boš mislil, da govo
rim tja v en dan pač potrjujem dej
stvo, da bo prva kaseta naše zadruge 
pač izšla novembra in decembra in si
cer naše kabaretne skupine Karst 
Brothers. Poleg tega imamo ekskluzi
vo za Italijo nad glasbenim studiom za 
kasetno produkcijo, ki so ga pred 
kratkim odprli na Koprskem in ki je 
izredno kvaliteten, saj dela na 24 ka
nalih. V kratkem bomo priredili serijo 
zabavnih večerov v Kulturnem domu: 
najprej bomo pač predstavili kaseto 
naših Karst Brothersov, nato bo na vr
sti kabaret Borisa Kobala in Sergeja 
Verča, Rifle iz Ljubljane in še neki 
znani komik kabareta Drive In.

Poleg tega smo navezali plodne sti
ke z nekaterimi glasbenimi zadrugami 
iz Italije (Latisana, Milan itd.), tako da 
računamo, da bomo v kratkem »zrihta- 
li« Bennata, Zucchera itd. Še dolgo bi 
lahko našteval pobude in načrte, ven
dar pa se bom ustavil kar tukaj. Zago
tovim ti, da bomo s časom vse to, kar 
sem ti tu nanizal, tudi uresničili.

Na koncu bi ti še naštel člane za
druge, saj je njihova zasluga, da je 
delo zastavljeno pravilno, poletavno, z 
navdušenjem in zagonom. Ti so: Boris 
Devetak, Igor Malalan, Marko Feri, 
Miran Košuta, Andrej Kralj, Fabio Pa
hor, Marko Bogateč, Edvin Bogateč in 
Robert Trobec.

DUŠAN JELINČIČ

V ponedeljek, 28. septembra, ob 15. uri bo Radio Trst A predvajal prvo 
nadaljevanje »povesti davnih dedov« Frana Šaleškega Finžgarja »Pod svo
bodnim soncem«. To bo povsem nov poskus radiofonizacije tega znamenitega 
romana naših spominov in fantazijskih popotovanj, saj bo na sporedu vsak 
dan, od ponedeljka do petka, vsakič ob 15. uri, posamično nadaljevanje pa ne 
bo trajalo več kot deset minut.

Nov in v mnogočem izviren je tudi pristop do romana, ki ne bo dramati
ziran, pač pa ga bodo njegovi interpreti Vladimir Jurc, Alda Sosič, Tone 
Gogala, Maja Blagovič in Stojan Colja umetniško prebirali. Tako bo po 
zadnjem, 67. nadaljevanju (v torek, 29. decembra 1987) poslušalec imel lep 
zvočni pregled nad celoto romana, ki naj bi po namenih producentov zadobil 
zelo široke, doslej še neslutene razsežnosti.

Poleg že navedenih interpretov sodelujejo pri realizaciji tega obsežnega 
projekta režiser Marko Sosič, tonski tehnik in montažer Giulio VValker, lek
torica Marija Cenda-Klinc ter glasbenik Aleksander Vodopivec.

Nova biografija o mitični 
operni pevki Callasovi

Božanska Maria Callas deset let po 
smrti čedalje bolj izgublja avreolo bo- 
žanskosti in »postaja« oseba kot vse 
druge. Seveda, ostaja osebnost, vendar 
njen mit bledi, za kar so »krivi« razni 
simpoziji, pričevanja, ankete, raziska
ve, še najbolj pa biografije.

Zadnja izmed takih biografij je v 
knjigi »Maria Callas remebered«, ki je 
že v prodaji v ZDA in ki jo je napisala 
prijateljica velike pevke, Američanka 
bolgarskega porekla Nadia Stancioff.

V knjigi ni nobenih improvizacij, 
Stancioffa oslanja svoje pisanje na te
meljitih raziskavah in uspelo ji je na
pisati biografijo, po kateri zadobiva 
Callasova bolj človeške konture. In to 
je najpomembnejše za selitev iz mita, 
ki jo je poveličeval v določenih obri
sih, a močno omejeval v bistvenih 
stvareh.

Stancioffova je Callasovo spoznala 
nred snemanjem Pasolinijevega filma

Medeja (1969), ko je sprejela ponudbo, 
da bo nekakšen tiskovni ataše pevke. 
Po prvih nesporazumih je bila potem s 
pevko vse do njene smrti, osvojena od 
Callasove profesionalnosti in inteli
gence.

V knjigi, ki je izšla prav ob 10-letni- 
ci smrti velike operne pevke, so opisa
ne vse vrline, stiske, boji, življenjska 
prijateljstva Callasove, ki je celo tve
gala smrt, da je lahko pela tako, kot je 
svetu znano. V ospredje prihaja vsa 
Callasova osebnost: ni priznavala laži 
in dvoumnosti, ni pristajala na kom
promise, nikoli se ni odrekla poštenju 
in premočrtnosti. Prav zaradi tega je, 
po mnenju Stancioffove, zelo trpela v 
zgodbi z Onassisom. A kljub temu naj 
bi bila rojena eden za drugega in se 
nista nehala ljubiti niti takrat, ko je 
grški bogataš poročil Jacgueline Ken- 
nedy.

sodelovanju z Zavodom za slovensko izobraževanje v Špetru

PRVI
DAN
ŠOLE
knjižica: 12 str.
+ 20 delovnih listov 
lir 6.500

RAZRED JE VELIKA SOBA V RAZREDU ŽE SEDI 
MAJHEN MEDVEDEK

V RAZREDU SO ŠE TABLA. OMARA. POLICE ZA KNJIGE. 
MIZICE IN STOLI
ENA MIZA JE VELIKA TA JE ZA UČITELJICO

UČITELJICA VSTOPI V RAZRED IN POZDRAVI 
■DOBER DAN. OTROCI DOBER DAN. MEDVEDEK' 
VZEMITE ZVEZKE IN PIŠITE1.

Učno gradivo za najmlajše v osnovni šoli je zasnovala prof. Živa Gruden na pobudo zasebne dvojezične šole v 
Špetru. Prisrčno besedilo je preprosto, a skrbno izbrano - beneškim otrokom ga je posvetil Miroslav Košuta — 
ponazorjeno je z ilustracijami, ki jih lahko otroci sami pobarvajo. Izdelal jih je Alessio Petncig. Poleg knjižice je v 
mapi še dvajset delovnih listov, ki vzpodbujajo otrokovo pozornost in ustvarjalnost.

Naprodaj v TRŽAŠKI KNJIGARNI, KNJIGARNI TERČON, Nabrežina in KATOLIŠKI KNJIGARNI, Gorica
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Nogomet: kvalifikacije za OI

Dragocen remi »modrih«
Odbojka: danes pričetek evropskega prvenstva

Žreb nenaklonjen »azzurrom« in »modrim«
CHARLEROI — Jugoslovanska 

olimpijska nogometna reprezentanca 
je v okviru kvalifikacij za nastop na 
olimpijskih igrah včeraj dosegla dra
goceno točko proti Belgiji (končni izid 
je bil 2:2), kar pomeni, da si je praktič
no že zagotovila nastop na zaključnem 
turnirju v Seulu.

»Modri« so v Belgijo dopotovali s 
skoraj povsem drugačno ekipo kot je 
nastopila na srečanjih z Avstrijo (dva
krat) in s Finsko, saj so tokrat na pri
mer manjkali Ravnic, Smajič, Katanec, 
Stojkovič, Cupan, Vulič, Asanovč, 
Cvetkovič, Tuce... Kljub temu so iztr
žili povoljen izid in sedaj zanesljivo 
vodijo v skupini E, kjer je lestvica na
slednja: Jugoslavija 7 točk (4 tekme), 
ČSSR 6 (4), Avstrija 4 (5), Belgija 3 (4), 
Finska 2 (5).

Sinočnji strelci so bili Severens v 
17. in 74. min. ter Savičevič v 67. in 
Marovič v 86. min. Jugoslavija je igra
la v naslednji postavi: Ivkovič, Šaba- 
nadžovič, Marovič, Djurovič, Janevski,

Kasalo, Kajtaz, Stevanovič (Jankovič v 
61’), Mihajlovič, Savičevič (Karabeg v 
79'), Krivokapič.

Tracer nadaljuje 
zmagovito pot

RIM — Milanski Tracer nadaljuje z 
letošnjo serijo uspehov. Potem ko je 
osvojil vse, kar se je osvojiti dalo, je 
uspešno začel svojo pot tudi v pokalu 
prvakov (šestnajstina finala), kjer je v 
1. kolu v gosteh s 93:79 (46:49) prema
gal bolgarski Balkan. Nekaj ostalih 
izidov: AEL Limassol (Ciper) - Dosza 
MTE (Madž.) 72:84, Racing Malines 
(Bel.) - Soedertaelje (Šve.) 93:89, Klos- 
terneuburg (Av.) - Pully (Švi.) 93:104, 
Zbrojevka - Portsmouth (VB) 94:76. 

Koračev pokal: Jugoplastika (Jug.)
- Honved (Madž.) 102:78, Divarese (It.)
- Dudlange (Luks.) 115:61; pokal Ron- 
chetti: Unicar (It.) - Wisla (Pol.) 95:71, 
Elemes (Jug.) - Panathinaikos (Gr.) 
101:52.

Danes se bo v treh belgijskih mestih 
pričelo evropsko odbojkarsko prven
stvo za moške in ženske. Po letu 1977 
so spet uvedli izločilne skupine, ki so 
naslednje (prvi dve iz vsake skupine 
se bosta pomerili za uvrstitev od 1. do 
4. mesta, drugi in tretji od 5. do 8., 
zadnji dve pa od 9. do 12. mesta):

MOŠKI - Anderghen: Nizozemska, 
SZ, Francija, Romunija, Italija in Ju
goslavija; Genk: ČSSR, Španija, Šved
ska, Bolgarija, Belgija in Grčija.

ŽENSKE - Eupen: Poljska, SZ, 
ČSSR, ZRN, Nizozemska in Italija; 
Gent: Francija, NDR, Romunija, Belgi
ja, Bolgarija in Madžarska.

Tako Italijani kot Jugoslovani pri 
žrebu niso imeli sreče. Naleteli so na
mreč na izredno močne nasprotnike in 
prav vsi poznavalci evropske odbojke 
trdijo, da bo končni zmagovalec izšel 
iz te skupine. Kljub porazu na lan
skem svetovnem prvenstvu v sklepni

tekmi z ZDA so odbojkarji SZ prvi fa
vorit, saj zadnjih 20 let v Evropi nima
jo enakovrednega nasprotnika. Na SP 
v Mehiki leta 1974 in dve leti kasneje 
na OI v Montrealu je bila najboljša 
Poljska, a varovanci takratnega veli
kega stratega Wagnerja Sovjetske 
zveze niso zmogli spraviti z evropske
ga odbojkarskega Olimpa. Jugoslova
ni pa so na majskih kvalifikacijah v 
Španiji prvič po več kot 20 letih pre
magali Poljsko in jo s tem izločili z 
letošnjega prvenstva. To je bil za Ju
goslovane prvi večji letošnji uspeh, 
katerega so dopolnili s 1. mestom na 
univerziadi v Zagrebu, kjer so prema- 
gali Italijo, a po našem mnenju sta si 
ti dve reprezentanci letos precej ena
kovredni. Vse je odvisno od začetka 
prvenstva. Če »modri« v prvem nasto
pu premagajo Nizozemsko, lahko pri
pravijo tudi presenečenje, ker je vrsta 
selektorja Grozdanoviča izredno mla
da in ima nekaj odličnih posamezni

kov. Še težja naloga pa čaka Italijane, 
ki se bodo najprej pomerili s Francijo.

Več možnosti za visoko uvrstitev 
imajo Italijanke (mimogrede: Jugosla
vija se na letošnje EP ni uvrstila), ki 
lahko obstanejo na 2. mestu v skupini, 
ker so ob nepremagljivi SZ ostale rep
rezentance povsem enakovredne, če 
ne za spoznanje malo slabše. Pod tak
tirko Kitajca Quinxia Puja so »azzur- 
re« zelo napredovale, kot tudi italijan
ska ženska odbojka na splošno. V dru
gi skupini so favoritinje zastopnice 
NDR pred Bolgarijo in Madžarsko.

EP se bo končalo 3. oktobra. Spored:
DANES - moški: 13.30 SZ - Romuni

ja, ČSSR - Grčija; 17.30 Italija - Franci
ja, Španija - Belgija; 20.00 Nizozemska 
- Jugoslavija, Švedska - Bolgarija; 
ženske: 13.30 SZ - ČSSR, NDR - Bol
garija; 17.30 Poljska - Nizozemska, Ro
munija - Belgija; 20.00 Italija - ZRN, 
Francija - Madžarska. (G. F.)

Kolesarstvo: enourna vožnja Zadnja tekmovanja na sredozemskih igrah Nogomet: nova pomembna okrepitev Na finalu mladinskih iger

Oersted 
ni uspel 
Danes znova

MILAN — Danski kolesar Hans 
Oersted, svetovni prvak v zasledoval
ni vožnji za profesionalce, ni uspel po
tolči Moserjevega svetovnega rekorda 
v enourni vožnji (49,801 km) iz lanske
ga oktobra. Poskus je Oersted opravil 
na dirkališču Vigorelli v Milanu, ven
dar se je predal že po 41 krogih, ko je 
prevozil 16 km s poprečno hitrostjo 
49,105 in je torej zaostajal kar za 14"55 
za Moserjem. Oersted je po neuspe
lem poskusu dejal, da se ni počutil 
najbolje, pa tudi veter naj bi ga oviral. 
Napovedal je, da bo na dirkališču zno
va danes pb 18. uri.

Včerajšnji je bil že 17. Oerstedov 
poskus, da izboljša kak svetovni re
kord. Pri štirinajstih poskusih je bil 
uspešen, lotil pa se je različnih razdalj, 
od 5 do 10 in 20 km. Glede na to, kar 
je včeraj pokazal pred odstopom, pa 
zgleda; da ne more imeti veliko upanja, 
da bo popravil Moserjevo znamko.

V svojem poskusu pa je v Coloradu 
Springsu uspela Francozinja Jeannie 
Longo, ki je v eno uri prevozila 44,930 
km. Longova je prejšnji svetovni re
kord v enourni vožnji popravila za 160 
m. Poleg tega je izboljšala tudi znam
ki na 3.000 in 5.000 m.

Carraro dal ostavko
RIM — Minister za turizem in prire

ditve Franco Carraro je včeraj dal 
ostavko na mesto predsednika italijan
skega olimpijskega odbora. Korak je 
bil pričakovan, saj je Carraro že na
glasil, da bi sicer obdržal to funkcijo, 
kar pa se mu ne zdi ne moralno ne 
koristno za sam olimpijski odbor.

Rekordna bera kolajn Italije
LATAKIJA Z zadnjimi preizkušnjami, ki so prinesle 

velik uspeh Italiji in Jugoslaviji, so včeraj sklenili tekmova
nja na jubilejnih, 10. sredozemskih igrah. Zaključna sloves
nost bo danes.

Italija se vrača z rekordno bero kolajn, v zadnjem dnevu 
pa je zbrala še šest zlatih v atletiki in eno zlato v dviganju 
uteži z Oberburgerjem. Največje presenečenje pa je pripra
vil Lambruschini na 3.000 m ovire, saj je pustil za sabo nič 
manj kot slovitega Saida Aouitaja, svetovnega prvaka na
l. 500, na 5.000 m ter v teku na eno miljo. Aouita že več kot 
dve leti ni okusil poraza, odtlej pa je zbral kar 44 zmag.

Italijani so bili z Lambruschinijem uspešni tudi v mara
tonskem teku, ki pa je bil dokaj slabo organiziran: 20 km 
poti je bilo brez okrepčevalnic, poleg tega je tudi kontrola 
pešala: grški trener je na primer povedal, da se je neki 
sirski tekmovalec kar 20 km peljal z avtomobilom. Nadalje 
so »azzurri« zmagali v ženskem in moškem teku na 4x400
m, v moškem teku na 4x100 m in v ženski krogli (Maffeis).

Tudi jugoslovanska vrsta si je pribporila tri nove zlate 
(Čanovič v moškem skoku v višino z 2,24 m, Čolovičeva v 
teku na 800 m z 2'00'94 ter Krdžalič v kopju z 74,78 m).

KOLAJNE: Italija 69 zlatih, 43 srebrnih, 37 bronastih; 
Jugoslavija 17, 19, 18; Francija 15, 29, 20; Španija 15, 18, 
34; Maroko 9, 8, 11; Turčija 8, 9, 21; Sirija 9, 6, 12; Grčija 
7, 14, 17; Egipt 4, 3, 7; Alžirija 4, 3, 4; Albanija 3, 1, 3; 
Tunizija 2, 4, 6; Ciper 2, -, -, San Marino -, 1, -; Libanon -, 
1, -. Brez kolajn so ostali Libija, Monaco in Malta.

Brazilec Maule pri Pro Gorizii
Devetnajstletni napadalec Maurizio Maule je novi "tu

jec" Pro Gorizie. Nogometaš, ki ima dvojno državljanstvo 
(italijansko in brazilsko), je doslej nastopal kot standardni 
igralec za brazilski prvoligaški klub Palmeiras (v tej ekipi 
je igral tudi Jose Altafini). Maulejev prihod (danes bo z 
letalom prispel v Ronke) predstavlja pomembno okrepitev 
za ekipo predsednika Pozza, ki se na vso moč trudi, da bi 
sestavil enajsterico, vredno meddeželne lige. V ta prizade
vanja sodi tudi nakup napadalca San Marina Fabia Roma
na, ki je bil lani med boljšimi nogometaši v prvenstvu.

Maule ne bo nastopil na nedeljskem srečanju z Vittori- 
bm Venetom, saj bo moral v naslednjih dneh opraviti obi
čajne zdravniške preglede, tako da bo v pomoč ekipi komaj 
naslednjo nedeljo.

V zvezi s Pro Gorizio je goriški župan Scarano naslovil 
odprto pismo vsem občanom s prošnjo, naj s številno prisot
nostjo na stadionu pomagajo prizadevanju Pozza in sode
lavcev, da bi mestu zagotovili kakovostno ekipo.

Odobrili dekret o vstopnicah za nogometne tekme
RIM — Poslanska zbornica je včeraj odobrila novo dis

ciplino davkov na javne predstave. Eden od ukrepov se 
nanaša tudi na količnik, ki bo obremenjeval vstopnice za 
nogometna srečanja. Ta količnik znaša 4% vstopnine.

Boks: danes Galici - Stoner za svetovni naslov
CAGLIARI — Italijanski boksar Efisio Galici se bo da

nes pomeril z Američanom Rickyjem Stonerjem. Dvoboj bo 
veljal za svetovni junior naslov v velter kategoriji.

Odbojka: v prijateljski tekmi proti madžarskemu prvoligašu

Igralke Mebla povsem zadovoljile

TRST — Za drugi nastop v prijatelj
skem srečanju z madžarskim prvoliga
šem Volanom, ki je v gosteh pri naši 
združeni ženski odbojkarski ekipi, mo
ramo igralke Mebla res pohvaliti. To
krat so se namreč pokazale v povsem

drugačni luči kot v prvi tekmi, ki so jo 
opravile dan prej, in že na samem za
četku zaigrale veliko bolj samozaves
tno in prizadevno.

Svojo prizadevnost so naša dekleta 
tudi kronale z osvojitvijo niza, katere

ga nasprotnice, na čelu z bivšo mad
žarsko reprezentantko Zhendovo, niso 
prav nič podarile.

Že v prvem nizu so bile igralke 
Mebla povsem enakovredne veliko 
bolj kvotiranim nasprotnicam in le pri 
stanju 12:12 so bili usodni trije slabi 
sprejemi. V drugem nizu so gostje za
igrale dokaj dobro in kaznovale vsako 
napako gostiteljic. V 3. setu pa smo 
gledali povsem drugačno domačo še- 
sterko, ki je odličnim Madžarkam od
vzela niz, ki je bil obenem tudi prvi v 
treh dosedanjih srečanjih z ekipo iz 
Szekesfehervarja. Res škoda, da zaradi 
časovne stiske ni bilo mogoče odigrati 
še set ali dva, ker s tem, kar so poka
zale odbojkarice Mebla, bi bilo sreča
nje izredno privlačno in zanimivo. 
Končni izid in postava Mebla pa sta 
naslednja:
MEBLO - VOLAN 1:2

(12:15, 8:15, 15:6)
MEBLO: Kralj, Nacinovi, Maver, 

Grgič, Slavec, Klemše, Gardini, Knez, 
Vidali, Žerjal.

Tudi šola I. Trinko
Konec meseca bo odbojkarska ekipa 

nižje srednje šole Ivan Trinko iz Gori
ce odpotovala v Rim na državni finale 
mladinskih iger. Mladi odbojkarji so 
tokrat ponovili uspeh iz lanskega leta, 
ko so se udeležili finalnih srečanj v 
Terniju in zasedli končno 9. mesto. 
Dvakratni nastop med najboljšimi od
bojkarskimi ekipami na šolskem tek
movanju pa potrjuje, da je v deželni 
stvarnosti slovenska odbojka na Goriš
kem dobro zasnovana in na kakovos
tni ravni.

Od igralcev, ki so lani že nastopili 
na finalnem delu mladinskih iger, so 
letos ostali v ekipi le štirje. To so Die
go Petejan, Damjan Dorni, Janez Ter- 
pin in Pavel Černič. Novi pa so Mitja 
Bizaj, Aleš Klede, Martin Marušič, De
nis Uršič, Mitja Koršič, Mitja Kobal, 
Luka Pisk ter Dimitrij Braini. Z ekipo 
bo v Rim odpotoval tudi trener, prof. 
Aleksander Kodrič.

Mesto med najboljšimi šesterkami v 
Italiji so si predstavniki šole Trinko 
zagotovili po zmagovitem nastopu na 
pokrajinskem in deželnem finalu. Na 
meddeželnih kvalifikacijskih srečanjih 
v Rovigu pa so zasedli 2. mesto za eki
po iz dežele Marche.

Od slovenskih zastopnikov bodo na 
finalu mladinskih iger nastopili še 
Margaret Macchiut (srednja šola I. 
Cankar iz Trsta) v teku na 60 m ovire, 
Bogdan Stopar (srednja šola Kosovel 
iz Trsta) v lokostrelstvu ter Simon Le- 
opuschech (Naš prapopr iz Gorice), 
prav tako v lokostrelstvu.

Atletika: v nedeljo v Gorici

Memorial B. Marchi
Atletsko sezono v Gorici bodo skle

nili v nedeljo, 27. t. m., ko bodo na 
Rojcah organizirali mednarodno prire
ditev za moške mladinske kategorije, 
3. memorial Bruno Marchi. Na pobudo 
društva Atletica G&rizia so se odzvali 
atleti iz Slovenije, Hrvaške, Koroške, 
Veneta in Furlanije-Julijske krajine. 
Pričetek bo ob 15.15 s tekom na 300 m 
z ovirami in skokom v višino.

V okviru memoriala Čermi 
nagradili košarkarske sodnike

V okviru košarkarskega turnirja za 
memorial Cenni, ki so ga priredili na 
igrišču tržaškega Don Bosca in na ka
terem je prvo mesto osvojil Virtus iz 
Vidma pred Servolano, Stefanelom in 
Don Boscom, je bil tudi tečaj za košar
karske sodnike in nagrajevanje. Nag
rade so prejeli Franco Orlandini (na
grado Cenni), Luigi Sartori (nagrado 
Bonifacio) in Patrizia Tavčar, Erminio 
Galoppin ter Luca Mosetti.

Mario Korečič
Ascoli - Torino X 2
Avellino - Roma 1 2
Cesena - Milan 2
Fiorentina - Como 1 X
Inter - Empoli 1 X
Juventus - Pescara 1
Piša - Napoli 2
Sampdoria - Verona 1 X
Catanzaro - Messina X
Lazio - Bologna 1 X
Piacenza - Taranto 1
Francavilla - Catania 2
Novara - Alessandria X

Naš favorit dirke v Bologni je Bol- 
co Bru (sk. 1), ki je v res izredni for
mi. V sk. X bi opozorili na Darima, 
ki je v ugodnem startnem položaju. 
V sk. 2 pa bi se lahko uveljavil Ber- 
rusco, ki bo gotovo med prvimi.

V Neaplju bi se zanesli na sk. 1, v 
kateri je Avelin Ashford brez dvoma 
daleč najboljši. Za drugo mesto bi se 
morala potegovati Duel Car (sk. X) 
in pa Daby di Jesolo (sk. 2).

Na preizkušnji v Montecatiniju je 
v dobrem položaju, obenem pa mu 
tudi »sredstev« ne manjka, Bocassa 
iz sk. 1. Za prvo mesto pride v po
štev Dinastia (sk. X), podcenjevati pa 
ne smemo Coperchia (sk. 2).

V Padovi bi vprašanje druge vrste 
znal rešiti Caravan Om (sk. 2). Če pa 
se bo Chimba (sk. X) prebil v vod
stvo, bi se znal potegovati za končno 
zmago. Isto velja za Drimata (sk. 1).

Težavna je napoved dirke v Ta- 
rantu. V solidni formi je Eter Aver 
(sk. 1). V skupini X treba računati na 
Damelšona, medtem ko bi v skupini 
2 opozorili na hitrega Desta.

V Trstu bo nastopil Electra Cik 
(sk. X), ki se je pred nedavnim uve
ljavil V podobni shemi. V sk. 2 treba 
paziti na Cussaba, med prvimi pa bi 
znal priti še Edman (sk. 1).

DIRKA TRIS
Naši favoriti na dirki tris so na

slednji: Mario Sivieri (7), Saldino 
Boy (4), Let me FIy (16). Za sistemis- 
te: Lynhush (2), About Town (10), Lu- 
cianaga (13).

1. — prvi 1 2
drugi X 2

2. — prvi 1
drugi X 2

3. — prvi X
drugi 1 2

4. — prvi 1 2
drugi X

5. — prvi 2 1
drugi X

6. — prvi X
drugi 2 1

Mario Korečič (letnik 1975), čeprav dvanajstletnik, se je zelo mlad posvetil 
telesnokulturni dejavnosti. Več kot 6 let je namreč sodeloval pri sekciji za 
orodno telovadbo Športnega združenja Dom in dosegel lepo število uspehov. 
Med temi bi omenili lansko 2. mesto na ekipnem republiškem prvenstvu v 
Sloveniji. Ob tem pa se je v zadnjem obdobju približal tudi odbojki in je 
sedaj član mladinske ekipe društva Naš prapor. Prejšnji teden je Andrej 

Pieri pravilno napovedal 9 izidov.

Šah: turnir v Sežani
SEŽANA Ob zaključku aktivnos

ti v tednu starejših občanov so v Seža
ni pripravili šahovski turnir posamez
nikov. V finalu deseterice je preprič
ljivo zmagal prvokategornik Martin
čič (DU Sežana), ki je zbral 8,5 točke. 
Sledijo: 2. Bernetič (DU Sežana) 7; 3. 
Jankovič (JLA Sežana) 7; 4. Mahne 
(OŠ Sežana) 6; 5. Prašelj (Kontovel) 5,5 
itd.

Jutri v Kopru šahovsko 
prvenstvo Primorske

IDRIJA — V okviru letošnjega tek
movalnega programa Primorske ša
hovske zveze in v organizaciji šahov
skega društva Koper bo jutri s pričet
kom ob 9. uri v prostorih hotela Tri
glav v Kopru letošnje hitropotezno ša
hovsko prvenstvo Primorske za člane 
in članice. Organizatorji pričakujejo 
številno udeležbo, saj bo turnir za pri
morske šahiste dobra priprava pred 
24. mednarodnim moštvenim hitropo
teznim turnirjem obmejnih mest in 
krajev iz slovenskega Primorja, hrvaš
ke Istre, Furlanije-Julijske krajine, av
strijske Koroške in Porabja, ki bo v 
organizaciji šahovskega društva Piran 
4. oktobra v Portorožu. (S. Kovač)



PRIMORSKI DNEVNIK — 25. septembra 1987 ŠpOrt □ stran 11

Ob odprtju nove telovadnice ob Katoliškem domu v Gorici

Jutri in v nedeljo izredno 
kakovosten odbojkarski turnir
Drevi bodo predali namenu novo te

lovadnico, ki stoji ob goriškem Kato
liškem domu.

Tridnevna slovesnost ob odprtju za 
našo skupnost pomembnega telesno- 
kulturnega objekta se bo pričela drevi 
ob 19. uri z otvoritveno slovesnostjo. 
Jutrišnji dan pa bo posvečen odbojki, 
saj bodo prav novi telovadni prostori 
sprejeli 4. mednarodni odbojkarski tur
nir, ki ga prireja goriška Pokrajina. Po
membna pobuda, ki bo zaradi njene 
kakovostne vsebine priklicala v Dre
vored 20. septembra veliko ljubiteljev 
te športne panoge, se bo sklenila v ne
deljskih jutranjih urah. Popoldan (ob 
16.00) pa bo na vrsti še akademija, ki 
jo bodo izoblikovale športne in kultur
ne skupine.

Nova telovadnica bo vsekakor pri
spevala k razvoju naše telesne kulture, 
kot smo se tega prepričali z odprtjem 
telovadnic v Kulturnem domu, v So- 
vodnjah in Štandrežu. Težko si je na
mreč zamisliti razvoj telesnokulturne- 
ga gibanja, ne da bi pri tem imeli na 
razpolago tudi primerne in v številu 
zadostne vadbene prostore.

Nova telovadnica, ki bo merila 31 m 
v dolžini ter 24 m v širini, bo na tribu
nah sprejela več kot 300 gledalcev. 
Pod tribuno so namestili dve opremlje
ni slačilnici ter sanitarne prostotore za 
občinstvo. Na zunanji strani objekta 
pa so lokali za sodnike ter soba za 
prvo pomoč.

Ob sporedu, ki ga je sestavil pri
pravljalni odbor, bo nova telovadnica 
sprejela turnir mednarodnega značaja. 
Verjetno bo to najkakovostnejša od
bojkarska manifestacija, ki se je v za
dnjih letih zvrstila na Goriškem. Na 
njej bodo namreč sodelovale ekipe, ki 
sodijo v sam vrh italijanske, jugoslo
vanske in češkoslovaške odbojke. S 
tem je goriška Pokrajina, ki je organi
zator pobude, opravila korak naprej v 
primerjavi s prejšnjimi turnirji, ko smo 
v Gorici in Sovodnjah lahko videli ka
kovostne mladinske reprezentance.

Težko je napovedati, kdo je glavni 
favorit za končno zmago. Po vsej ver
jetnosti bosta turinska in mariborska 
ekipi imeli rahlo prednost, saj bosta 
lahko računali tudi na pomoč občin
stva. Kot smo izvedeli ocl prirediteljev,

so na ta turnir povabili tudi romunsko 
ekipo, ki pa se je manifestaciji, zaradi 
birokratskih težav, morala odpovedati.

Prisotnost kakovostnih ekip ter mož
nost ogleda zares vrhunske odbojke pa 
bosta brez dvoma prispevali, da se bo 
tudi na Goriškem povečalo zanimanje 
za ta šport, ki šteje trenutno 3.000 vpi
sanih, od katerih je 1.800 deklet in 
1.200 fantov. Vsekakor zadovoljivo šte
vilo, če ga primerjamo s prebivalstvom 
goriške pokrajine. Zanimivo pa je pri 
tem dejstvo, da so prav slovenske eki
pe med vodilnimi na Goriškem. Zdru
žena ekipa Vala, na primer, je trenut
no edina, ki predstavlja pokrajino v 
državni ligi.

SPORED ODBOJKARSKEGA
TURNIRJA
JUTRI, 26. T. M. Ob 9. uri: Stavbar 

Maribor - Chemicka Usti; ob 11.00: 
CUS Turin - Vitkovice Ostrava; ob 
18.00: Stavbar - Vitkovice; ob 20.00: 
CUS Turin - Chemicka.

NEDELJA, 27. T. M. Ob 9. uri: CUS 
Turin - Stavbar; ob 11.00: Chemicka - 
Vitkovice.

R. Pavšič

Ob koncu teniškega turnirja ŠK Kras

Drevi družabnost
Drevi se bo z družabnostjo sklenil članski teniški turnir 

za dvojice, ki ga je organiziral odsek za rekreacijo pri ŠK 
Kras. Turnirja se je udeležilo 21 dvojic, ki so jih razdelili v 
štiri skupine. Po prvem delu tekmovanja, ko so se v posa
mezni skupini pomerili vsak z vsakim, sta se v finalni del 
uvrstili prvi' dve dvojici iz vsake skupine. Z žrebom je bil 
določen nadaljnji razpored tekmovanja. Izločilni dvoboji 
med osmimi finalisti so se odvijali v torek, 22. t. m., včeraj 
Pa sta bili na sporedu še dve polfinalni tekmi med nasled
njimi dvojicami: D. Trampuž, R. Peric - Z. Simoneta, S. 
Doljak ter Digovic, Digovic - L. Kralj, T. Blažina.

Drevi bo na sporedu finalna tekma med dvojicama, ki 
sta sinoči zmagali. Vsekakor gre poudariti izreden uspeh 
tekmovanja, tako z vidika množične prisotnosti kot tudi 
prikazanega znanja. To velja še posebej za obiskovalce te
čaja, ki so lahko na turnirju pokazali, kar so se naučili na 
tečaju. Priča smo bili nekaterim izredno lepim in tehnično 
dovršenim dvobojem.

Naj omenimo, da sta se v poletnih mesecih odvijala dva 
začetniška tečaja z več kot 40 udeleženci. Drevi bodo lahko 
vsi skupaj prisostvovali sklepni tekmi ter se potem ustavili 
na družabnem večeru, na katerega so vabljeni udeleženci 
°beh tečajev ter udeleženci turnirja. Če bo vreme še nada- 
Jje tako naklonjeno, bodo lahko ljubitelji tenisa pri ŠK Kras 
še naprej polnili igrišče. (T. B.)

Nogometni turnir v Barkovljah

Znana finalista
Nogometni turnir »šest proti šest« v Barkovljah se izteka. 

Predsinočnjim sta bili polfinalni srečanji.
Simpatične mrhe - Old Straks 12:2 (5:1)

SIMPATIČNE MRHE: Volk, Smotlak, Martellani, Betocchi, 
Kalin, Jogan, Fonda.

OLD STRAKS: Kafol, Lasič, Vodopivec, Polojac, Dapian, Ja
godic.

STRELCI: Smotlak 5, Kalin 3, Jogan 3, Martellani, Lasič, Ka
fol (enajstmetrovka).

V prvem polfinalu so mladi nogometaši ekipe Simpatičnih 
mrh po zelo dobri igri enostavno pregazili starejše moštvo Old 
Straks.
Tus - Amici del Tennis 2:4 (2:1)

TUS: Marion, Loomfield, Tomažič, Pelizon, Brady, Udovič. 
AMICI DEL TENNIS: Nardin, Pison, Palotta, Padulano, Riva, 

Protti, Terlizzi, Menardi, Fiore.
STRELCI: Loomfield, Udovič, Pison 2, Terlizzi, Padulano. 
Drugi polfinale pa je potekal ob izenačenem in občasno 

ostrem ritmu. Poletavni tusovci so vsilili tehnično sicer podko
vanim, a glede gibčnosti nekoliko pomanjkljivim nasprotnikom 
svojo na hitrost temelječo igro in uvodoma dvakrat povedli. V 
nadaljevanju so »Prijatelji« strnili svoje vršte in uveljavili svojo 
nesporno spretnost.

Drevi se bosta v finalu za 5. mesto ter v malem finalu spo
padla para Dinamo Gašpereti - Užitni, oziroma Tus - Old 
Straks. Veliki finale bo na sporedu v sredo.

V Piacenzi v hoji na 20 km

Fabio Ruzzier 
soliden

Pred dnevi se je v Piacenzi odvijalo 
državno ekipno prvenstvo v hoji na raz
dalji 20 km, s katerim se je uradno pričel 
drugi del sezone v tej disciplini na dr
žavni ravni.

V hudi vročini ter z vlago skoro 90% 
se je na startu predstavilo več kot 80 
fekmovalcev. Med njimi je bil tudi naš 
atlet Fabio Ruzzier, za katerega je to 
tekmovanje predstavljalo prvo etapo kot 
Priprava za državno prvenstvo v hoji na 
'0 km, ki bo na sporedu 18. oktobra v 
Ascoliju. Kot test-tekma je bila za Ruzzi- 
erja vsekakor izredno pozitivna, saj je 
naš atlet poleg 12. mesta, ki predstavlja 
zanj na tej razdalji doslej najboljšo uvr
stitev, s časom 1.31'31" skoraj za celo mi
nuto izboljšal osebni rekord. To pa je 
zanj lepa spodbuda za nastop na medna
rodnem tekmovanju v Sestu S. Giovanni 
v nedeljo, 27. t. m., na razdalji 30 km. 
Tekmovanje je obenem veljavno tudi za 
Grand Prix in bodo na njem nastopili 
skoraj vsi najboljši svetovni hitrohodci.

PK BOR
organizira v sezoni 1987/88 plavalno 
šolo za otroke neplavalce, izpopolnje
valno vadbo za plavalce in tekmovalno 
skupino. Vadba bo v bazenu pri Alturi 
ob ponedeljkih, sredah in četrtkih v 
popoldanskih urah. Informacije po tel. 
823293.

SHINKAI KARATE KLUB 
obvešča, da so se začela vpisovanja te
čajev karateja vseh stopenj. Obvešča 
tudi, da so letos odprta vpisovanja za 
otroke več kot 7 let. Informacije v zgo- 
niški telovadnici v torek in četrtek od 
19.00 do 20.30 ali na telefonsko števil
ko 227342.

TPK SIRENA
IN ŠPORTNA ŠOLA TRST 

prirejata jutri, 26. t. m., ob 13.30 regato 
optimistov v okviru 10. osnovnošolske 
olimpiade. Zainteresirani naj se čim- 
prej javijo pri predstavnikih športne 
šole, oz. na društvenem sedežu. Tel. 
422696 v popoldanskih urah.

TPK SIRENA
priredi v nedeljo, 27. t. m., regato za 
jadralne deske za nižje in višje srednje 
šole. Vabljeni srfisti in srfistke.

SK DEVIN
vabi člane in prijatelje na otvoritev 
novega društvenega sedeža jutri, 26. t. 
m., ob 16. uri v prostorih bivše OŠ v 
Cerovljah.

GIMNASTIČNI ODSEK 
ŠZ BOR

sporoča, da je vpisovanje za letošnjo 
sezono v uradnih urah na društvenem 
sedežu, tel. 51377.

ŠD KONTOVEL
obvešča, da se treningi miniodbojke za 
deklice letnikov 1979, 1978, 1977 in 
1976 začenjajo v torek, 29. t. m., ob 16. 
uri na igrišču na Kontovelu. Vpis ne
posredno pred treningom. Vabljeni!

PRIMOTOR KLUB
vabi člane, da se udeležijo sestanka, ki 
bo drevi ob 20.30 v Lonjerju.

Odbojka: koledarja D lige
Moška D liga

1. kolo (31. 10. 87 in 13. 2. 88)
Pallavolo Trieste — SLOGA; SOČA 

SO.BE.MA •— CRA Faedis e Savorgnano; 
Martignacco — Rojalese; Lucinico — Re- 
manzacco; ACLI Ronchi — San Giorgio 
Porcia; Nuova Pall. Trieste — NAŠ PRA- 
POR-VAL; Volley Bali Udine — Prata di 
Pordenone.
2. kolo (7. 11. 87 in 20. 2. 88)

NAŠ PRAPOR-VAL — Volley Bali Udine; 
San Giorgio Porcia — Nuova Pall. Trieste; 
Remanzacco — ACLI Ronchi; Rojalese — 
Lucinico; Cra Faesis e Savorgnano — Mar- 
tignacco; SLOGA — SOČA SO.BE.MA.; 
Prata di Pordenone — Pallavolo Trieste.
3. kolo (14. 11. 87 in 27. 2. 87)

SOČA SO.BE.MA. — Pallavolo Trieste; 
Martignacco — SLOGA; Lucinico — CRA 
Faesis e Savorgnano; ACLI Ronchi — Roja
lese; Nuova Pall. Trieste — Remanzacco; 
Volley Bali Udine — San Giorgio Porcia; 
NAŠ PRAPOR-VAL — Prata di Pordenone.
4. kolo (21. 11.87 in 5. 3. 88)

San Giorgio Porcia - NAŠ PRAPOR- 
VAL; Remanzacco — Volley Bali Udine; 
Rojalese — Nuova Pall. Trieste; CRA Fae
dis e Savorgnano — ACLI Ronchi; SLOGA
— Lucinico; Pallavolo Trieste — Martjg- 
nacco; Prata di Pordenone — SOČA 
SO.BE.MA..
5. KOLO (28. 11. 87 IN 12. 3. 88)

Martignacco — SOČA SO.BE.MA.; Luci
nico — Pallavolo Trieste; ACLI Ronchi — 
SLOGA; Nuova Pall. Trieste CRA Faedis 
e Savorgnano; Volley Bali Udine — Rojale
se; NAŠ PRAPOR-VAL — Remanzacco; San 
Giorgio Porcia — Prata di Pordenong.
6. kolo (5. 12. 87 in 19. 3. 88)

Remanzacco — San Giorgio Porcia; Roja
lese — NAŠ PRAPOR-VAL; CRA Faedis e 
Savorgnano — Volley Bali Udine; SLOGA
— Nuova Pall. Trieste; Pallavolo Trieste — 
ACLI Ronchi; SOČA SO.BE.MA. — Lucini- 
co; Prata di Pordenone — Martignacco.
7. kolo (12. 12. 87 in 26. 3. 88)

Lucinico — Martignacco; ACLI Ronchi — 
SOČA SO.BE.MA.; Nuova Pall. Trieste - 
Pallavolo Trieste; Volley Bali Udine —

SLOGA; NAŠ PRAPOR-VAL — CRA Fedis 
e Savorgnano; San Giorgio Porcia — Roja
lese; Remanzacco — Prata di Pordenone.
8. kolo (19. 21. 87 in 9. 4. 88)

Rojalese — Remanzacco; CRA Faedis e 
Savorgnano — San Giorgio Porcia; SLOGA
— NAS PRAPOR-VAL; Pallavolo Trieste — 
Volley Bali Udine; SOČA SO.BE.MA. - 
Nuova Pall. Trieste; Martignacco — ACLI 
Ronchi; Prata di Pordenone — Lucinico.
9. kolo (9. 1. 88 in 16. 4. 88)

ACLI Ronchi — Lucinico; Nuova Pall. 
Trieste — Martignacco; Volley Bali Udine
— SOČA SO.BE.MA.; NAŠ PRAPOR-VAL
— Pallavolo Trieste; San Giorgio Porcia — 
SLOGA; Remanzacco — CRA Faedis e Sa
vorgnano; Rojalese — Prata di Pordenone.
10. kolo (16. 1. 88 in 23. 4. 88)

CRA Faedis e Savorgnano — Rojalese; 
SLOGA — Remanzacco; Pallavolo Trieste
— San Giorgio Porcia; SOČA SO.BE.MA. — 
NAŠ PRAPOR-VAL; Martignacco — Volley 
Bali Udine; Lucinico — Nuova Pall. Trieste; 
Prata di Pordenone — ACLI Ronchi.
11. kolo (23. 1. 88 in 30. 4. 88)

Nuova Pall.Trieste — ACLI Ronchi; Vol- 
ley Bali Udine Lucinico; NAŠ PRAPOR- 
VAL — Martignacco; San Giorgio Porcia — 
SOČA SO.BE.MA.; Remanzacco - Pallavo
lo Trieste; Rojalese — SLOGA; CRA Faedis 
e Savorgnano — Prata di Pordenone.
12. kolo (30. 1. 88 in 7. 5. 88)

SLOGA — CRA Faedis e Savorgnano; 
Pallavolo Trieste — Rojalese; SOČA 
SO.BE.MA. — Remanzacco; Martignacco — 
San Giorgio Porcia; Lucinico — NAŠ PRA
POR-VAL; ACLI Ronchi — Volley Bali Udi
ne; Prata di Pordenone — Nuova Pall. Tri-

13. kolo (6. 2. 88 in 14. 5. 88)
Volley Bali Udine — Nuova Pall. Trieste; 

NAŠ PRAPOR-VAL — ACLI Ronchi; San 
Giorgio Porcia Lucinico; Remanzacco — 
Martignacco; Rojalese — SOČA 
SO.BE.MA.; CRA Faedis e Savorgnano — 
Pallavolo Trieste; SLOGA Prata di Paor-- 
denone.

Ženska D liga
1. kolo (31. 10. 87 in 13. 2. 88)

SOKOL INDULES — Nuova Pall. Trieste; 
Libertas ITAS Fiume Venelo Tarcento; 
Lavoratore Fiera Pallavolo Mossa; Breg 
Agrar — Majanese; Kontovel Electronic 
Shop — Juniors; Prata PN - CUS Videm.
2. kolo (7. 11. 87 in 20. 2. 88)

Rivignano - Prata; Majanese - Kontovel 
El. Shop; Mossa - Breg Agrar; Tarcento - 
Lavoratore Fiera; Nuova Pall. TS - ITAS; 
CUS UD - Sokol Indules.
3. kolo (14. 11. 87 in 27. 2. 88)

ITAS - Sokol Indules; Lavoratore Fiera - 
Nuova Pall. TS; Breg Agrar - Tarcento; 
Kontovel Ele. Shop - Mossa,- Prata - Juniors; 
Rivignano - CUS TS.
4. kolo (21. 11. 87 in 5. 3. 88)

Juniors - Rivignano; Majanese - Prata; 
Tarcento - Kontovel El. Shop; Nuova Pall. 
TS - Breg Agrar; Sokol Indules - Lavorato
re; CUS UD - ITAS.
5. kolo (28.11.87 in 12. 3. 88)

Lavoratore - ITAS; Breg Agrar - Sokol
Indules; Kontovel El. Shop - Nuova Pall. 
TS; Prata - Mossa; Rivignano - Majanese; 
Juniors - CUS Ud.
6. kolo (5. 12. 87 in 19. 3. 88)

Majanese - Juniors; Mossa - Rivignano; 
Tarcento - Prata; Sokol Indules - Kontovel 
El. Shop; ITAS - Breg Agrar; CUS UD - 
Lavoratore.
7. kolo (12. 12. 87 in 26. 3. 88)

Breg Agrar - Lavoratore; Kontovel El. 
Shop - ITAS; Prata - Nuova Pall. TS; Rivig

nano - Tarcento; Juniors - Mossa; Majanese
- CUS UD.
8. kolo (19. 12. 87 in 9. 4. 88)

Mossa - Majanese; Tarcento - Juniors; 
Nuova Pall. TS - Rivignano; Sokol Indules - 
Prata; Lavoratore - Kontovel El. Shop; CUS 
UD - Breg Agrar.
9. kolo (9. 1. 88 in 16. 4. 88)

Kontovel El. Shop - Breg Agrar; Prata - 
ITAS; Rivignano - Sokol Indules; Juniors - 
Nuova Pall. TS; Majanese - Tarcento; Mos
sa - CUS UD.
10. kolo (16. 1. 88 in 23. 4. 88)

Tarcento - Mossa; Nuova Pall. TS - Maja
nese; Sokol Indules - Juniors; ITAS - Rivig
nano; Lavoratore - Prata; CUS UD - Konto
vel El. Shop.
11. kolo (23. 1. 88 in 30. 4. 88)

Prata - Breg Agrar; Rivignano - Lavorato
re; Juniors - ITAS; Majanese - Sokol Idnu- 
les; Mossa - Nuova Pall. TS; Tarcento - 
CUS UD.
12. kolo (30. 1. 88 in 7. 5. 88)

Nuova Pall. TS - Tarcento; Sokol Indules
- Mossa; ITAS - Majanese; Lavoratore - Ju
niors; Breg Agrar - Rivignano; Kontovel El. 
Shop - Prata.
13. kolo (6. 2. 88 in 14. 5. 88)

Rivignano - Kontovel El. Shop; Juniors - 
Breg Agrar; Majanese - Lavoratore; Mossa - 
ITAS; Tarcento - Sokol Indules; Nuova Pall. 
TS - CUS UD.

ŠZ JADRAN
državno košarkarsko prvenstvo B-2 lige

ABONMAJI 1987-88
abonmaji veljavni za 15 prvenstvenih tekem 60.000 lir 
mladinci do 15. leta 30.000 lir
Abonmaji so v prodaji: pri agenciji Aurora - Ul. 
Milano 20 Trst, v društvenem baru SKD Tabor na 
Opčinah, pri cvetličarni Nadja na Proseku, eno uro 
pred začetkom prve prvenstvene tekme v tržaški 
športni palači.

Ob lepem vremenu planinci 
SPDT na Učko

V nedeljo se je manjša skupina 17 
Planincev SPDT pod vodstvom Maria 
Miliča podala na istrski hrib Učka. Z 
bazovskega trga so se izletniki čez Is
tro prepeljali do Poklona ob vznožju 
Učke. Od tod pa so po poldrugi uri 
Prijetnega sprehoda po gozdnatem 
Pobočju hriba dospeli na vrh. V nede
ljo so jugoslovanska planinska druš
tva priredila 5. pohod na Učko, tako 
rta so naši planinci po poti srečevali 
Precejšnje število ljudi.

Okrog 11. ure pa se je na vrhu sa- 
mem pod razglednim stolpom odvija
la krajša slovesnost s kulturnim spo
redom. Izletnike je cel dan spremljalo 
sončno in toplo vreme. Na vrhu pa 
zaradi velike vlage teh dni niso uži- 
Yali običajnega razgleda na Kvarner 
In otoke. Popoldne se je skupina z av
tomobili podala na kopanje v Opatijo, 
nato pa na okrepčilo. V Trst pa so se 
Izletniki vračali skozi predor Učka.

(IW)

Jutri pa na Špik
SPDT prireja jutri in pojutrišnjem, 

26. in 27. t. m., izlet z osebnimi avto
mobili na Špik v Julijskih Alpah. Pla
ninci se bodo zbrali ob 14.30 pred tr
žaško sodno palačo (Poro Ulpiano). 
Uato se bodo z avtomobili podali do

Kranjske gore, kjer bodo v okolici 
prespali. Naslednjega dne (ko se med 
drugim spremeni tudi legalna ura), se 
bodo udeleženci izleta podali na 
osem ur dolgo, tehnično lahko, a na
porno turo, na vrh Špika. Vpisovanje 
je možno še danes pri Aleksandru Sir
ku ali Vojku Slavcu (tel. delo 764832).

Na neuradnem SP v plezanju 
zmagal Glovacz (ZRN)

V tekmovanju Rock masters, ki je v 
bistvu svetovno alpinistično prven
stvo in se je odvijalo v bližini Gard
skega jezera, pri mestecu Arco, se je 
v prostem plezanju pomerilo 26 ple
zalcev in osem plezalk. Prvi dan so 
moški plezali smer z oceno 8A (-10), 
ženske pa 7B (-9), oboji na pogled. 
Merili so dolžino preplezane smeri, v 
primeru enakega dosežka pa so upoš
tevali tudi čas. Drugi dan so moški 
plezali smer z oceno 8B (10, kar je 
sploh najtežje, kar zmore človek), žen
ske pa 8A.

Po preizkušnjah obeh dni je bil pri 
moških najboljši slavni Stefan Glo- 
wacz (ZRN), ki je edini obe smeri 
zmogel v celoti. Šledila sta mu Jacky 
Godofe in Jean Baptiste Tribouit. Naj
boljša plezalka pa je bila Američanka 
Lynn Hill. Tudi drugouvrščena Itali-

Aldo Rupel

janka Luisa Jovane je obe smeri pre
plezala v celoti, a je bila drugi dan 
počasnejša od Američanke. Francozi
nji Isabelle Patissier je v smeri 8A do 
konca manjkal le dober meter in je 
bila zato tretja. Plezalci so imeli vei- 
ko gledalcev, drugi dan več kot pet 
tisoč, organizacija pa je bila zelo do
bra.

Aldo Rupel že drugič prehodil 
slovensko transverzalo

Aldo Rupel je znan kot goriški 
družbenopolitični in športni delavec 
ter profesor, manj pa kot planinec. In 
prav na tem področju je žel že mnogo 
uspehov. Prav pred kratkim je namreč 
že drugič prehodil slovensko tran
sverzalo, kar je vsekakor hvalevred
no, je pa tudi lep podvig, če pomisli
mo, kako je slednja dolga in koliko 
potu in trdne volje zahteva ta napor
na vezna pot.

Skupno z Aldom je transverzalo za
ključil, seveda prvič, tudi njegov 
osemnajstletni sin Mitja. Vsekakor je 
ta vzporedna pot očeta in sina zani
miva. Aldo Rupel je namreč svojo 
prvo transverzalo prehodil z ženo Ni- 
veo, ki je to pot tudi zaključila, drugo 
pa je v glavnem prehodil sam ter s 
svojima dvema sinovoma: s starejšim 
Mitjo, ki pa je tudi lep del te poti 
»osvojil« s svojo družbo ali pa s ta
borniki Rodu modrega vala, ter z 
mlajšim Aljošo. S slednjim na hrbtu, 
se je povzpel na Razor, Triglav, Črno 
prst, Rodico, del Pohorja in še kam. 
Sam pa je npr. letos prehodil vse Ka
ravanke. Aldov zadnji vrh je bil za
dnje dni avgusta Storžič, za Mitjo pa 
Jalovec.

Aldo je v daljšem pogovoru v ured
ništvu obrazložil svojo hojo v gore.

Slednja ima zanj dvojni pomen. Prve
ga bi lahko imenovali idejno-filozof- 
skega, drugega pa osebno-psihološke- 
ga. Kar se prvega razloga tiče, je 
omenil, da je pri nas samohodstvo 
pred petdesetimi leti pomenilo upor 
proti okupatorju, dovolj da pomislimo 
na tigrovce ali pa na Dorčeta Sardoča 
in še na ilegalne prehode meje naših 
borcev v vseh obdobjih naše najno
vejše zgodovine. Poleg tega pa dej
stvo, da zamejci osvajajo transverzalo 
potrjuje teorijo o enotnem sloven
skem kulturnem, in ne samo kultur
nem, prostoru. Je torej še nadaljnji 
dokaz o naši prisotnosti in povezavi z 
matično domovino.

Osebni razlogi pa mu pomenijo pri
zadetega mlajšega sina in osebni od
nos in reakcija na to stanje, kot spros
titev in očiščenje. Sicer pa je Rupel 
samohodstvo spoznal v prvih osem
desetih letih. Prej je bil kot profesor, 
vzgojitelj in predvsem starosta tabor
nikov RMV, vedno v družbi več dese
tin mladih, ki jih je vodil po hribih. 
Stanje se je nato počasi spreminjalo 
in je zanj samohodstvo postalo nekaj 
navadnega in povsem sprejemljivega.

Na Goriškem so slovensko tran
sverzalo zaključili, vendar »le« en
krat: Ivo Berdon (kot prvi), Nivea Ku
ret - Rupel, sedanji predsednik SPDG 
Zorko Čotar, Miran Čotar, Fajtova in 
pa Mitja Rupel. (D. Jelinčič)
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Uradnike nočne izmene so prelisičili s policijsko uniformo

Roparji odnesli iz poštnega urada 
v Catanzaru kar 4,5 milijarde lir
CATANZARO — Šest do zob oboroženih moških je 

oropalo včeraj ponoči poštni urad na železniški postaji 
Catanzaro-Sala: plen znaša več kot štiri milijarde in pol 
lir, od tega je 357 milijonov v gotovini, drugo pa v čekih, 
vrednostnih papirjih in podobnem. Policija in karabinjerji 
jih kljub cestnim zaporam še niso izsledili.

Zgodilo se je v sredo tik pred polnočjo. Nekdo je potr
kal na neprebojna vrata poštnega urada in ko je eden od 
uradnikov, ki opravljajo nočno delovno izmeno, skozi 
režo videl človeka v policijski uniformi, ga je spustil no
ter; tudi zato, ker se je predstavil neznanec zelo odločno s 
pripombo, da potrebuje nekatera nujna pojasnila. Toda z 
njim so vstopili še trije navadno oblečeni, a s polavtomat
skimi pištolami oboroženi moški. Osebje so onesposobili, 
nato pa nagrabili in strpali v polivinilne vreče cel kup 
poštnih pošiljk. Uradnike so zatem lepo spravili pod ključ 
in pobegnili s poštnim furgonom, ki je bil parkiran na 
trgu pred železniško postajo in v katerem sta jih čakala 
pajdaša. Naropana gotovina je bila namenjena skoraj iz
ključno septembrskim plačam za uslužbence drugih po
štnih uradov.

Ker so roparji nesrečnike zaprli, so ti poklicali na po
moč policijo in karabinjerje s precejšnjo zamudo, tako da 
je tolpa nemoteno izginila, še preden je uspelo varnostni
kom sprožiti alarm in postaviti zapore. Poštno vozilo tipa 
fiorino (ali ducato?), s katerim so zlikovci zbežali, so nekaj 
dni poprej ukradli v Neaplju, kaže pa, da si je neki pešec 
zapisal številko evidenčne tablice. Agenti so raztegnili 
iskanje roparjev tudi na pokrajini Reggio Calabria in Co- 
senza, kajti skoraj prepričani so, da je banda iz tistih 
krajev.

Je rop delo organiziranega kriminala ali kakšne tero
ristične skupine? Za tolikšnimi pleni so po navadi politič
no prevratniške organizacije, ki se na ta način finansirajo, 
a res je tudi, da čekov in podobnega papirja ni tako lahko 
vnovčiti. Dejstvo pa, da zasledujejo roparje predvsem v 
pokrajini Cosenza in tam naokoli, daje slutiti, da gre mo
rebiti za »podvig« mafijskega kova, saj se milijarde upo
rabljajo tudi za nakup mamil, ki te milijarde potem še 
pomnožijo. V preiskovalnih krogih so vsekakor hudo za
peti; »Najprej jih poiščimo, potem bomo že videli, za koga 
gre.«

Pogorišče z vodnjakom 
za rdečelaso Fergie

Brez skrbi, ni je zgubil

Ni tako, kakor izgleda: glava ne pripada VVesu Fauverju, ki ima lopato, 
ampak Dougu Weinbergerju, ki jo prav tako ima, a je ni videti. Oba kopljeta 
rov, skozi katerega bodo napeljali v Oregonu (ZDA) naftovod (AP)

Umrl koreograf Bob Fosse 
avtor musicala Cabaret

VVASHINGTON — Usoda je pač 
usoda, v svetu teatra in filma pa naj
brž ni bilo človeka, ki bi se tako po
igraval z naključji, kot je to delal ko
reograf in režiser Bob Fosse. Ko bi 
avtor prvega musicala o smrti (Ali 
that Jazz) vedel, da bo umrl na večer 
gledališke premiere-glasbene kome
dije Sweet Charity, ki je leta 1968 
predstavila njegov filmski prvenec, 
bi najbrž sam sebi stoje ploskal iz 
onostranstva.

Ko je Bob Fosse prvič doživel sr
čno kap (leta 1974) se je prav tako 
pripravljal na gledališko premiero 
Chicaga, zato pa je odločil, da reali
zira Ali that Jazz, film, v katerem je 
koketiral s Smrtjo (Jessico Lange!).

Na ekran je postavil samega sebe in 
vse svoje slabosti, mamila in ženske 
(vloge je porazdelil med bivšo ženo 
in raznimi ljubicami). Koreografija 
sklepne točke musicala Bye Bye 
Love bo ostala zapisana kot oporoka 
genialnega plesalca, ki je znal tako 
dobro spajati broadwayske izkušnje s 
hollywoodskimi, da je ustvaril film
ski mit Cabaret (prejel je praktično 
vse oskarje, tommyje in emmyje za 
leto 1972).

Njegovo življenje, tisti »jazz«, ki v 
slangu pomeni tudi škandal in raz- 
vratnost, ga je spravilo v prerani 
grob, šestdesetletni Fosse pa je bil na 
to pripravljen.

LONDON Sari Ferguson, rdeče
lasi soprogi princa Andrewa, naj bi us
pel še en podvig. Kraljica Elizabeta je 
namreč pristala na njeno prošnjo po 
avtonomnem stanovanju. Andrew in 
Fergie sta morala stanovati v... naje
mu, kar je kajpak hudo motilo pegasto 
damo britanskega dvora.

Mlada zakonca sta tudi izbrala svo
jo bodočo rezidenco, vilo v pristnem 
»stilu Dallas« (tako trdijo nekateri no
vinarji), z obsežnim parkom in baze
nom, ki naj bi stala radodarno kraljico 
5 milijonov funtov šterlingov (11 mili
jard lir). V parku vile v Sunninghillu 
se nahaja tudi vodnjak, ki ga vidimo 
na sliki, kar najbrž pomeni, da se tudi 
na vili poznajo sledovi minevanja 
časa.

Kot vse britanske domačije pa ima 
tudi Sunninghill House svoje duhove. 
Na tem območju se je nahajala vila iz 
leta 1770, ki sta jo kraljica Elizabeta in 
njen soprog princ Filip izbrala za svo
je bivališče, pa jo je zajel požar, ki jo 
je uničil, še preden si je kraljevi par 
obljubil večno zvestobo.

Trije objavljeni dokumenti v reviji Epoca 
ne prinašajo nič novega k primeru Waldheim

DUNAJ — »Dokumenti, ki jih je v zadnji številki objavil 
tednik Epoca, ne doprinašajo nobene novosti in so bili ob
javljeni že pred tednom dni.« S temi besedami je Simon 
Wiesenthal, zagrizen lovec na nacistične zločince, zanikal 
pisanje tednika Epoca, češ da zadnji objavljeni dokumenti 
neoporečno dokazujejo VValdheimovo sodelovanje v zloči
nih v Bosni in Grčiji med drugo svetovno vojno.

Dokumente je reviji posredovala Silvana Konieczny- 
Origlia, zaposlena na dunajskem Centru za židovsko doku
mentacijo. Objava dokumentov je Simona Wiesenthala zelo 
razjezila, saj jih je uslužbenka posredovala, ne da bi bila za 
to pooblaščena in je s tem želela posredovati na področju, 
ki ni bilo v njeni pristojnosti. Silvana Konieczny-Origlia ni 
v vseh štirih letih, kolikor je pač zaposlena v centru, nikoli 
imela opravka z nacističnimi zločini in je vselej preučevala 
vprašanja neonacizma. Da ni bila uslužbenka posebej do

mača v teh vprašanjih, potrjuje njeno prepričanje, da so vsi 
trije dokumenti — kar je sicer tudi izjavila za revijo Epoca 
- doslej neobjavljeni.

Wiesenthal je potrdil, da so dokumente lani poslali bri
tanskemu zgodovinarju Grevillu Janneru, ki jih je posredo
val zunanjemu ministru Howu, pred letom dni pa je Židov
ski svetovni kongres objavil dokumente tudi v ZDA. Iz 
vsega zgoraj povedanega je torej razumljiv Wiesenthalov 
sklep, da Silvana Konieczny-Origlia odslej ne bo več na 
plačilnem seznamu Centra za židovsko dokumentacijo na 
Dunaju.

Na pisanje italijanskega tednika so včeraj ostro odgovo
rili tudi na avstrijskem predsedstvu republike. Glasnik 
predsedstva je namreč dejal, da dokumenti ne potrjujejo 
čisto nič glede Waldheimovega sodelovanja v nacističnih 
zločinih.

»Genetski odtisi« kot neizpodbiten dokaz
LONDON — V angleškem mestu Leicester so prvič 

uporabili »genetske odtise« za odkritje krivca dveh umo
rov in posilstev. Ta nova metoda, katere važnost kot pri
pomoček pri policijskih raziskavah primerjajo z odkritjem 
prstnih odtisov, odpira nove možnosti pri ugotavljanju 
krivcev različnih kaznivih dejanj.

Metoda namreč izvira iz analize dezoksiribonuklein- 
ske kisline (DNA), ki je temeljni razvojni člen vsakega 
živega organizma. DNA ima to lastnost, da pusti svoj »od
tis« v vsaki celici, kar omogoča, da z analizo kaplje krvi, 
delca kože ali pa semenske tekočine z matematično toč
nostjo identificiramo njihovega lastnika. Metodo, katere 
se je sedaj poslužila angleška piolicija, so odkrili leta 1983 
prav na leicesterski univerzi, izpopolnil pa jo je doktor 
Alec Jeffries.

Umorov in posilstev je sedaj obtožen 27 letni Collin

Pitchfork, ki naj bi leta 1983 v leicesterskem predelu Lut- 
terworth posilil in ubil Lyndo Mann, tri leta kasneje pa 
Dawn Ashworth. Do njega so prišli s pomočjo analize 
»genetskih odtisov« več kot 4.000 lutterworthskih moških 
med 17. in 33. letom starosti, s pomočjo nove metode pa 
so tudi izpustili človeka, ki je bil osumljen teh ubojev. 
Collin Pitchfork je pred raziskovalnim sodnikom ostal mi
ren, dejal je le, da se zaveda posledic obtožbe.

Primer Pitchfork bo vsekakor velike važnosti v zgodo
vini angleškega in tudi svetovnega sodstva, saj ni do se
daj še nobeno sodišče sprejelo kot dokaz analize »genet
skih odtisov«. Vendar pa je v Londonu že v teku druga 
sodna obravnava proti domnevnemu posiljevalcu, ki so ga 
izsledili prav s pomočjo analize »genetskih odtisov«, na 
kateri bi lahko prvič sprejeli kot veljaven dokaz metodo 
doktorja Jeffriesa.

Novo združenje bantujskih 
poglavarjev v Južni Afriki
JOHANNESBURG — Gibanja za boj proti apartheidu se zadnji dve leti v 

Južni Afriki vse bolj širijo, prejšnji konec tedna pa so po zgledu prejšnjih usta
novili še eno skupino, ki se bo borila proti Bothovi politiki rasne segregacije. 
Zadnje gibanje pa le ima eno posebnost; združuje vse bantujske plemenske 
poglavarje.

Novoustanovljena skupina se bo sicer borila za odpravo rasizma, stremela 
pa bo tudi za ustanovitev konfederacije tradicionalističnih držav, katerim naj bi 
načelovale stare družine, ki so v Južni Afriki gospodovale že pred prihodom 
Burov. Skupino so imenovali Kongres tradicionalnih veljakov Južne Afrike, s 
kratico Contralesa, pobudo za ustanovitev organizacije pa je dal Kongres južno
afriških sindikatov in Kongres mladih Južnoafričanov.

Združenje bantujskih plemenskih poglavarjev so ustanovili v Kwandebeleju, 
eni izmed desetih južnoafriških satelitskih državic, ki se borijo za neodvisnost. 
Gibanju načelujeta zulujski princ Maskosana Mahlangu in Peter Mobka, ki je 
tudi predsednik južnoafriške mladine. Oba sta na ustanovnem sestanku slovesno 
izjavila, da je prva skrb organizacije odprava obstoječega političnega sistema v 
Južni Afriki.
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